
نوبت اول

  روابط عمومی شرکت گاز استان خوزستان

مناقصه گزار :  شــرکت گاز استان خوزستان به شناســه ملی 10101889201  و کد اقتصادی 
   411331678477

به نشانی : خوزستان - اهواز - حد فاصل ميدان چهار اسب )سه راه تپه( و پل برومی- روبروي 
شــهرك صنعتي شــماره 4  امور تدارکات و عمليات کالا شرکت گاز استان خوزستان -  واحد 

تدارکات - اتاق 201  -  تلفن : 06134199958
2- موضــوع فراخــوان : مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی ) یکپارچه (  خرید 2000 عدد پنل 
سقفی 60*60   مربوط به تقاضای شماره 0300034 از طریق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت 

به شماره فراخوان 2003093377000097
3-  نوع و مبلغ تضمين شرکت در فرایند ارجاع کار : بر اساس مبلغ تضمين مندرج در سامانه 
ســتاد  فيش واریزی وجه نقد به شماره حســاب شبا  IR 230100004001123304022404  و 
شناســه واریز 351123357292690840000000002007 بنام خزانه بانک مرکزی شرکت گاز 
استان خوزستان قابل واریز در کليه شعب بانک ملی ایران و سایر بانک های مجاز یا ضمانت 
نامه بانکی بنام مناقصه گزار بعنوان  پاکت ) الف ( در سامانه ستاد بارگذاری و اصل آن تا یک 

روز قبل از گشایش پاکات تسليم دبيرخانه کميسيون مناقصات گردد . 
4-  تاریخ و مهلت تحویل استعلام ارزیابي کيفي مناقصه گران :  حداکثر 14 روز بعد از تاریخ 

انتشار آگهي نوبت دوم     
5- تاریخ توزیع اســناد: اسناد مناقصه همزمان  با اسناد ارزیابی کيفی از طریق سامانه ستاد 

قابل دریافت ميباشد .  
6- قوانين جمهوري اسلامي ایران منجمله آیين نامه معاملات و قانون ممنوعيت خرید کالای 

خارجی دارای مشابه توليد داخلی )خرید کالای ایرانی( حاکم بر این مناقصه مي باشد. 
7- شرایط حضور سازندگان و تأمين کنندگان خارجی در این مناقصه با رعایت مفاد مندرج 

در بند فوق )1( و در صورت عدم وجود کالای مشابه ساخت داخل ، بلامانع خواهد بود .
8-  نامه آخرین تغييرات آن شرکت بهمراه اعلام آمادگي وذکر شناسه ملي حقوقي وارائه کد 

پستي و تلفن تماس الزامي است . 
9- ارائه مدارك و فرم هاي استعلام ارزیابي تکميل شده از سوي مناقصه گران هيچگونه حقي 

را جهت متقاضيان براي شرکت در مناقصه ایجاد نخواهد کرد.
10-مناقصه گزار در مرحله اول با وصول حداقل 2 فقره پيشنهاد در موعد زمانبندی مناقصه، 

نسبت به گشایش پاکات اقدام مينماید .
11- خرید اســناد:متقاضيان شرکت در مناقصه می توانند پس از واریز مبلغ 2/000/000 ریال 
غير قابل استرداد به شماره حساب شبا  IR 230100004001123304022404  و شناسه واریز 
351123357292690840000000002007 بنــام خزانه بانک مرکزی شــرکت گاز اســتان 
خوزســتان قابل واریز در کليه شــعب بانک ملی ایران و سایر بانک های مجاز از طریق سامانه 
ســتاد درزمان مهلت اســناد به آدرس اینترنی WWW.setadiran.ir   مراجعه و اسناد 

مناقصه دریافت نمایند.
12- کليه مراحل برگزاری مناقصه از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت به آدرس  
WWW.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است در صورت عدم عضویت قبلی ، مراحل 
ثبت نام در ســایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونيکی را جهت شــرکت در مناقصه 

محقق سازند.
13- سایر اطلاعات و جزئيات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج می باشد.اطلاعات تماس سامانه ستاد 
جهت انجام مراحل عضویت در سامانه  41934-021 دفتر ثبت نام 88969737- 85193768 -021

تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/06/21- تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/06/24

 مناقصه عمومی همزمان با ارزيابی  ) يکپارچه ( يك مرحله اي 

شناسه آگهی: 1784378     شماره میم الف: -1

سلیمان صابری-شهردار نقده 

شهرداری نقده درنظردارد طی نامه به شماره21661 مورخ 25 / 05 / 1403 مقدار چوب و ضایعات درختان هرس شده معابر شهر  خود را که در محل گلخانه شهرداری می باشد  به 
متقاضيان بصورت مزایده واگذار نماید لذا از متقاضيان دعوت می شود جهت کسب اطلاعات بيشتر وتکميل و دریافت فرم پيشنهاد قيمت همه روزه از روز چهار شنبه تاریخ 21 
/ 06 /1403 تا آخر وقت اداری روز شــنبه مورخه 07/ 07 /  1403 به قســمت امور قراردادهای شــهرداری واقع در ميدان امام ) ره ( ســاختمان شهرداری مراجعه نمایند .تاریخ بررسی اسناد و بازگشایی 

ساعت 12 روز یکشنبه مورخه 1403/07/08 درکميسيون معامعلاتی شهرداری خواهد بود.
الف- قيمت  پایه مزایده برابر قيمت کارشناسی بشماره دبيرخانه 21855 مورخ 01 / 06 / 1403هرکيلو گرم 000 / 45ریال)چهل و پنج هزار ریال (و)مقدار تقریبی برآورد مزایده 50 تن چوب می باشد (

متقاضيان 5 درصد قيمت پایه بمبلغ 112/500/000 ریال )یکصدو دوازده  ميليون و پانصد هزار ریال( را بعنوان سپرده شرکت در مزایده بصورت نقدی به شماره حساب0108778509000 نزد بانک ملی 
شعبه مرکزی نقده بنام شهرداری نقده واریز واصل فيش واریزی را با قيمت پيشنهادی بصورت پاکت سربسته به دبيرخانه شهرداری ارائه و رسيد دریافت نمایند.

 ب- به پيشنهادات مبهم،مشروط،مخدوش وفاقد سپرده و خارج از موعد مقرر ترتيب اثر داده نخواهد شد. 
ج- سپرده نفرات اول،دوم و سوم درصورتی که حاضر به انعقاد قرارداد نشوند به نفع شهرداری ضبط خواهد شد.

د- هزینه درج آگهی به عهده برنده مزایده می باشد .
م- شهرداری در رد یا قبول یک یا کليه پيشنهادات مختار خواهد بود.

آگهی مزايده

شماره:22289 
 تاريخ: 1403/06/20

نوبت دوم

سلیمان صابري -شهردارنقده

     شهرداري نقده درنظردارد به استناد بودجه سال 1403 مصوب شورای اسلامی 
شهر نقده نسبت به اجاره بازار هفتگی دواب را از طریق برگزاری مزایده و شرایط 
اعلامي به افراد واجد شرایط بمدت یک سال واگذار نماید لذ اشرکت  کنندگان 
ميتوانند جهت شرکت در مزایده همه روزه غير از روزهای تعطيل از تاریخ انتشار اولين آگهی تا پایان 

وقت اداری شنبه مورخه 1403/07/07 به دبيرخانه شهرداري نقده مراجعه فرمایند. 
شرایط مناقصه

1-شــرکت کننده گان مي بایســت مبلغ000 / 000 /75 ریال بعنوان سپرده شرکت در مزایده بحساب 
شماره 0108778509000 شهرداري نزد بانک ملی شعبه مرکزی واریز و فيش مربوطه را به همراه قيمت 

پيشنهادي و به دبيرخانه شهرداري تحویل و رسيد دریافت نمایند.  
2- شرکت کنندگان ميبایست حداکثر تا آخر وقت اداري روز شنبه 1403/07/07 قيمت هاي پيشنهادي 
خود را به دبيرخانه شهرداري تحویل و رسيد دریافت نمایند ،به پيشنهادات واصله بعد از مهلت مذکور 

ترتيب اثر داده نخواهد شد.
3-قيمت پایه کارشناسی  مبلغ 000 / 000 /1/500 ریال معادل  ) یک ميليارد و پانصد ميليون ریال ( به 
استنادنامه شماره دبيرخانه17884 مورخه 18 / 01 / 1403 کارشناس رسمي دادگستري برای یک سال 
شمسی می باشدکه مستاجرموظف است به استناد  قانون روابط موجر ومستاجر مصوب 1376 بصورت 
ماهيانه واول هرماه مبلغ اجاره را در وجه شهرداری پرداخت ودر صورت عدم پرداخت بموقع شهرداری 

مختار به فسخ یکجانبه قرارداد می باشد
4- هيچگونه تعطيلی ناشی از بارش برف،باران،تعطيلی اعياد مذهبی ازمستاجرکسرنخواهدشد بجز 

موارد اعلامی شيوع بيماری از طرف مراجع ذیصلاح با صورتجلسه شهرداری قابل اعمال می باشد
5- به پيشنهادات مخدوش ،فاقد سپرده ومدارك درخواستي،ناخوانا،داراي قلم خوردگي و پس ازموعد 

مقرر ترتيب اثرداده نخواهد شد.
6- کليه پيشنهادات تسليمي با حضوراعضاءکميته معاملات راس ساعت12 روز یکشنبه 07/08/  1403 

باز و بررسي خواهد شد.
7-هزینه درج آگهی به عهده برنده مزایده می باشد.

8- شهرداري در رد یا قبول هریک از پيشنهادات مختار بوده و هيچگونه اعتراضي قابل قبول نخواهد بود.
9 - پيرو مصوبه هيئت وزیران مســتند به ردیف 4 بند )ب( مصوبه 128761 مورخه 29 / 10 /1393 و 

ماده 16 آئين نامه مالی شهرداری ها که مبلغ کمتر از حد نصاب بوده به اجاره واگذار می گردد.
10- ســپرده برنده اول تا ســوم تا عقد قرارداد با برنده مزایده مسترد نخواهد شد و درصورت انصراف 
برنده اول سپرده ایشان بنفع شهرداري ضبط و با نفر دوم قرار داد منعقد خواهد شد و درصورت انصراف 

نفرات دوم و سوم با آنها نيز همانند برنده اول رفتارخواهد شد.
11-درصورت صلاحدید ،شهرداري مجاز به تشکيل مزایده حضوري و همزمان با پيشنهاد دهندگان خواهد بود.

-تاریخ باز وقرائت نمودن پيشنهادات : روز یکشنبه 1403/07/08

آگهی مزايده

شماره : 22290 
 تاريخ:  1403/06/20

مرحله دوم- چاپ اول

فايق مصطفی نژاد-شهردار گوگ تپه

برابر صورتجلسه پيش از فراخوان مناقصه شماره 61172/1403/2125  مورخ 1403/06/20 ، شهـرداری گوگ تپه )آذربایجان غربی-شهرستان مهاباد(در نظر دارد کليه امورات مرتبط با خدمات شهری و فضای سبز 
را بصورت حجمی از محل اعتبارات داخلي شهرداري، طبق مشخصات مندرج در اسناد مناقصه به شماره2003005979000004)در سامانه ستاد( و برابر شرایط مشروحه در آگهی مناقصه و فایل های پيوستی، به 

شرکتهای واجد  شرایط با برآورد اوليه سالانه به مبلغ 32،378،179،510 ریال واگذار نماید. لذا از  شرکتهاي واجد  شرایط دعوت ميگردد ضمن رعایت شرایط مشروحه، در مناقصه مذکور شرکت نمایند.
زمان فروش )دریافت( اسناد مناقصه : از ساعت 11  تاریخ 1403/06/20  لغایت ساعت 11 مورخ  1403/06/28 ، 

تحویل اسناد مناقصه درسامانه ستاد به آدرس اینترنتي)www.setadiran.ir (تا ساعت 11:00 روز شنبه مورخ 1403/07/07  
زمان بازگشایي پاکت: ساعت 11:10 روز  شنبه مورخ 1403/07/07در اتاق امور مالی شهرداري مي باشد.

آگهی مناقصه واگذاری خدمات شهری و فضای سبز شهرداری گوگ تپه

شماره: 61172/1403/2125  
مورخ: 1403/06/20

نوبت دوم

روابط عمومی شرکت سهامی برق منطقه ای خوزستان

 آگهی مناقسه شماره 03/3012023/م شرکت سهامی برق منطقه ای خوزستان  شرح در صفحه 8
تجديد فراخوان برگزاری مناقصه عمومی يك مرحله ای

 )) با مصرف صحیح و بهره گیری از الگوی درست استفاده از برق ، از قطع آن جلوگیری كنیم((

نوبت دوم-چاپ اول

صفر تفاخر-شهردار پیرانشهر

به استناد بودجه مصوب سال 1403 - شهرداری پيرانشهر در نظر دارد پروژه »خرید مبلمان و المانهای شهری سال 1403« را از منابع داخلی سال 1403 از طریق مناقصه عمومی 
از پيمانکاران واجد شرایط بشرح مفاد شرایط عمومی و خصوصی و اسناد مناقصه خرید نماید .فلذا از کليه اشخاص حقيقی و حقوقی واجد شرایط دعوت بعمل می آید، در صورت 
تمایل به شرکت در مناقصه از طریق مراجعه به سامانه تدارکات الکترونيکی دولت، جهت دریافت اسناد و مدارك و اطلاعات لازم و ثبت سپرده و ارائه قيمت پيشنهادی و سایر موارد الزامی در مناقصه 

اقدام نمایند. داوطلبان می توانند کليه اطلاعات)تاریخ شروع-تاریخ اتمام-بازگشایی و ...(آگهی مربوطه را از طریق سامانه ستاد www.setadiran.ir کسب نمایند.

آگهی مناقصه عمومی » پروژه خريد مبلمان و المانهای شهری « 

شماره:12932/01
تاريخ:1403/06/19

روزنامه  نقش اقتصاد  از سراسر کشور نمايندگی فعال می پذيرد

شماره تماس :09337190881

چهارشنبه 21 شهریور 1403 
7 ربیع الاول 1446   11 سپتامبر 2024

سال هشتم   شماره 1890 
8 صفحه   قیمت:10000تومان

گشایش های 
 اقتصادی خوبی

 در راه است

وزیر اقتصاد: تورم 
جزء وظایف بانک مرکزی است 
ولی من به آن ها کمک می کنم

3

جولان گوشی های تقلبی 
در بــازار ایــران

گروه اقتصادی: با وجود فراگیرشدن تولید و استفاده از گوشی های 
موبایل هوشــمند، همچنان اســتفاده از گوشی های دکمه ای در 
کشور رواج دارد و مخاطبان خاص خود را دارد. تا همین یکی دو 
ســال قبل، گوشی های دکمه ای چندین سال سالم می ماندند و 
قابل اســتفاده بودند، اما حالا اگر به اطراف خود و به کســانی که 
تازه گوشی دکمه ای خریداری کرده اند، دقت کنید می بینید که 
این گوشــی های نو به محض خرید و مصرف، با مشــکل مواجه 

می شوند، نیاز به تعمیر دارند و همچنین عمر کوتاهی دارند. ماجرا 
از این قرار اســت که پای تولیدات ایرانی با نام برند نوکیا به بازار 
باز شــده اســت و محدودیت هایی هم برای واردات گوشی های 
دکمه ای اعمال شده است، به طوری که امکان تمایز میان گوشی 
اصلی و تقلبی نیســت و دیگر خبری هم از گوشــی های دکمه ای 
باکیفیــت نوکیــا در بازار موبایل ایران نیســت.در یکی دو هفته 

گذشته، نامه اخیر ستاد تسهیل و رفع موانع تولید در...

خبری از واکنش قاطع وزارت صمت نیست!

 آلبرت بغزیان
 اقتصاددان 

اهداف فراموش شده 
صندوق توسعه ملی

حسین راغفر
اقتصاددان 

 محمد بیات
کارشناس مسائل بین الملل

سیسی در ترکیه به دنبال 
چیست؟

»نقش اقتصاد«  از توسعه ابزارهای پیشگیری 
از خودکشی در ایستگاه های شبکه ریلی 

گزارش می دهد

فناوری های هوش مصنوعی 
در شبکه ريلی

 از آزادسازی پول های بلوکه شده
 تا احیای روابط ایران با مصر و اردن

مأموريت ويژه
 پزشکیان در عراق

 از ۱۳ خودکشی در یک سال ۱۱ نفر زن بودند

چرا پزشکان زن بیشتر 
خودکشی می کنند؟

فرزین با اعلام خبر رشد ۴.۲ درصدی 
اقتصادی بهار  مطرح کرد

  پیش بینی ورود تورم
 به کانال 30 درصد

  ۹ درصد از درآمد هر نفتکش 
به جیب  چه کسی می رود؟

پول نفت در جیب 
ما فیـا 

 در گفتگوی »نقش اقتصاد« با یک کارشناس
 انتخاب چهاردهمین سکاندار بازار سرمایه بررسی شد

قرعه ریاست تالار شیشه ای 
به نام »صیدی«

رکود عمیق در انتظار بازار خودرو

در گفتگو با یک کارشناس بازار خودرو چشم انداز بازار خودرو بررسی شد

روز گذشته سه شنبه 20 شهریور ماه 1403، 
چهاردهمین سکاندار بازار سرمایه ایران 

انتخاب شد و مجید عشقی با استعفایش 
در روزهای گذشته، جای خود را به 

حجت الله صیدی داد که شانس او در 
مقایسه با دیگر گزینه های مطرح شده 

بیشتر بود.

3

امروزه اقدامات فراوانی برای پیشــگیری از بروز 
خودکشــی در کشورهای مختلف جهان صورت 
گرفته اســت که از آن جمله می توان به آموزش 
کارکنان شــبکه ریلی، استفاده از دوربین های 
نظارتی در ایســتگاه ها، ســامانه های تشخیص 

خودکشی )مرکب از رادار، حسگرهای...
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مهدی پارچینی
مدیر اسبق نظارت بر بورس 

ونق  پیش نیاز ر
 بازار سرمایه

 بازندگان وبرندگان
 تـورم
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 محمد بیات
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 با انتخاب 
عراق به عنوان 
اولین مقصد 
سفرهای 
منطقه ای 
پزشکیان به 
نظر می رسد 
سیاست 
خارجی رئیس 
جمهوری جدید 
تا حدودی 
ادامه 
سیاست های 
سلفش باشد

چهارشنبه- 21 شهریور ماه 1403 - سال هشتم- شماره 1890

ان
جه

 و 
ان

ایر یادداشت

سیسی در ترکیه به دنبال چیست؟

پس از ۱۲ سال وقفه عبدالفتاح السیسی، رئیس جمهور مصر 
در سفری برنامه ریزی شده راهی آنکارا، پایتخت ترکیه شد. 
پیش تــر رجب طیب اردوغان، رئیس جمهور ترکیه ماه فوریه 
به قاهره سفر کرده بود و گامی مهم در راستای بازسازی روابط 
دو کشــور برداشــت. قریب به یک دهه قبل دولت اردوغان 
تصمیــم گرفــت با حمایــت محمد مرســی و جریان اخوان 
المســلمین دامنه نفوذ این کشــور را تا شمال آفریقا افزایش 
دهد، اما کودتای ارتش و قدرت گیری ژنرال سیسی با حمایت 
پادشاهی سعودی و امارات سبب تغییر معادلات در سرزمین 

اهرام شد.
میان ســال های ۲۰۱۳ الی ۲۰۲۰ میلادی ترکیه و مصر در 
وضعیت »جنگ ســرد« قرار داشــتند و سعی می کردند علاوه 
بر تقابل رسانه ای، در مناقشات مهم ژئوپلیتیکی مانند دعوای 
گازی آنکارا- آتن در شرق مدیترانه رویکرد تقابلی اتخاذ کنند. 
با تغییر دولت در آمریکا و اتخاذ سیاســت »انجماد تنش ها« 
از سوی بلوک های قدرت در غرب آسیا، بار دیگر ترکیه و مصر 

در مدار همگرایی و همکاری قرار گرفتند.
بــه گــزارش آناتولی، قریــب به ۲۰ توافقنامــه راهبردی در 
حوزه های تجاری، انرژی، دفاع، گردشگری، بهداشت، فرهنگ 
و آموزش میان دو کشــور امضا شــد. به گفته اردوغان، ترکیه 
قصد دارد پهپادهای مشــهور »بیرقدار« را در اختیار »دشمن 
قدیمی« قرار و ســطح روابط تجاری را از ۱۰ به ۱۵ میلیارد 
دلار افزایــش دهد. همچنین برای نخســتین بار قرار اســت 
شــرکتی ترکی- مصری سرمایه گذاری ۲۰۰ میلیون دلاری 
برای ایجاد و توسعه دو منطقه صنعتی در مصر را کلید بزند.

به نظر می آید ترکیه با کنار گذاشــتن رویکرد »ایدئولوژیک« 
در قبال اخوان المســلمین مصر قصد دارد با اتخاذ سیاســت 
عملگرایانه ســهم قابل توجهی از بازار بزرگ این کشــور عربی 
به دســت آورد. پیش تر کشورهای ثروتمند شورای همکاری 
خلیج فارس با سرمایه گذاری در بخش های مختلف بازار مصر 
سعی کردند گوی سبقت را از یکدیگر بربایند و به بازیگر اصلی 
در قاهره تبدیل شوند. به عنوان نمونه، اماراتی ها با هدف کمک 
به اقتصاد آســیب دیده مصر تصمیم گرفتند ۳۵ میلیارد دلار 
در منطقه »رأس الحکمه« با هدف توسعه گردشگری سرمایه 

گذاری کنند.
 دیگر نقطه همکاری میان قاهره- آنکارا را می توان جنگ غزه 
و آینده منطقه فلسطینی دانست. نوار غزه به دلیل داشتن مرز 
مشترک با صحرای سینا و در عین حال میزبانی از سرمایه های 
ترکی- قطری از جایگاه ویژه ای برای هر دو کشــور برخوردار 
است. دولت اردوغان تمایل دارد پس از جنگ همچنان یکی 
از بازیگران مؤثر در نوار غزه باشــد و در ســوی مقابل، دولت 
سیسی نگاه ویژه ای به فرآیند بازسازی غزه دارد. علاوه بر این، 
هر دو کشــور خواهان جلوگیری از گســترش دامنه بحران به 
ســایر نقاط منطقه هســتند و برهمین اساس تلاش می کنند 

در نقش میانجی به توقف جنگ در غزه کمک کنند.
بــا وجــود این، تمایل صهیونیســت ها به افزایش نقش مصر و 
ســایر کشــورهای محافظه کار عربی در آینده غزه سبب شده 
است به شکل جدی منافع ترکیه در این منطقه به خطر افتد 
و به مانند گذشته امکان بازیگری ترک ها در این منطقه وجود 
نداشــته باشد. برهمین اساس، برخی تحلیلگران معتقدند به 
احتمال زیاد یکی از موضوعات مورد بحث میان رؤسای جمهور 
ترکیه و مصر، بررسی آخرین تحولات جاری در غزه، مذاکرات 

آتش بس و سناریوهای پس از جنگ باشد.
فراتر از روابط تجاری، سیاســی و نظامی، ترکیه و مصر به 
دلیل داشــتن وضعیت هــای ژئوپلیتیکی متفاوت به نوعی 
رقیب یکدیگر به شمار می روند و هرکدام سعی می کنند به 
عنوان پل ارتباطی میان آسیا و اروپا شناخته شوند. به عنوان 
نمونه، پروژه »جاده توســعه« ترکیه و عراق که قرار اســت با 
سرمایه گذاری ۲۶ میلیارد دلاری خلیج فارس را به بازارهای 
اروپایی متصل کند، تهدیدی حیاتی علیه بقای کانال سوئز 
است. علاوه بر این، مسیر زمینی و جدید امارات- ترکیه که 
از خاک ایران و عراق عبور می کند به شکل جدی وابستگی 
دو کشــور را به محدوده ســوئز- باب المندب کاهش داده 

است.
کارشناسان معتقدند، اگر پروژه های ترانزیتی ترکیه در آسیای 
مرکزی و غرب آسیا تکمیل شود، مصر یکی از بازندگان بزرگ 
نظم جدید خواهد بود. حال باید منتظر ماند و دید آیا مقام های 
مصری و ترک موفق خواهند شد به نقطه تفاهم در زمینه آغاز 
به کار مسیرهای جدید برسند یا آنکه این بحران ژئوپلیتیکی 
در آینده نزدیک به چالشــی جدی در روابط دو کشــور تبدیل 

خواهد شد.
بهره سخن ��

با نزدیک شــدن زمان برگزاری انتخابات ریاســت جمهوری 
آمریکا ســؤال کلیدی بســیاری از کارشناسان این است، آیا 
بــاز هــم انتخاب کامالا هریس یــا دونالد ترامپ می تواند بر 
سیاست های این کشور در منطقه تأثیر بگذارد یا خیر؟ اگر 
بار دیگر جمهوری خواهان به کاخ ســفید بازگردند، امکان 
افزایــش تنش و ازســرگیری رقابت های ژئوپلیتیکی وجود 

دارد؟
پاســخ به این ســؤالات مشخص نیست، اما آنچه قطعی به نظر 
می آید آنکه کشــورهای منطقه تصمیم گرفتند عمده تمرکز 
خود را بر توسعه روابط اقتصادی و نقش آفرینی در مسیرهای 
ارتباطــی آینــده جهان قرار دهند. به نتیجه رســیدن اهداف 
مندرج در سندهای چشم انداز کشورهای منطقه می تواند به 
متنوع شــدن اقتصاد کشــورها کمک کند و ســهم آنها را در 

زنجیره تأمین جهانی افزایش دهد.

مأموريت ويژه 
 پزشکیان 
در عراق

از آزادسازی پول های بلوکه شده تا 
احيای روابط ایران با مصر و اردن

 مسعود پزشکیان، رئیس جمهور جدید ایران قرار است 
در اولین سفر رسمی اش وارد عراق شود. انتخاب عراق 
به عنوان مقصد نخست سفرهای منطقه ای پزشکیان 
نشــان از آن دارد که بغداد در عرصه سیاست خارجی 
ایران دارای اولویت اســت. قابل ذکر اســت که دولت 
کنونی عراق به رهبری محمد شیاع السودانی، نخست 
وزیر، از زمان ســقوط حزب بعث در ســال ۲۰۰۳ یکی 
از نزدیک ترین دولت های این کشور به ایران بوده است.
با این حال شواهد نشان می دهد که از منظر سودانی 
تقویت روابط با کشورهای عربی بیش از تعامل با ایران 
در اولویت قرار دارد. این موضع گیری می تواند شــاید 
نشــان از آن باشــد که ســودانی از جانب متحدان 
سیاسی اش که از حامیان ایران هستند، خیال راحت 
اســت. حال سوالی که مطرح می شود، این است که با 
توجــه بــه این پویایی ها، روابط ایران و عراق در دوران 

ریاست پزشکیان به چه شکل خواهد بود؟
چرا عراق؟ ��

به نوشــته امواج میدیا، اگرچه پزشکیان توسط جناح 
اصلاح طلب حمایت می شــود، اما به نظر می رســد 
سیاست خارجی اش با حسن روحانی، رئیس جمهوری 
پیشــین ایران که از حامیــان اصلاحات بود، متفاوت 
اســت. دولت روحانی روابط با غرب به ویژه اروپا را بر 
روابط منطقه ای به ویژه تعامل با کشــورهای عربی در 
اولویت قرار داد. در مقابل، شهید ابراهیم رئیسی تمرکز 
خود را به سمت کشورهای همسایه تغییر داد؛ عادی 
ســازی روابط با عربستان سعودی و همچنین تقویت 
روابط با ســایر کشــورهای عربی خلیج فارس و اردن و 
گســترش روابط ایران با عراق در دوران رئیســی کلید 
خــورد. با این همــه در همان بازه مانی روابط تهران با 
غرب پرچالش شد. حال با انتخاب عراق به عنوان اولین 
مقصد ســفرهای منطقه ای پزشکیان به نظر می رسد 
سیاســت خارجی رئیس جمهوری جدید تا حدودی 
ادامه سیاست های سلفش باشد. به بیانی دیگر، در میانه 
تیرگــی روابط با غرب و مواجهه با تحریم های مداوم، 
منطقه - و به ویژه عراق - برای سیاست خارجی ایران 
اهمیــت راهبــردی دارد و به عنوان ابزاری برای حفظ 

نفوذ و ارتباطات بین المللی لحاظ می شود.
اهداف نخستين مأموریت پزشکيان ��

عراق در چندین عرصه کلیدی از جمله امنیت و اقتصاد 

برای ایران به سان دروازه ورود به جهان عرب و دارای 
اهمیت استراتژیک است. محمدکاظم آل صادق سفیر 
جمهوری اسلامی ایران در عراق تاکید کرده که »سفر 
پزشکیان موجب تقویت روابط دوجانبه خواهد شد و 
می تواند مقدمه ای باشــد برای امضای چندین توافق 
میان دو کشور.« فراتر از بحث های کلی در مورد تقویت 
روابــط و همچنین همکاری های تجاری و اقتصادی، 
چهــار موضوع کلیدی در دســتور کار رئیس جمهور 

جدید ایران قرار دارد.
نخست، پروژه راه آهن بصره- شلمچه که از سال ۲۰۰۳ 
برای ایران در اولویت قرار داشــته اســت. با این حال، 
علیرغم اتحاد بغداد با تهران، اکثر دولت های عراق در 
دو دهه گذشته از این پروژه حمایت نکرده اند. در دولت 
تحت رهبری مصطفی الکاظمی )۲۰۰-۲۲(، این پروژه 
مورد توجه جدی قرار گرفت و بغداد پاسخ مثبت داد. 
دو کشــور توافقنامه ای امضا کردند و برنامه و جدول 
زمانی عملی برای اجرای آن تنظیم کردند. با این حال، 
پیشرفت ها در نهایت متوقف شد و حالا سودانی تلاش 
دارد ایــن راه نیمــه تمام را تمــام کند. انتظار می رود 
پزشــکیان در باب این پروژه با ســودانی رایزنی هایی 

داشته باشد.
علاوه بر این، ایران به دنبال دسترسی بهتر به درآمدهای 
صادراتی خود است. به دلیل تحریم های آمریکا، عراق 
مدت هاست که قادر به پرداخت مستقیم هزینه واردات 
برق و گاز به ایران نیست. دولت کاظمی طرحی را برای 
پرداخــت به تهران از طریق روش های جایگزینی که 
تحریم هــا را دور می زند، تدوین کرد. طبق گزارش ها، 
تا اواسط سال ۲۰۲۲، عراق بدهی های خود را به ایران 
پرداخت کرده و حتی برای تصفیه 8۰۰ میلیون یورو 
از بدهی ایران به ترکمنستان گام هایی برداشته است. 
عــلاوه بر این، عــراق حدود ۱.۲ میلیارد یورو از وجوه 
تهران را که در بانک تجارت عراق نگهداری می شــد 
برای خرید کالا برای ایران اســتفاده کرد. با این حال، 
این روند در دوران تصدی سودانی متوقف شد و منجر 
به افزایش بدهی عراق شد. انتظار می رود پزشکیان در 
ایــن ســفر به این موضوع بپــردازد و به دنبال راه حل 

مطلوب تری باشد.
پشت پرده دیدار پزشکيان و سودانی ��

یکی دیگر از موارد مهم در دستور کار پزشکیان شامل 

نهایــی کردن راه حلی برای موضوع گروه های مخالف 
کرد مســتقر در شمال عراق است. پس از گفتگوهای 
طولانی در ســال های ۲۰۲۲-۲۳، ایران و عراق ســال 
گذشته به یک توافق امنیتی دوجانبه دست یافتند که 
خلع سلاح این گروه ها و جابجایی آنها در عمق خاک 
عراق را مورد تاکید قرار می دهد. این توافق که توسط 
بغداد و اربیل حمایت می شود، اکنون در حال اجراست. 
پزشکیان احتمالاً مایل است اطمینان حاصل کند که 
خلع ســلاح این گروه ها به شــکلی همه جانبه اجرایی 
شــود و این گروه ها هیچ خطر امنیتی در آینده ایجاد 
نکنند.در نهایت، عراق برای ارتقای سطح گفت وگوها 
میان اعراب و ایران ممکن است گام هایی بردارد. بغداد 
در تســهیل مذاکرات ایران و عربســتان ســعودی در 
سال های ۲۰۲۱-۲۰۲۲ نقش مهمی ایفا کرد و میزبان 
پنج دور مذاکرات بود. این تعامل به طور قابل توجهی 
به آتش بس با میانجیگری سازمان ملل در یمن و در 
نهایت عادی سازی روابط ریاض و تهران در سال ۲۰۲۳ 
بــا میانجیگری چین کمک کــرد. عراق همچنین با 
میزبانی سه دور گفتگو در بغداد بین سال های ۲۰۲۰ 
تا ۲۰۲۲، زمینه ســاز مذاکرات بین ایران و اردن شــد. 
عــلاوه بر این، برنامه هایی برای آغاز میانجیگری بین 
ایران و مصر داشت که به مرحله تبادل پیام رسید اما 
هرگز فضا برای رایزنی های حضوری فراهم نشــد. با 
روی کار آمدن سودانی در اکتبر ۲۰۲۲، تا حدودی به 
دلیل ارتباطات شخصی محدود اولیه او با رهبران عرب، 
فرایند رایزنی ها متوقف شد. اما حالا با ایجاد یک شبکه 
قوی تر در منطقه طی دو ســال گذشته، این پویایی ها 
اکنون تغییر کرده است. یک منبع آگاه در دفتر نخست 
وزیری عراق که نخواســت نامش فاش شــود، به اموج 
مدیا گفت که »ســودانی در جریان ســفر خود به مصر 
در اواخــر ماه گذشــته درباره از ســرگیری احتمالی 
تلاش ها برای تسهیل مذاکرات با ایران رایزنی داشته 
اســت.« این منبع ادعا کرد که »ســودانی از میزبانان 
مصری خود پاســخ مثبت دریافت کرده است.« ایران 
قبلًا با میزبانی از دیپلمات های ارشــد مصر و اردن در 
ماه های گذشته، تمایل خود را برای تعامل نشان داده 
است. از همین رو گفته می شود که پزشکیان و سودانی 
قرار است در این سفر مقدمات مذاکرات ایران با مصر 
و اردن را نهایی کنند.بررسی دقیق دستور کار سیاست 

خارجی سودانی نشان می دهد که روابط با کشورهای 
عربی، به ویژه مصر، اردن، عربســتان ســعودی و سایر 
کشورهای خلیج فارس در اولویت قرار دارد. این رویکرد 
یک تضاد با سلف اوست که بر حفظ و تقویت روابط با 
ایران تاکید داشــت. به عنوان مثال، در زمان کاظمی، 
یک بخش اختصاصی در دفتر نخست وزیری - با حضور 
مشــاوران ویژه - بر مدیریت پروژه های استراتژیک با 
ایران متمرکز بود. به نظر می رسد که این کارگروه فعلًا 
فعالیتی ندارد. علاوه بر این، راه آهن بصره-شلمچه قبلًا 
به عنــوان یک حلقه تجاری حیاتی تلقی می شــد که 
می توانست عراق را در مرکز مسیرهای تجاری جهانی 
قرار دهد و این کشور را از طریق ایران به روسیه و شرق 
آسیا متصل کند. با این حال، یک منبع آگاه در وزارت 
حمل و نقل عراق به امواج مدیا گفت که »دولت سودانی 
تعریف راه آهنی معمول برای سفر است؛ گزاره ای که 
عملًا پتانســیل اقتصادی و تجاری و همچنین هدف 
استراتژیک اصلی چنین پروژه ای را به حاشیه می برد.«

از نظر واردات گاز طبیعی و برق از ایران، دولت کاظمی 
قراردادهای خود را با ایران تمدید و گسترش داد - با 
ارائه یک طرح نوآورانه برای تسهیل واردات گاز طبیعی 
از طریق توافق سه جانبه با ترکمنستان، به سه کشور 
اجــازه داد تــا مبــادلات انجام دهند. عــراق گاز را از 
ترکمنســتان خریــداری می کند تا به شــمال ایران 
بفرستد، در حالی که ایران گاز میادین جنوبی خود را 
به عراق می رســاند. این ترتیب با کاهش هزینه های 
انتقــال گاز و دور زدن چالش های مرتبط با تحریم ها، 
برای همه طرف ها نوید بخش است. با این حال، در دو 
سال گذشته پیشرفت کمی در این زمینه حاصل شده 
است. در مجموع، اگرچه سودانی به ایران نزدیک است، 
سیاســت او در قبال تهران مبهم و فاقد جهت گیری 
استراتژیک به نظر می رسد. براساس اطلاعات ادعایی 
امــواج مدیا مقام های نظامی ایران از سیاســت های 
نخست وزیر عراق راضی هستند، اما مقام های سیاسی 
به واســطه ابهام حاکم بر چشــم انداز استراتژیک تر از 
رویکرد سودانی ناراضی هستند و می گویند که موضع 
گیری نخســت وزیری عراق می تواند منافع بلندمدت 
ایران در منطقه را تحت تأثیر قرار دهد تنها زمان نشان 
خواهد داد که آیا دولت پزشــکیان موفق خواهد شــد 
اولویت های سیاست خارجی عراق را تغییر دهد یا نه.

ساناز نفیسی
روزنامه نگار

معاون اول رئیس جمهور گفت: جایگاه سازمان محیط زیست در 
عالی ترین ســطح اســت و رییس جمهور امور را به عهده فردی 

می گذارد که کاملًا اختیار رئیس جمهور دارد.
محمدرضا عارف در آیین تکریم ســلاجقه رئیس سازمان محیط 
زیست دولت سیزدهم و معارفه شینا انصاری رئیس سازمان محیط 
زیســت دولت چهاردهم، تصریح کرد: در فرمایش آقای سلاجقه 
بحث ادغام سازمان منابع طبیعی با محیط زیست مطرح کردند. 
تجربه نشــان داده که ادغام در کشــور ما الحاق اســت. گاهی هم 
اینقدر این دو جنس که در کنار هم قرار می گیرند متفاوت هست 

که اصلًا باهم جور در نمی آیند.
وی خاطرنشــان کرد: من به آقای دکتر ســلاجقه گفتم مخالف 
هســتم اما یک جلســه ای می گذاریم و حرف شما را می شنویم. ما 

این جایگاه را برای سازمان قائل هستیم.
عارف افزود: در خصوص کیفیت هوا رتبه ۱۰۲ را داریم. وضعیت 
خاک ما بدتر از هوا است. خاکی را که از بین می بریم ۵ قرن زمان 
می برد تا ساخته شود. وضعیت آب بدتر از هردو است. چه بلایی 
ســر ســفره های زیر زمینی آوردیم. در خصوص سلامت زیست 
محیطی رتبه ۹8 را داریم. در مدیریت منابع آب رتبه ۱۰8 داریم. 

چه کار باید کرد. بنظر می رسد هیچ راهی جز این که از خود یعنی 
دولت شروع کنیم نداریم.

وی بیان کرد: تدوین منشــور اخلاق محیط زیســت بحث جدی 
اســت. در بحث اخلاق در همه زمینه ها کم کار کردیم. درمحیط 
زیست خیلی گرفتار هستیم. کار نکردیم. فرهنگ سازی نکردیم. 
وی افزود: دیپلماســی محیط زیســت یک بحث جدی اســت. ما 
تعاملات و ارتباطات خود را با کشورهای همسایه باید تقویت کنیم.
عارف گفت: مقابله با فرونشســت زمین، آلودگی هوا و مدیریت 

پسماند که بحث بسیار جدی است باید با جدیت دنبال شود.

عارف: هیچ الحاق و ادغامی در سازمان محیط زیست منطقی نیست

واکنش ایران به بیانیه شورای همکاری خلیج فارس:
 هرگونه دخالت در امور حاکمیتی خود را نمی پذیریم

سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران برخی مفاد مرتبط با ایران در بیانیه پایانی یکصد و شصت و 
یکمین نشســت وزرای خارجه شــورای همکاری خلیج فارس در ریاض را محکوم و آن ها را تکراری، غیرســازنده و 

بی حاصل توصیف کرد.
ســخنگوی وزارت امور خارجه ایران گفت که مواضع غیرســازنده شــورای همکاری خلیج فارس، کمکی به فرآیند 

تعامل و همکاری منطقه ای نمی کند.
ناصر کنعانی، بند مربوط به جزایر ایرانی در خلیج فارس را مطلقاً مردود دانست و تاکید کرد جزایر سه گانه ایرانی 

ابوموسی، تنب بزرگ و تنب کوچک، جزء لاینفک و ابدی خاک جمهوری اسلامی ایران است.
او افزود: جمهوری اسلامی ایران هرگونه اظهارنظر در خصوص مسکونی سازی، سفر مقامات کشوری و لشکری به 
جزایر متعلق به ایران و همچنین برگزاری رزمایش نظامی در مرزهای سرزمینی خود را دخالت در امور حاکمیتی 

خود تلقی نموده و آن را محکوم می کند.
سخنگوی وزارت امور خارجه همچنین درج ادعای یکجانبه کویت درباره میدان آرش در بیانیه پایانی وزرای خارجه 
این شورا را مردود دانست و گفت: صدور بیانیه های تکراری و طرح ادعاهای یک جانبه، فاقد ارزش حقوقی است و 
حقی را برای طرف کویتی اثبات نمی کند.کنعانی افزود تنها راهکار منطقی و نتیجه بخش در خصوص میدان آرش، 
بازگشت به میز مذاکرات فنی و حقوقی و گفت وگوی دوجانبه به منظور دستیابی به توافقی پایدار براساس حسن 
همجواری و احترام به منافع مشــترک اســت.او همچنین با اشــاره به بند موضوعات مرتبط با برنامه هسته ای ایران 
افزود: جمهوری اسلامی ایران همواره به قوانین و تعهدات بین المللی خود پای بند بوده، فلذا اظهارات بی اساس در 
ارتباط با برنامه هســته ای صلح آمیز خود را فاقد ارزش می داند.ســخنگوی دســتگاه دیپلماسی امنیت در منطقه را 
مقوله ای یکپارچه و غیرقابل تفکیک دانست و با تاکید بر اهمیت همکاری منطقه ای بمنظور تأمین امنیت جمعی 
افزود: جمهوری اسلامی ایران ضمن مردود دانستن حضور نظامی بیگانگان در سطح منطقه، نقش مؤثر و سازنده 
خود را در تأمین امنیت آب ها و آبراه های منطقه ای با قوت ادامه خواهد داد.وی با اشــاره به تبریک بیانیه شــورا به 
انتخاب »مسعود پزشکیان« به عنوان رئیس جمهوری اسلامی ایران، تاکید کرد: دولت چهاردهم جمهوری اسلامی 
ایران نیز در استمرار رویکرد راهبردی و سیاست های اصولی نظام، با تاکید بر استمرار سیاست همسایگی به عنوان 
اولویت سیاســی خارجی خود، همواره راهکار حل مشــکلات منطقه را بر مبنای تعامل و همکاری با همســایگان 
دانسته و از ابتکارهای سازنده در زمینه توسعه مناسبات و همکاری های ۲ و چندجانبه استقبال می کند و یادآور 
می شود مواضعی از جنس موارد اشاره شده در بالا در بیانیه های شورای همکاری، کمکی به فرآیند تعامل و همکاری 

منطقه ای نمی کند و باید از آن ها پرهیز کرد.

فرمانده قرارگاه خاتم: 
کویتی ها به کمک آرامکوی عربستان در میدان آرش فعال شده اند

ســردار عبدالرضا عابد، فرمانده قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیا در نشســتی با خبرنگاران با اشاره به فرمایشات مقام 
معظم رهبری اظهارداشــت: امروز قرارگاه به تمامی ابزارهای حل مســائل کشــور و نیاز امروز مجهز است؛ در مدت 
کمی که شهید رئیسی کار را در دست داشت، ایشان به دنبال حل مسائل و شناخت ظرفیت کشور بود و در همین 

راستا در قرارگاه خاتم هم حاضر شدند.
 فرمانده قرارگاه خاتم گفت: بعد از انتخابات ما از دکتر پزشکیان به عنوان رییس جمهور منتخب مردم، خواستیم 

از قرارگاه بازدید داشته باشند، ایشان هم تشریف آوردند و در جریان آخرین وضعیت قرار گرفتند.
وی افزود: ما مهیای حل ناترازی های کشور هستیم تا انشاء الله نقش ویژه ای داشته باشیم.

فرمانده قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیا با اشــاره آخرین وضعیت پروژه پالایشــگاه مهر خلیج فارس بیان کرد: هیچ 
کشوری به اندازه ایران مصرف بنزین ندارد که خودروهای پرمصرف کار را دشوار مردند، امسال سال بسیار دشواری 

در حوزه بنزین داشتیم.
وی ادامه داد: پالایشگاه ستاره خلیج فارس ۴۰ درصد تولید بنزین ایران را برعهده دارد و بزرگترین پالایشگاه جهان 
است، دولت دوازدهم اهمیتی به توسعه فاز چهارم این پروژه نداشت اما قرارگاه با توجه به نیاز مردم زیر بار مسئولیت 
رفت و کار را شــروع کرد. طراحی، تأمین کالا، اجرا و تأمین ســرمایه این کار برای قرارگاه خاتم اســت، تأمین مالی 

پروژه های از این دست بییار دشوار است. پیشرفت این پروژه ۷۰ درصد است.
وی با اشــاره به ســرفصل های طرح ســازندگی ایران گفت: نفت، گاز، آب، راه، توســعه بنادر جنوبی و مواردی از این 

دست سرفصل های این پروژه است.
سردار عابد بیان کرد: ما در دولت سیزدهم تلاش کردیم، توسعه میادین مشترک نفتی را در دستور کار دهیم. ما 
که خط مقدم در این موضوع هستیم، ما عزم و اراده ای در این حوزه از دولت ها ندیدیم، ما به غیر از بحرین با بقیه 

همسایه های میدان هیدروکربوری مشترک داریم.
فرمانده قرارگاه خاتم گفت: در این راستا در دولت سیزدهم کارگروهی تشکیل شد که متاسفانه ضعیف عمل مرد 
و اتفاقات مطلوبی نیفتاد.وی تاکید کرد: توسعه میدان آرش از نان شب ما واجب تر است، چون این میدان مشترک 

است و ما نباید از منافع کشور کوتاه بیاییم. باید در این حوزه فعالانه و مطالبه گر عمل کنیم.
سردار عابد گفت: ما منتظر مجوز دولت برای استقرار تجهیزات حفاری هستیم و دکل هم برای این داریم. در این 
میدان کویتی ها به کمک آرامکو در قالب شرکت خلیج کار را شروع کرده و اسناد نشان می دهد که کشورهمسایه 

در این میدان فعال است.
فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا گفت: ما ریسک می پذیریم و آماده توسعه میدان نفتی آرش هستیم.



گشایش های اقتصادی خوبی در راه است
وزیر اقتصاد: تورم جزء وظایف بانک مرکزی است، ولی من به آن ها کمک می کنم

گروه اقتصادی: همتی وزیر اقتصاد گفت: گشایش های اقتصادی خوبی در راه 
اســت. با توجه به مشــکلات ارزیِ واردکنندگان و تعهدات آنها، هدف ما این 

است که تجارت روان تر شود و بتوانیم تولید را گسترش دهیم.
وزیر اقتصاد و دارایی اعلام کرد: در تلاش هســتیم نرخ ارز نیمایی را افزایش 
و نــرخ ارز بــازار آزاد را کاهش دهیم.عبدالناصر همتی در همایش بانکداری 
اســلامی در جمع خبرنگاران در رابطه با موضوع جاماندگان ســهام عدالت، 
گفت: در حال پیگیری موضوع جاماندگان سهام عدالت هستیم و ان شاءالله 
آن را پیگیری می کنیم.وزیر اقتصاد و دارایی در خصوص بازار ارز نیز تصریح 
کرد: سیاست ما این است که نرخ ارز نیما به بازار آزاد نزدیک شود؛ به عبارت 
دیگــر در تــلاش هســتیم تا نرخ نیمایی را افزایــش و نرخ بازار آزاد را کاهش 

دهیم.
به بانکداری اسلامی نزدیک نشدیم ��

وزیر اقتصاد گفت: ما نه تنها به بانکداری اســلامی نزدیک نشــدیم بلکه حتی 
از بانکداری متعارف نیز دور شدیم.همتی در مراسم همایش بانکداری اسلامی 
نیــز اظهارکــرد: امروز تقریباً چهار دهه از بانکداری اســلامی و تدوین قانون 
بانکداری بدون ربا گذشــته اســت اما ما نه تنها به بانکداری اســلامی نزدیک 
نشدیم بلکه از آن نیز دور شدیم حتی از بانکداری متعارف نیز دور شده ایم.

وی گفت: سیستم بانکی ما امروز در نظام بانکی بین المللی حتی اگر تحریم ها 
برداشته شود و قانون fatf پذیرفته شود تازه مشکل اول سیستم بانکی ما از 
نظر حسابرسی های بانکی کفایت سرمایه و دارایی ها مشکلات جدی را تجربه 
می کنــد که امیدواریم در دولــت چهاردهم بتوانیم اصلاحاتی جدی در این 

زمینه داشته باشیم.
وظيفه اصلی بانک مرکزی کنترل و مهار تورم است ��

ســکاندار وزارت اقتصاد گفت: من مثل همیشــه به اســتقلال بانک مرکزی 
اعتقاد دارم. و بی شــک به عنوان وزیر اقتصاد از اســتقلال کارشناســی بانک 
مرکزی دفاع می کنم با این حال تاکید من این است که استقلال کارشناسی 
بانک مرکزی یعنی بانک مرکزی وظیفه خود را صحیح و شایسته انجام دهد 
و باید بپذیریم که وزیر اقتصاد به عنوان تنها عضو ســتاد اقتصادی دولت به 
مجلس شــورای اسلامی باید پاسخگو باشد بنابراین سیاست های اقتصادی 
سیاست های پولی و ارزی و مالی حتماً باید با هماهنگی انجام شود و ما کمک 
می کنیم تا این موضوع محقق شود چرا که بانک مرکزی مسئول کنترل تورم 
اســت و با قاطعیت تاکید شــده که وظیفه اصلی بانک مرکزی کنترل تورم 

است و ما در وزارت اقتصاد کمک می کنیم که بانک مرکزی در وظیفه خود 
موفق باشد.

همتی افزود: بحث اصلی مشکل تورم به بحث مشکل ناترازی بودجه و ناترازی 
بانک ها برمی گردد و تا این مسائل حل نشود کنترل تورم سخت خواهد بود 
با این حال ما وظیفه داریم که حتماً این کار را انجام دهیم و برای تحقق آن 

به نتیجه برسیم.
سياست همزمان کنترل نرخ ارز و افزایش بهره در تناقض است ��

وی در رابطه با موضوع اســتقلال بانک مرکزی خاطرنشــان کرد: اســتقلال 
کارشناسی و تخصصی بانک مرکزی یعنی سیاست این بانک به شکلی باشد 
که بتواند نرخ تورم و مسئله ارز را کنترل کند تا اقتصاد کشور تداوم یافته و 
تولید کشور با رشد روبرو شود. بنابراین ما نمی توانیم همزمان هم سیاست 
تثبیت نرخ ارز را داشــته باشــیم و هم سیاســت رها کردن نرخ بهره را داشته 
باشیم چرا که این دو موضوع با یکدیگر در تناقض است. به عبارت دیگر ما 
نمی توانیم در موضوع نرخ ارز هم سیاست تثبیت را پیش ببریم و هم سیاست 
افزایش نرخ بهره چرا که این دو با یکدیگر همخوانی ندارد و در این شرایط 
است که تورم ما تداوم پیدا می کند و در این شرایط شبکه بانکی نیز نمی تواند 

جوابگوی این مشکل باشد.
استقلال بانک مرکزی باید در راستای استقلال در سياست گذاری باشد ��

وزیر اقتصاد در ادامه در رابطه با موضوع اســتقلال بانک مرکزی گفت: بانک 
مرکزی باید در سیاســت گذاری به صورت کارشناســی رفتار کند و و نباید 
تحت تأثیر دستورات و بر اساس گفته ها سیاست ارزی و پولی خود را تعیین 
کند. بنابراین زمانی که ما از استقلال صحبت می کنیم منظور به استقلال در 

سیاست گذاری و کارهای کارشناسی است.
همتی افزود: نکته دیگری که باید به آن اشــاره داشــت این اســت که ما باید 
اقتصاد را پیش بینی پذیر کنیم. درســت اســت که مرکز آمار مســئول اصلی 
ارائه آمار و ارقام در کشور است اما بانک مرکزی باید به صورت شفاف آمارهای 
مربوط به رشد اقتصادی و تورم را ارائه دهد. بنابراین در بحث پیش بینی پذیر 

کردن اقتصاد نقش بانک مرکزی بسیار مهم است.
موضوع بعدی مسئله ناترازی بانک ها هست است. واقعیت این است که موضوع 
ناترازی بانک ها در حال حاضر قابل تداوم نیســت و باید فکر اساســی به حال 
آن کرد. ما چاره ای نداریم ه به بعضی از بانک ها رسیدگی کنیم و با ادامه رویه 
غلــط حکمرانــی اقتصادی به این شــیوه ادامه دهیــم و به بانک ها به عنوان 

صندوق هایی که تنها وظیفه آنها ارائه تسهیلات تکلیفی است، درست نیست.
وی در ادامه وی در ادامه به موضوع مطرح شــده اخیر در رابطه با وام کالا به 
جای وام ازدواج گفت: اخیراً من در رابطه با موضوع تسهیلات تکلیفی ازدواج 
پیشنهادی ارائه دادم که تنها به صورت پیشنهاد مطرح شد مبنی بر اینکه با 
توجه به صف بالای دریافت وام ازدواج و تأخیر در پرداخت آن به علت طولانی 
شدن صف پرداخت، کسانی که قصد دارند از تسهیلات وام ازدواج برای خرید 
کالاها برای تشــکیل زندگی اســتفاده کنند بتوانند به جای منتظر ماندن در 

صف دریافت وام از شرایط دریافت کالا و لوازم برخوردار شوند.
سکاندار وزارت اقتصاد با اشاره به موضوع دریافت وام میلیاردی توسط برخی 
از عضای هیئت مدیره ها گفت: من از دریافت وام میلیاردی توسط این افراد 
دفاع نمی کنم. این افراد معتقد هستند که برای اینکه بتوانند در هیئت مدیره 
کار کنند باید انگیزه داشــته باشــند به این بهانه وام های میلیاردی دریافت 
می کنند اگر می توانند کار کنند و انگیزه ندارند لطفاً به هیئت مدیره نیایند. 
مگر می شود انگیزه نداشت اما برای هیئت مدیره شدن پشت در اتاق من صف 
بکشــند. این افراد می توانند مانند دیگر کارمندان از تســهیلات کارمندی 

برخوردار شوند ما حق ندارند وام های کلان و میلیاردی دریافت کنند.
شبکه بانکی با مردم مهربان باشد ��

همتی خاطرنشــان کرد: خوشــبختانه امروز در ستاد اقتصادی هیئت دولته 
ماهنگی های مناســبی شــکل گرفته است و و مسائل رفاهی مردم در اولویت 
قرار دارد. بنابراین از سیســتم و شــبکه بانکی تقاضا دارم که با مردم مهربان 
باشند و برای ارائه تسهیلات مدارکی را خواستار نباشند که جامعه احساس 
کند نتواند از خدمات بانکی اســتفاده کند. به عبارت دیگر باید با مردم مدارا 

کرد اجازه داد که بتوانند از خدمات بانکی و رفاهی بهره مند شوند.
وی ابراز امیدواری کرد: به تدریج شــاهد کاهش مداخلات دولت در اقتصاد 
باشیم. بانک مرکزی باید در برابر فشارها مقاومت کند. ما باید جلوی رانت ها 
را بگیریم. باید تلاش کنیم تا به تراز تجاری مثبتی برسیم و بتوانیم اقداماتی 
انجام دهیم که تورم کنترل شود تا شاهد یک اقتصاد پیش بینی پذیر باشیم. 
مــا وقتــی در نــرخ ارز دخالت می کنیم، تثبیت نرخ ارز در شــرایط تورم ۴۰ 
درصدی یعنی لطمه وارد شــدن به صادرات، و روی آوردن به بانک مرکزی 
برای اضافه برداشت، چاپ پول و نهایتاً تداوم تورم و این دور باطل باید توسط 
خــود بانــک مرکزی از بین رود و من در وزارت اقتصاد از این موضوع حمایت 

می کنم.
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علی طیب نیا هم رفتنی شد؟

خبرهای رسیده حاکی از آن است، علی طیب نیا که نقشی حیاتی 
در کمپین انتخاباتی مسعود پزشکیان داشت و پس از آن نیز مشاور 
عالی رئیس جمهور شــد، از ابتدای دولت تا کنون در نهاد ریاســت 

جمهوری مستقر نشده است.
بنابر اخبار موثق واصله، علی طیب نیا، مشاور عالی رئیس جمهور، 
از ابتدای دولت تا کنون در نهاد ریاست جمهوری مستقر نشده و 
نقشی در تصمیمات گرفته شده و انتصابات پس از رأی اعتماد در 

مجلس ندارد.
حال مشخص نیست که او خودش حاضر به رفتن به نهاد ریاست 
جمهوری نیست یا دخالت های معاون اول رئیس جمهور و معاونت 
اجرایی در امور مرتبط با او حتی در تعیین اتاق اسکان او در نهاد 
ریاســت جمهوری و دخالت در حوزه های اقتصادی مرتبط با او 

منجر به این اتفاق شده است.
او در ســه هفته گذشــته در اتاق خود در دانشکده اقتصاد دانشگاه 
تهران مســتقر بوده و مشغول انجام امور دانشگاهی است. شنیده 
می شــود او حتی از حضور در جلســات هیات دولت نیز سرباز زده 

است.
باید از رئیس جمهور محترم پرسید آیا طیب نیا نیز قرار است به 

سرنوشت آذری جهرمی و ظریف دچار شود؟

کارمندان منتظر افزایش حقوق باشند؟
 

با توجه به افزایش هزینه های زندگی و تورم، دولت و ســازمان ها 
ممکن اســت تصمیم به افزایش پرداختی های رفاهی بگیرند تا 
قدرت خرید کارمندان حفظ کند. همچنین افزایش پرداختی های 
رفاهی می تواند به افزایش رضایت شغلی و انگیزه کارمندان کمک 
کند. این امر می تواند به بهبود عملکرد کلی ســازمان نیز منجر 

شود.
به نظر می رســد که پیگیری های مستمر کارمندان و دغدغه های 
آن ها در این زمینه مؤثر واقع شده و باعث شده است که مسئولان 

به فکر افزایش این پرداختی ها بیفتند.
طبق اطلاعات موجود، ابلاغ این افزایش حدود یک ماه دیگر انجام 
خواهد شد، که می تواند به کارمندان امیدواری دهد که تغییرات 

مثبت در دست اقدام است.
در نهایت، اگر این افزایش ۲۰ درصدی به تأیید برســد، می تواند 
تأثیر مثبتی بر وضعیت مالی کارمندان داشــته باشــد و به بهبود 

شرایط کاری آن ها کمک کند.

فروش اینترنتی نان باید با نرخ مصوب باشد

محمد علی مهری، معاون اقتصادی استاندار تهران گفت: فروش 
اینترنتــی نــان هم باید به قیمت مصوب باشــد و ما هیچ افزایش 
قیمتی خارج از قانون را قبول نداریم ممکن است خرید اینترنتی 
نان هزینه های جانبی داشــته باشــد اما مربوط به قیمت خود نان 

نمی شود.
وی خبــر داد: از هفتــه آینده نــان اینترنتی با نرخ مصوب عرضه 
می شود و در نانوایی ها هم تابلویی نصب می شود که نشان می دهد 

چند اسنپ در صف نانوایی قرار دارند.

مکث

چانه زنی برای سبد معیشت
تعیین حداقل دستمزد جامعه کارگری هر سال محل مناقشه بوده 
و نماینــدگان ایــن بخش از فعالان بازار کار، عموماً اعلام می کنند 
بزرگترین مخالف افزایش دســتمزد، نمایندگان دولت هســتند. 
دولتمردان هم اظهار می کنند افزایش دستمزد منجر به افزایش 
نرخ تورم شده در حالی که بر اساس بررسی های یک دهه نرخ تورم 
و درصد افزایش دســتمزد جامعه کارگری نشــان می دهد ارتباط 

معناداری بین اعداد این حوزه وجود ندارد.
نیمه دوم ســال رایزنی برای تعیین حداقل دســتمزد کارگران در 
شورای عالی کار آغاز می شود. درهمین رابطه علیرضا میرغفاری، 
عضو کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران و عضو شورای 
عالی کار به مهر گفت: با توجه به ســخنان وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی در مجلس شــورای اســلامی برای رأی اعتماد این که 
میزان دســتمزد را با توجه به نرخ تورم برای ســال جدید افزایش 
می دهد جای بســی خرســندی است؛ در ادامه باید تلاش دولت و 
نهادهــای مربوطه در راســتای جبران عقب افتادگی مزد جامعه 

کارگری باشد.
وی با بیان این که قرار نیســت قانونی آزمایشــی انجام شــود باید 
مسئولان مربوطه درباره عقب ماندگی چند ساله، برنامه و سیاست 
گذاری مناسب داشته باشند، اظهار کرد: هر دولت می آید فرصت 

سوزی شده و در نهایت کارگران متضرر اصلی آن هستند.
میرغفــاری اضافــه کرد: هنگامی کــه از جامعه کارگری صحبت 
می شــود شــامل تمام کارگران از ســاده تا بالاترین کارگران که 

تحصیلات عالیه داشته و متخصص هستند را شامل می شود.
وی تصریح کرد: در حال حاضر به دلیل تعیین حداقل دستمزد، 
۲۰ تا ۲۵ میلیون نفر رضایت شغلی نداشته چرا که این دستمزد 
هیچ همخوانی با نرخ تورم کشور ندارد. از این رو فاصله عدد سبد 
معیشــت از واقعیت اقتصادی جامعه، ســال گذشته منجر به راه 

اندازی پویش ۱۵ میلیونی شد.
این عضو شــورای عالی کار یادآور شــد: تورم بالا پاســخگو عقب 
افتادگی حداقل دستمزد نبوده و نیازهای اساسی خانواده ها را به 
ویــژه در تأمین اقــلام غذایی، جبران نمی کند. به طور قطع عدم 
دسترســی خانوارها به معیشــت مناسب و حذف برخی اقلام در 
نهایت منجر به هزینه های ســنگین در بخش بهداشــت و درمان 
کشــور خواهد شــد.وی گفت: بنا بر سخنان وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی، از این پس چانه زنی بر ســر ســبد معیشت و بهبود آن 
است که کمک زیادی به بهداشت جسمی و روانی جامعه کارگری 
می کند.میرغفاری تاکید کرد: برای جبران عقب ماندگی دستمزد 
جامعه کارگری با پیش فرض تعیین حداقل دســتمزد به میزان 
درصــد تــورم اعلامی بانــک مرکزی، باید در اقلام و میزان آنها در 

سبد معیشت تغییراتی اعمال گردد.

جولان 
گوشی های 
تقلبی در بازار 
ايران

 خبری از واکنش قاطع
 وزارت صمت نيست!

گروه اقتصادی: با وجود فراگیرشدن تولید و استفاده از 
گوشــی های موبایل هوشــمند، همچنان استفاده از 
گوشــی های دکمه ای در کشور رواج دارد و مخاطبان 
خــاص خــود را دارد. تــا همین یکی دو ســال قبل، 
گوشــی های دکمه ای چندین سال سالم می ماندند و 
قابل اســتفاده بودند، اما حالا اگر به اطراف خود و به 
کســانی که تازه گوشــی دکمه ای خریداری کرده اند، 
دقت کنید می بینید که این گوشــی های نو به محض 
خرید و مصرف، با مشکل مواجه می شوند، نیاز به تعمیر 
دارند و همچنین عمر کوتاهی دارند. ماجرا از این قرار 
اســت که پای تولیدات ایرانی با نام برند نوکیا به بازار 
باز شــده اســت و محدودیت هایی هم برای واردات 
گوشــی های دکمه ای اعمال شده است، به طوری که 
امکان تمایز میان گوشی اصلی و تقلبی نیست و دیگر 
خبری هم از گوشــی های دکمه ای باکیفیت نوکیا در 

بازار موبایل ایران نیست.
در یکی دو هفته گذشته، نامه اخیر ستاد تسهیل و رفع 
موانع تولید در راستای حمایت از تولید گوشی توسط 
یک شرکت ایرانی با برند نوکیا و لحن تهدیدآمیز آن 
خطاب به وزارت صمت بار دیگر بحث تولید گوشــی 

نوکیای تقلبی در ایران را داغ کرده است.
ماجرای تولید گوشی نوکیای تقلبی از اسفند ماه سال 
گذشته رسانه ای شد. سفیر فنلاند در تهران طی نامه ای 
به وزارت خارجه و وزارت صمت شرکت »آتیلا همراه 
آیهان« را به تولید محصولات تقلبی و فاقد استاندارد 
با برند و آرم نوکیا متهم و اعلام کرد که هیچ ارتباطی 
بین این شرکت ایرانی و شرکت فنلاندی نوکیا و نماینده 
رسمی آن در ایران وجود ندارد و از وضعیت پیش آمده 
شــکایت دارد.بعد از برملاشــدن این اتفاق جنجالی، 
اظهانظر عجیب و جنجالی تری از سوی محمدمهدی 
برادران، معاون صنایع عمومی وزارت صمت منتشــر 
شد. او در واکنش به تولید گوشی نوکیای ایرانی گفته 

بود که استفاده از نام تلفن همراه نوکیا در ایران تقلب 
نیست و این واحد تولیدی اقدام به مونتاژ کالا می کند. 
او تاکید کرده بود که چون در شرایط تحریمی هستیم، 
الزامی به داشــتن نمایندگی رســمی برندها در ایران 
نیست و اگر واحدی توانسته باشد از وزارت ارتباطات 
و ســازمان حمایت مجوزهای لازم را اخذ کند دیگر 
نیازی نیست که مدرک معتبر از کشور مبدأ برند کسب 
کند.در شــرایطی که برادران در چند ماه اخیر مجدد 
بر مواضع خود تاکید داشت که رئیس سازمان توسعه 
تجارت براساس آنچه که جزئی از وظایف این سازمان 
است وارد گود شد و تصمیمی متفاوت از همکار خود 

را اتخاذ و اجرا کرد.
اواخر مرداد ماه ســال جاری بود که مهدی ضیغمی، 
رئیس سازمان توسعه تجارت با ذکر این نکته که نشان 
تجــاری نوکیا طبق قانــون ثبت اختراعات طرح های 
صنعتی و علائم تجاری مصوب ۱۳8۶، مورد حمایت 
قانون در ایران می باشد، با ارسال نامه ای به مرکز فناوری 
داده و اطلاعــات و امنیــت فضای مجــازی، موضوع 
جلوگیری از فعالیت شرکت آتیلا همراه آیهان با برند 
تجاری نوکیا را مطرح کرد و خواســتار اقدامات لازم 
برای ممانعت از اســتفاده این شــرکت از علامت نوکیا 
شــد.در حالی که تصمیم درســت و به جای سازمان 
توسعه تجارت این نوید را می داد که این تخلف خاتمه 
یافته و بیش از این آبروی ملی خرج منفعت طلبی یک 
شــرکت و عــده ای خــاص نخواهد شــد که واکنش 
تهدیدآمیز ستاد تسهیل و رفع موانع تولید و حمایت 
قاطع این ستاد از تولید گوشی نوکیای ایرانی منتشر 
شــد و ورق را برگرداند.محمدباقر آقا علیخانی، دبیر 
ســتاد تســهیل و رفع موانع تولید با ارسال نامه ای به 
مرکز فناوری داده و اطلاعات و امنیت فضای مجازی، 
اعلام کرده است که »هر گونه ورود مجدد به موضوع 
بر خلاف دادنامه های صادره، اقدام در محدودسازی و 

یا ایجاد مانع در مسیر تولید شرکت مذکور و ریجستری 
گوشی های تولیدی خلاف قانون بوده و فاقد وجاهت 
و دارای عواقب بعدی برای وزاتخانه می باشــد. دستور 
فرمایید در راستای حمایت از تولید و اجرای قانون از 
هــر گونــه اقدام مغایر با دادنامه های صادره و اقدامات 
محدودساز یا سلبی در خصوص فعالیت واحد تولیدی 

آتیلا همراه آیهان جلوگیری به عمل آید.«
حالا از یک طرف با حمایت ستاد تسهیل از این شرکت 
و از طــرف دیگــر ســکوت وزارت صمت و عدم اتخاذ 
تصمیمی قاطع در این زمینه، شــاهد این هستیم که 
شرکتی که کالای تقلبی تولید و مالکیت معنوی یک 
برند را نقض کرده، نه تنها تنبیه نمی شود که تشویق 
هم می شــود و مســیر را برای تکرار چنین موضوعاتی 

هموار می کند تا شاهد هرج و مرج بیشتری باشیم.
از توليد واقعی حمایت می کنيم نه جعلی ��

در همین رابطه سید حسین سادات حسینی، رئیس 
اتحادیه صنف دستگاه های مخابراتی، ارتباطی و لوازم 
جانبی تهران درخصوص تولید گوشــی ایرانی با برند 
نوکیا به خبرنگار اقتصادآنلاین گفت: از دیدگاه اتحادیه 
تولید گوشی با تقلب و جعل عنوان نباید اتفاق بیفتد، 
مــا از تولیــد واقعــی حمایــت می کنیــم؛ این که 
تولیدکننده ای بخواهد به اسم اکبر، اصغر تولید کند، 
مصداق جعل عنوان است. باید کالایی تولید شود که 

با واقعیت تناسب داشته باشد.
ســادات حســینی افزود: ما با این قضیه و روند موافق 
نیســتیم. اگر قرار اســت گوشی نوکیا تولید شود، باید 
جنسش هم نوکیا باشد، نه این که جنس متفرقه چینی 
را وارد کنند و بگویند به اسم برند نوکیا، تولید داخلی 

انجام می دهند.
وی ادامه داد: یا گوشی و یا قطعات آن را وارد می کنند 
و به اسم گوشی نوکیا می فروشند، اما در واقع گوشی 
نوکیا نیست؛ به طوری که ما در اتحادیه چند مورد را 

بررسی و مشاهده کردیم که با جنس گوشی نوکیای 
اصلی متفاوت است.

رئیس اتحادیه صنف دستگاه های مخابراتی، ارتباطی 
و لوازم جانبی تهران تصریح کرد: چند شرکت در حال 
تولید گوشــی دکمه ای هســتند و کار خود را درست 
انجام می دهند، اما ما تولیدات یک شــرکت را بررسی 
کردیم و مشخص شد که در یکی دو تا از مدل هایش 
با آن جنس اصلی که نوکیا است، تفاوت کیفی دارد.

گوشــی های توليدی آتيلا همراه آیهان اصل  ��
نيست

وی در پاسخ به این سؤال که چند شرکت ایرانی با برند 
نوکیا گوشی تولید می کنند، گفت: دو شرکت مشغول 
تولید این گوشی ها هستند که یکی شرکت سامتل و 
دیگری آتیلا همراه آیهان است. شرکت سامتل قطعات 
را وارد می کند. در بازدیدی که از تولیدات این شرکت 
داشــتیم، نمونه هایی که مشــاهده شده است با نمونه 
اصلی تفاوت نداشته است؛ اما گوشی های تولیدی آتیلا 

همراه آیهان اصلی نیست.
این مقام صنفی در مورد اعتراض سفیر فنلاند به تولید 
گوشی نوکیا در ایران گفت: اعتراض سفیر فنلاند این 
بود که قطعات و گوشی هایی که به ایران آمده است و 
به اســم نوکیا می فروشــند، گوشی نوکیا نیست و این 
شرکت )تولیدکننده ای که گوشی نوکیای تقلبی تولید 

می کند( هیچ نمایندگی هم از شرکت نوکیا ندارد.
واردات گوشی های دکمه ای محدود شده است ��

رئیس اتحادیه صنف دستگاه های مخابراتی، ارتباطی 
و لوازم جانبی تهران در پاسخ به این سؤال که آیا واردات 
گوشــی های دکمه ای ممنوع است، گفت: واردات این 
گوشــی ها ممنوعیــت رســمی ندارد، امــا در اصل 
محدودیتی برقرار شــده اســت و فعلًا وارد نمی شود. 
برداشت من این است که وضع این محدودیت به سبب 
حمایت از شرکت های تولیدکننده گوشی ایرانی است.

نگاه روز

فاطمه جوادی
روزنامه نگار

در روزهای اخیر، دولت اقدام به اصلاح آیین نامه متناسب سازی 
حقوق بازنشســتگان کرده و این اصلاحات به نهادهای مربوطه 
ابلاغ شده است. یکی از تغییرات مهم در این اصلاحیه، مربوط 
به جزء ۶ ماده یک آیین نامه اجرایی اســت که به موضوع کســر 

حق بیمه و مالیات از حقوق بازنشستگان پرداخته است.
برخی از بازنشســتگان ممکن اســت تصور کنند که اصلاحات 
صورت گرفته به معنای کسر حق بیمه و مالیات از حقوق آنهاست، 
در حالی که این موضوع به طور واضح مشخص شده که حق بیمه 
و مالیات فقط شامل حال شاغلان می شود و نه بازنشستگان. در 
اصلاحیــه جدید، واژه »خالــص حقوق« در جزء ۶ ماده یک به 

»پس از کسر حق بیمه سهم فرد و مالیات بر درآمد« تغییر یافته 
اســت. ایــن تغییر به این معناســت که مابه التفــاوت حقوق 
بازنشستگان بر اساس حقوق شاغلان محاسبه می شود، اما خود 

بازنشستگان از این کسرها معاف هستند.
به بیان دیگر، در جزء ۶ ماده یک آیین نامه، مابه التفاوت حقوق 
هر بازنشســته به معنای اختلاف بین مبلغ حقوق بازنشستگی 
آنها و ۹۰ درصد میانگین مبلغ ناخالص حقوق و فوق العاده های 
مشــمول کســور شاغلان مشابه و هم طراز است. بنابراین پس از 
محاسبه حقوق شاغلان و کسر حق بیمه و مالیات از آنها، حقوق 
بازنشســتگان با ۹۰ درصد حقوق شــاغلان هم طراز همســان 

می شود.
این اصلاحیه به ویژه به این موضوع اشــاره دارد که کســر بیمه و 
مالیات مربوط به شاغلان است و حقوق بازنشستگان بدون کسر 
این موارد محاســبه می شــود، که می تواند به نفع بازنشستگان 
باشد و اطمینان حاصل کند که آنها از حقوق مناسبی برخوردار 

خواهند بود.
گفتنی است؛ هنوز مشخص نیست علی الحساب متناسب سازی 
تیرمــاه چه زمانی برای بازنشســتگان تأمیــن اجتماعی واریز 
می شود؛ بازنشستگان کشوری و لشگری این مبلغ را در هفته های 

گذشته دریافت کرده اند.

یک تغییر ویژه حقوقی برای بازنشستگان در راه است

رئیس اتحادیه 
صنف 

دستگاه های 
مخابراتی، 

ارتباطی و لوازم 
جانبی تهران 
تصریح کرد: 

چند شرکت در 
حال تولید 

گوشی دکمه ای 
هستند و کار 

خود را درست 
انجام 

می دهند، اما 
ما تولیدات یک 

شرکت را 
بررسی کردیم و 

مشخص شد 
که در یکی دو 

تا از 
مدل هایش با 

آن جنس 
اصلی که نوکیا 
است، تفاوت 

کیفی دارد



دستورالعمل ثبت نام اتباع در مدارس اعلام شد

مهر: وزیرآموزش و پرورش از ابلاغ دستورالعمل ثبت نام اتباع در مدارس 
خبر داد و تاکید کرد که در آستانه بازگشایی مدارس از هرگونه تغییر 

مدیران مدارس پرهیز شود.
علیرضا کاظمی در بیستمین جلسه ستاد مهر با اشاره به پیگیری پاداش 
معلمان از دولت، اظهار کرد: در خصوص افزایش ظرفیت منابع انسانی 

و مجوزهای لازم از سران قوا در حال رایزنی و پیگیری هستم.
وی به پیگیری مســتمر تعیین وضعیت نیروهای قرارداد کار معین و 
خرید خدمت اشــاره کرد و گفت: تمام تلاشــم را برای رفع دغدغه های 

این قشر به کار خواهم گرفت.
کاظمی در ادامه به گزارش های رســیده در خصوص کم کاری برخی 
مدیران اشــاره کرد و گفت: البته این گزارش ها بســیار اندک است ولی 
همین اندک هم برای نظام تعلیم و تربیت بســیار محســوب می شــود. 
بنابراین اگر در جایی این احســاس به وجود بیاید که مدیری کم کاری 
و کم فروشــی کرده اســت درنگ نخواهیم کرد و طبق قانون برخورد 

خواهیم کرد.
وی تاکید کرد که در آستانه بازگشایی مدارس از هرگونه تغییر مدیران 
مدارس پرهیز کنید و اگر قرار بر تغییر باشــد باید بر اســاس ضوابط و 

هماهنگی انجام شود.
وی همچنین از ابلاغ دستورالعمل ثبت نام اتباع در مدارس خبر داد.

در این جلســه اعضای ســتاد در تهران و در اســتان ها به صورت آنلاین، 
گزارش هایی در خصوص پیشرفت ها و کاستی های این حوزه ارائه دادند.

چمران: سؤال خانم نجفی از زاکانی منتفی نشده و 
پاسخ کتبی خواهد داد

سایت شهر: رئیس شورای اسلامی شهر تهران با بیان اینکه مسائل داخلی 
و حقوقی در بهشت زهرا )س( وجود داشت که حل شد، گفت: موضوع 
از ایــن قرار بود که برای ســفر رفتــن به کارمندان این مجموعه کمک 
می شد که آن ها گفته بودند باید نقدی پرداخته شود. اختلافی سر این 

موضوع ایجاد شده بود که حل و فصل شد.
مهــدی چمــران با بیان اینکه خانم نجفــی گفت که اصراری ندارد که 
شــهردار به شــورا بیاید، تصریح کرد: مراحل سؤال طی نشده بود و باید 
انجام می شــد. ما مســئله ای نداریم که از شهردار دعوت کنیم که پاسخ 
دهند. سؤال ایشان منتفی نشده و پاسخ کتبی خواهند داد و اگر شرایط 
و وقت اجازه داد دعوت خواهیم کرد که موضوع مورد بحث و بررســی 
قرار داده شود. روال قانونی این است که تذکر داده شود تا پاسخ بدهند 
و اگر پاسخ داده نشد، سؤال مطرح خواهد شد. فرد سؤال کننده اصراری 
بر حضور شــهردار نداشــت. اما اینکه گفته اند اگر به ســؤال جواب داده 
نشــود تا اســتیضاح پیش خواهند رفت دســت خودشان است و صلاح 

مملکت خویش خسروان دانند.
چمران با اعلام اینکه از ســوی شــهرداری هنوز نامه ای به ما در مورد 
فرصــت دادن برای جایگزینی کارگــران ایرانی به جای کارگران اتباع 
نرســیده و اگر هم ارســال شده شهرداری به وزارت کشور ارسال نکرده 
اســت، گفت: حتماً فعالیت کارگران اتباع باید قانونی باشــد و اگر یک 

پیمانکار غیرقانونی فعالیت می کند، باید روند را قانونی دنبال کند.

بازتاب

80 الی 90 درصد 
کسانی که اقدام 
به خودکشی 
می کنند یک 
اختلال زمینه ای 
روانپزشکی دارند 
که مهم ترین آن 
افسردگی است، 
البته موارد 
دیگری هم وجود 
دارد مانند سابقه 
مصرف مواد 
مخدر، سابقه 
اقدام به 
خودکشی در 
خانواده، یا 
کسانی که تنها 
زندگی می کنند، 
افرادی که 
حمایت کمتری 
دارند، کسانی که 
از نظر اقتصادی 
وضعیت مناسبی 
ندارند، همه این 
موارد عوامل 
خطری هستند 
که درباره 
خودکشی همه 
افراد جامعه 
اهمیت دارند

چرا پزشکان زن 
بیشتر خودکشی 
می کنند؟

  از 13 خودکشی در یک سال
 11 نفر زن بودند

امروز مصادف با ۱۰ سپتامبر، روز جهانی 
جلوگیری از خودکشــی است، ضرورت 
جلوگیری از وقوع این آسیب حالا در یک 
گروه از جامعه بیشتر از هر وقتی احساس 
می شود، گروهی که آمار خودکشی میان 
آن ها نسبت به سایرین روند صعودی تری 
پیــدا کرده، پزشــکان و کادر درمان حالا 
قربانی هــای اصلی خودکشــی در ایران 
هستند، به گفته دکتر نازیلا شاه منصوری، 
روانپزشک: »نرخ خودکشی میان پزشکان 
۳ الــی ۵ برابر بیشــتر از جمعیت عادی 

است.«
او می گوید: »پزشکانی که افکار خودکشی 
دارنــد از بقیــه کمــک نمی گیرند، این 
درحالی ست که همه آدم ها یک زمانی کم 
می آورند و این نشــان دهنده ضعف و بی 

اراده بودن شان نیست.«
متن کامل گفت گو با نازیلا شاه منصوری 

در ادامه آمده است.
موضوع گفت وگوی ما خودکشی کادر  ��

درمان اســت، اما اجازه بدید به عنوان 
اولين سؤال از شما بپرسيم به طور کلی 
کدام افراد جامعه در معرض خودکشی 

یا افکار خودکشی هستند؟
8۰ الی ۹۰ درصد کســانی که اقدام به 
خودکشــی می کننــد یــک اختلال 
زمینه ای روانپزشکی دارند که مهم ترین 
آن افسردگی است، البته موارد دیگری 
هم وجود دارد مانند سابقه مصرف مواد 
مخدر، ســابقه اقدام به خودکشــی در 
خانــواده، یا کســانی که تنهــا زندگی 
می کننــد، افرادی که حمایت کمتری 
دارنــد، کســانی که از نظــر اقتصادی 
وضعیت مناسبی ندارند، همه این موارد 
عوامــل خطری هســتند کــه درباره 
خودکشــی همه افــراد جامعه اهمیت 

دارند.

آماری درباره خودکشــی در ایران  ��
وجود دارد؟

در جوامــع مختلف اقدام به خودکشــی 
متفاوت است، از ۳۰ در ۱۰۰ هزار نفر در 
کشــورهای اسکاندیناوی، فنلاند، ژاپن تا 
موارد پایین تر وجود دارد، تا ســال ۲۰۱۴ 
ایــن آمار درباره ایــران حدود ۵.۱ نفر در 
۱۰۰ هزار نفر بود، ولی حالا خیلی افزایش 
پیدا کرده و به حدود ۷.۴ نفر در ۱۰۰ هزار 

نفر در کل جامعه رسیده است.
ما این سال ها درباره خودکشی کادر  ��

درمــان زیاد می شــنویم، دراین باره 
وضعيت کشورمان چه طور است؟

نکته قابل توجه این اســت که در کل دنیا 
اقدام به خودکشــی در پزشکان زیادتر از 
جمعیت عادی است، اما این مسئله اهمیت 
موضــوع را کم نمی کند، به ویژه این که در 
این چند سال اخیر خودکشی کادر درمان 
در جامعه ما بیشــتر شده است. اگر فقط 
جامعه پزشــکی را در نظر بگیریم در یک 
سال ۱۳ نفر از دستیاران و پزشکان جوان 
اقدام به خودکشــی کردند، حدود ۱۳ الی 
۱۴ هزار رزیدنت در کشــور داریم اگر آن 
را با ۱۳ خودکشــی مقایســه کنیم، آمار 
خودکشی کادر درمان در ایران حدود ۹۰ 
نفر در ۱۰۰ هزار نفر اســت که این خیلی 
عدد بالایی محســوب می شود، البته این 
آمار فقط برای یک سال است و نمی شود 
آن را تعمیــم داد، بــا این وجود می دانیم 
اقدام به خودکشــی در پزشــکان ۳ الی ۵ 

برابر از جمعیت عادی بیشتر است.
نسبت خودکشی ميان پزشکان زن و  ��

مرد تفاوت دارد؟
به طورکلــی اقدام به خودکشــی در زنان 
بیشتر از مردان است و خودکشی منجر به 
مرگ در مردان از زنان بیشتر است، اما این 
وضعیت در جامعه پزشکی این طور نیست، 

موارد فوت پزشکان زن از مرد بیشتر است. 
از همان آمار ۱۳ خودکشــی سال گذشته 
۱۱ نفر از آن ها زن بودند. گفته می شــود 
پزشــکان زن حــدود ۱۲۰ درصــد افکار 
خودکشی را بیشتر از جمعیت عمومی زنان 
در جامعه تجربه می کنند درحالی که این 
درصد برای پزشکان مرد ۴۰ درصد است، 
این نشان می دهد فشارها روی زنان پزشک 

بیشتر است.
با توجه بــه همه ایــن آمارها، چرا  ��

خودکشــی ميان زنــان و مردان کادر 
درمان روند افزایشی دارد؟

مهم تریــن مســئله کــه درباره اقــدام به 
خودکشی پزشکان مطرح است مسئله انگ 
اســت، یعنی من اگر پزشــک باشم و افکار 
خودکشــی داشته باشم بقیه می گویند این 
فــرد ضعیــف و بــی اراده اســت، بنابراین 
پزشــکانی که افکار خودکشی دارند از بقیه 
کمک نمی گیرند، این درحالی ست که همه 
آدم ها یک زمانی کم می آورند و این نشــان 
دهنده ضعف و بی اراده بودن ما نیست. لذا 
انگ خوردن در کادر پزشکی بسیار پررنگ 
اســت، وقتــی فــرد پزشــک دارای افکار 
خودکشــی باشــد به خاطــر وجود همین 
انگ ها، مانند این که تو که جراح یا متخصص 
بیهوشــی هســتی، تو چرا افکار خودکشی 

داری؟ از کســی کمــک نمی گیــرد، لــذا 
درخواســت کمک یک پزشــک که افکار 
خودکشی دارد کمتر می شود. طلب کمک 
کــردن یک مهارت اســت و آموختنی، در 
جامعه ما طلب کمک کردن نشــان دهنده 
ضعــف آدم ها اســت درحالی که در برخی 
جوامع یک مهارت محسوب می شود.دومین 
مسئله آشنایی پزشکان با داروها و روش های 
خودکشی است، این مورد هم آن ها را بیشتر 
در معرض خطر قرار می دهد، یک دلیل دیگر 
هم ترس از اقدام به خودکشــی است که در 
پزشکان اصطلاحاً این ترس ریخته و و جود 
ندارد، کســی که در اورژانس یا بیمارستان 
مــواردی که فوت کرده اند را دیده، ترس از 
اقدام به خودکشی در او فرو می ریزد، بنابراین 
ترسِ ریخته شــده از اقدام به خودکشی در 
جامعه پزشکان از عموم جامعه بیشتر است.

نکته بعدی شــخصیت پزشکان است، البته 
این را نمی شود به همه جامعه پزشکی تعمیم 
داد اما درصد زیادی از این جامعه شخصیت 
کمال گــرا و رقابــت جویــی دارنــد، افراد 
مســئولیت پذیر هستند، کارشان را درست 
انجام می دهند بنابراین تنش های زیادی را 
تحمل می کنند و با کوچکترین شکســت 
اعتمــاد به نفس شــان فــرو می ریزد و فکر 

می کنند آدم ناتوانی بودند.

مظاهر گودرزی
روزنامه نگار

wwwnaghsheeghtesadonline.ir

جامعه

سردار رادان: ۲ میلیون اتباع غیرمجاز تا پایان سال از 
کشور خارج می شوند

ســردار رادان فرمانده کل انتظامی کشــور در گفتگو با باشگاه خبرنگاران 
جوان گفت: تلاش داریم با اقداماتی که بایستی دستگاه های دیگر از جمله 
وزارت کشور و سایر دستگاه انجام بدهند امسال تا پایان سال عدد قابل 
توجهی از اتباع غیرمجاز خارجی که حضور آنها غیرقانونی است و نمی توانند 
در کشــور حضور داشــته باشند را از کشور طرد کنیم.او در خصوص آمار 
حضور این اتباع در کشــور گفت: آمار اتباع خارجی غیرمجاز در کشــور 
مشخص شده، اما باید این آمار نهایی را سازمان اتباع وزارت کشور اعلام 
کند، منتها نزدیک به دو میلیون نفر امســال از کشــور خارج خواهند 

شد.فرمانده کل انتظامی گفت: افزایش هزینه های تخلف و جرم در کاهش 
حوادث رانندگی نقش محوری دارند.سردار رادان همچنین در آیین تجلیل 
از مدیران پلیس راه و راهور کشور که در مشهد مقدس برگزار شد، گفت: 
به شما که مأموریت های حساس و سخت و خداپسندانه ای در راه خدمت 
به مردم با حضور مؤثر در نوروز، ماه محرم و دهه پایانی ماه صفر، روزهای 
آغازین ماه ربیع الاول و دیگر مناسبت های بزرگ از ابتدای امسال تاکنون 
انجــام داده ایــد خداقوت می گوییــم.وی افزود: یکی از مواردی که با نگاه 
جــدی و ضــرورت برنامه ریــزی در آن روبرو می شــویم موضوع کاهش 
کشته شدگان تصادفات رانندگی است اگرچه در سایه برنامه های اجرایی 
از چند سال گذشته این تعداد به زیر ۲۰ هزار نفر در سال رسیده، اما باید 
عزم خود را جذب کنیم به حداقل ممکن برسد.فرمانده فراجا تصریح کرد: 

دستگاه های مختلفی در وقوع حوادث رانندگی نقش و مسئولیت دارند، 
اما با این وجود برای شــش ماه باقیمانده ســال باید برنامه ریزی علمی و 
هدف مندی داشــته باشیم تا شــاهد روند روبه کاهش تصادفات و تعداد 
جان باختگان باشیم.سردار رادان اظهار داشت: افزایش هزینه های تخلف 
و جرم در کاهش حوادث رانندگی نقش محوری دارند و بااین وجود توجه 
بــه« بیــان آمرانه در عین محترمانه و حکیمانه » و توجه به اصل آموزش 
فنون علمی و حســاب شــده در این عرصه شــاخصه و لازمه کار پلیس 
خدمتگــزار راهــور در منظر افکار عمومی اســت.فرمانده کل انتظامی 
جمهوری اسلامی ایران خاطرنشان کرد: توجه و اهتمام جدی در تقویت 
انضباط اجتماعی، اجرای طرح زمســتانی پلیس راهور در کنار مدیریت 
دغدغه مند رانندگان در شش ماه دوم سال باید به طورجدی دیده شود.

گروه اجتماعی: بیش از ۴ هزار نفر سالانه در 
ایران خودکشی می کنند و ۲۰ برابر همین 
تعداد از خودکشی ناموفق آسیب های شدید 
می بیننــد، این آمار را معــاون فرهنگی و 
اجتماعی فراجا داده و شاید تنها آمار از یک 
مرجع رســمی درباره خودکشی در ایران 
باشــد، آســیبی کــه به نظر می رســد در 

سال های اخیر بیشتر هم شده است.
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 پروژه ساخت ۶ هزار مسکن کارگری کلنگ خورد

در سال جاری، برای نخستین بار با اختصاص ۲۰ هزار میلیارد ریال در 
قالب نهضت ملی مســکن، ســاخت مســکن کارگری آغاز شده که این 
خانه ها در قالب تعاونی های مسکن ساخته می شوند. قرار است ۶ هزار 
مسکن کارگری با مشارکت تعاونی ها ساخته شود.رویکرد اصلی طرح های 
مسکن کارگری بر کاربردی سازی و تأمین اعتبار »تعاونی های مسکن 
کارگری« است و در حال حاضر حدود ۱۱ هزار تعاونی مسکن در کشور 
فعال هســتند که توانایی ســاخت مســکن های کارگری با این میزان 
تسهیلات ارائه شده را دارند.در انتهای سال ۱۴۰۲، ۲۹۳ تعاونی مسکن 
جهش کارگری در ۲۵ استان کشور با ظرفیت احداث بیش از ۷۵ هزار 
واحد مســکونی تشــکیل شد. در بهار امســال نیز خط اعتباری 8۰۰۰ 
میلیارد تومانی به منظور حمایت و پشــتیبانی از تعاونی های کشــور و 
ارتقای سهم بخش تعاون به ۲۵ درصد اختصاص یافت که از این مقدار 
۲۰۰۰ میلیارد تومان با هدف حمایت از احداث مسکن کارگران در قالب 

شرکت های تعاونی مسکن در سراسر کشور در نظر گرفته شده است.

مدت زمان صدور پروانه ساختمانی در تهران 
کاهش یافت

مدیر نوسازی تهران گفت: مدت زمان صدور پروانه های ساختمانی در 
استان تهران با برنامه ریزی های که انجام دادیم به زیر یک سال رسید 
و در تــلاش بــرای کاهش این مدت زمان هستیم.نوســازی بافت های 
فرسوده یکی از مهم ترین برنامه های دولت به شمار می رود که اجرای 
آن می تواند زمینه ساز بهبود بازار و افزایش تولید مسکن در کشور شود 
این در حالیست که برخی از سنگ اندازی ها در اجرای این طرح باعث 
شده روند نوسازی بافت های فرسوده در محلات تهران کند شود.یکی 
از اقداماتی که باعث شده روند نوسازی بافت های فرسوده در تهران کند 
شود عدم پرداخت تسهیلات و از سوی دیگر صدور پروانه های ساختمانی 
اســت که البته با پیگیری شــرکت بازآفرینی شهری ایران در برخی از 
شــهرها به زیر ۶ ماه رســیده اما پیش از این اعلام کرده بودند که باید 
مدت زمان صدور پروانه های ســاختمانی به ۲ ماه برســد.هدایت مدیر 
نوســازی شــهر تهران با بیان اینکه در حال حاضر مدت زمان صدور 
پروانه های ساختمانی به زیر یک سال رسیده است گفت: تنها دستگاهی 
که برای صدور پروانه های ساختمانی نقش دارد شهرداری نیست بلکه 
ســازمان نظام مهندسی ساختمان، طراحان و نقشه برداران واحدهای 
مســکونی و حتی خود ســازندگان هم در صدور پروانه های ساختمانی 
نقش دارند و در بسیاری از مواقع شاهد آن هستیم که تأخیر در صدور 

پروانه های ساختمانی به دلیل کم کاری این دستگاه ها است.

بازتاب

در حال حاضر 
بازار خودرو در 
رکود بسر 
می برد و این 
رکود به دلیل 
اجرای برخی 
سیاست هایی 
است که تا 
امروز تعیین 
کننده وضعیت 
خودروسازان و 
قیمت ها در 
بازار بوده 
است.

  خودروساز 
بی پول و
 دولت 
سرگردان

وضعيت معاملات و قيمت ها در بازار 
خودرو در نيمه دوم سال قطعاً بدتر 
خواهد شد

تلاطــم قیمت هــا در بازار خودرو با 
قرعــه کشــی ایران خــودرو هم به 
ساحل آرامش نرسید. پدیده ناامنی 
قیمت ها در بازار خودرو سال هاست 
که گریبان متقاضیان اصلی خودرو 
را گرفته و ســعی بر رهایی از آن هم 

در کشور وجود ندارد.
برخی از کارشناســان آزادســازی 
واردات خــودرو و برخــی دیگــر 
آزادســازی نرخ گــذاری خودرو را 
عامل تثبیت بازار پرُ تقاضای خودرو 
می داننــد. امــا در واقعیت باید چیز 
دیگــری را پیدا کرد. امــروز ویراژ 
خودروهای ممنوعه در خیابان های 
تهــران نشــان از قاچــاق ایــن 
خودروهاســت و همینطور نوسان 
قیمت خودروهــای تولید داخل با 
رأی و ســلیقه خودروساز نیز نشان 
می دهــد کــه هیــچ محدودیتی 
نمی تواند جلوی افزایش قیمت ها را 

بگیرد.
امروز بازار خودرو در مقابل عقبگرد 
صنعت تولید قرار گرفته و تحت هیچ 
شــرایطی نمی توانــد از نوســان 
قیمت ها که ناشی از کمبود تولید و 
عرضه نامناسب خودروست، دوری 

کند.
البتــه جدای این عوامل، سیاســت 
گذاری دولت هــا در بازار خودرو از 

دیگر دلایل ادامه نوســان قیمت ها 
در بازار خودرو است. به نظر می رسد 
بازار خودرو در نیمه دوم سال جاری 
تجربــه جدیــدی در رکــود و تورم 
محصولات داشته باشد. دولت بهتر 
است دلیل و مقصر افزایش قیمت و 
کاهــش تولیــد خــودرو را هر چه 

سریعتر پیدا کند.
رکود جدید در بازار خودرو ��

در همین رابطه امیر حسین کاکایی، 
کارشناس صنعت خودرو در گفتگو 
با اقتصاد ۲۴ با اشاره به وضعیت بازار 
خــودرو در نیمه دوم ســال جاری، 
گفت: در حال حاضر بازار خودرو در 
رکود بسر می برد و این رکود به دلیل 
اجرای برخی سیاست هایی است که 
تــا امــروز تعیین کننــده وضعیت 
خودروسازان و قیمت ها در بازار بوده 
اســت.به گفتــه کاکایــی، معضل 
افزایش قیمت تمام شده و در نهایت 
قیمت محصولات در بازار همچنان 
در حال افزایش است؛ از این رو مردم 
از فراخوان یک خودروساز برای ثبت 
نام در لاتاری استقبال می کنند و در 
نتیجه نیمه دوم ســال قطعاً شاهد 
رکود عمیقی در بازار خودرو به ویژه 
خودروهای تولیــد داخل خواهیم 

رسید.
وی تصریح کرد: شــاید این ســؤال 

مطرح شــود که قرعه کشی و رکود 
چه ربطی به هم دارند! البته که این 
موضوعــات هیــچ یــک از هم جدا 
نیستند. زمانی که بازار در بلاتکلیفی 
اســت و خودروساز که زیان انباشته 
بالایی را تحمل می کند اقدام به ثبت 
نام و لاتــاری بازی می کند، بازار به 
دلیل محدویت ها در عرضه و قیمت 
ملتهب تر می شــود و همین موضوع 
می توانــد وضعیت معاملات در بازار 
خودرو را نســبت به گذشــته کمتر 

کند.
محدودیت های  �� سنگين  تبعات 

قيمتی در بازار خودرو
کاکایی افزود: صنعت خودرو متضرر 
شــده و همیــن موضــوع تبعــات 

سنگینی را به بازار عرضه محصولات 
تحمیل کرده است، چراکه زمانی که 
خودرو به اندازه کافی در بازار نیست 
و قیمت ها بر اســاس محدودیت ها 
تعیین می شــود، چطــور می توان 
انتظــار ثبــات قیمت و یــا رونق در 

معاملات خودرویی را داشت!
ایــن کارشــناس صنعــت خودرو 
خاطرنشان کرد: وضعیت معاملات 
و قیمت ها در نیمه دوم ســال قطعاً 
بدتر از ۶ ماه نخســت ســال جاری 
خواهد بــود که در صورت پرداخت 
مطالبــات  از  زیــادی  بخــش 
خودروســازان شاید ورق به گونه ای 
بهتر و به نفع خودروساز و متقاضیان 

اصلی خودرو برگردد.

آمارهــا و داده های بانک مرکزی از شــاخص 
کرایه مســکن در مرداد ۱۴۰۳ نشان می دهد 
که رشد نقطه به نقطه شاخص مزبور در شهر 
تهران نســبت به ماه مشــابه سال قبل ۴۵.۵ 

درصد بوده است.
آمارهــا و داده های بانک مرکزی از شــاخص 
کرایه مســکن در مرداد ۱۴۰۳ نشان می دهد 
که رشد نقطه به نقطه شاخص مزبور در شهر 
تهران نســبت به ماه مشــابه سال قبل ۴۵.۵ 

درصد بوده است.
 در چند ماه اخیر، واسطه گران ملکی از افزایش 

حــدوداً ۴۰ تا ۵۰ درصدی اجاره بها در تهران 
خبــر می دادنــد و حالا نیز داده های رســمی 
منتشر شده توسط بانک مرکزی، مهر تاییدی 

به اظهارات مشاوران املاک است.
آمارهــا و داده های بانک مرکزی از شــاخص 
کرایه مســکن در مرداد ۱۴۰۳ نشان می دهد 
که رشد نقطه به نقطه شاخص مزبور در شهر 
تهران نســبت به ماه مشــابه سال قبل ۴۵.۵ 

درصد بوده اســت.این در حالی است که طبق 
قیمت گــذاری دولــت، ســقف افزایش نرخ 
اجاره بها مســکن در تهران ۲۵ درصد تعیین 
شــده اســت؛ اما به گفته کارشناسان و فعالان 
بازار، در عمل کنترل و پایبندی به این ســقف 
برای موجران آســان نیست و بسیاری از آن ها 
به دلیل فشــار تورمــی و افزایش هزینه های 
زندگی، ناگزیر به افزایش بیشتر اجاره شده اند.

مشــاوران املاک نیز تأیید می کنند که بازار 
اجــاره مســکن در تهــران متلاطم اســت و 
مســتأجران با چالش های جــدی در تأمین 
مسکن روبرو هستند.بررسی فایل های منتشر 
شده در پلتفرم های مسکن نشان می دهد که 
بــرای رهن کامل واحدی بــا متراژ ۵۰ تا ۶۰ 
مترمربــع زیربنــا و دارای امکاناتی همچون 
پارکینــگ و انباری، حداقل باید ۵۰۰ میلیون 
تومان بودجه در نظر داشــت؛ اگر نوساز بودن 
را نیز در نظر بگیریم، این مبلغ به ۶۰۰ میلیون 

تومان افزایش می یابد.

مدیرعامل شــرکت شهر فرودگاهی امام خمینی با 
بیــان اینکه اخذ عــوارض ۱۰ یورویی از پروازهای 
خارجی قانون برنامه هفتم است، گفت: با توجه میزان 
پروازهــای خارجــی و تعداد مســافران از فرودگاه 
حضرت امام و همچنین نرخ تســعیر ارز، برآورد این 
است که از این محل درآمدی حدود ۱۵۰۰ تا ۲۰۰۰ 
میلیارد تومان داشته باشیم که تمام این رقم صرف 
توســعه زیرســاخت های فرودگاه حضــرت امام و 
فرودگاه های کشــور خواهد شد.سعید چلندری در 

گفت وگــو با ایلنا در بــاره نرخ عوارضی ۱۰ یورویی 
پروازهــای خارجی اظهار داشــت: اخذ عوارض ۱۰ 
یورویی موضوع قانون برنامه هفتم اســت و در تمام 
فرودگاه های دنیا اخذ عوارض موضوعی رایج اســت. 
در کشورهای همسایه هم فرودگاه نجف، استانبول 

از ایرلاین ها این عوارضی را دریافت می کنند که در 
نهایت این عوارضی بر روی قیمت بلیت هواپیما درج 

می شود.
وی با بیان اینکه اخذ عوارض ۱۰ یورو شامل مسافران 
زیر ۲ ســال و پروازهای زیارتی نمی شود، ادامه داد: 

همانطور که گفته شــد ایــن عوارضی قانون برنامه 
هفتم بوده و موضوعی نیســت کــه فرودگاه امام یا 
سازمان هواپیمایی در این باره تصمیم گرفته باشد.

مدیرعامل شــرکت شــهر فرودگاهی حضرت امام 
افزود: در حال حاضر همزمان با صدور بلیت عوارض 
شهرداری و سایر عوارضی ها در نظر گرفته می شود 
و طبــق قانــون برنامه هفتم ۱۰ یورو هم از این پس 
اعمال می شــود. قرار بود کــه از یکم تیرماه به اجرا 
برسد اما زمان ابلاغ آن به ایرلاین ها ۲۴ تیرماه بود.

مدیرعامل شرکت شهر فرودگاهی امام خمینی:
پیش بینی درآمد ۲ هزار میلیارد تومانی از عوارض ۱۰ یورویی

 سقف دستوری اجاره بها در تهران دوباره شکست
 چالش جدید مستاجران



 آهنگ خروج پول از بازار سهام کند شد

نگاهی به تابلو معاملات بورس دیروز نشان  داد سهام شرکت های 
بزرگ روند نزولی و سهام شرکت های کوچک روند صعودی به 
خود گرفتند. این موضوع موجب جدا شدن مسیر شاخص کل 
و هم وزن شــده اســت. در این میان این نکته حائز اهمیت است 
که امروز تنها هفت میلیارد تومان پول حقیقی از ســهام خارج 
شد.معاملات دیروزسهام در خلاف جهت کندل معاملاتی روز 
گذشــته بســته شد و در پایان بورس دیروز، شاخص کل با افت 
هفت هزار و ۷۴8 واحدی که معادل ۰.۳۷ درصد این شاخص 
اســت روبه رو شــد. بر این اساس شاخص کل در پایان معاملات 

دیروز در سطح دو میلیون و 88 هزار واحدی ایستاد.
در طرف دیگر، قیمت معاملات ســهم های کوچک بازار ســهام 
اما افزایش یاته اســت؛ به طوری که شــاخص هم وزن بازار در 
پایان بورس دیروز دو هزار و ۵۳۴ واحد که معادل ۰.۳8 درصد 
این شاخص است، افزایش ارتفاع داد و به سطح ۶۶8 هزار واحد 
رسید.گفتنی است تابلو بورس اوراق بهادار تهران در روز گذشته، 
حجم معاملات را ۶.8 میلیارد برگه سهم و ارزش معاملات خرد 
)ســهام، حق تقدم و صندوق های ســهامی( را ســه هزار و پنج 

میلیارد تومان نشان می دهد.
ورود و خروج پول حقيقی ��

تراز پول حقیقی در سهام، برخلاف روز معاملاتی گذشته، دیروز 
منفــی بــود. به طوری که در پایان بــورس دیروز حدود هفت 
میلیارد تومان پول حقیقی از بازار ســهام خارج شــده اســت. 
موضــوع دیگــری که باید عنوان کرد اینکه تا لحظه تنظیم این 
گــزارش حدود ۳۷ میلیارد تومان پول حقیقی از صندوق های 

درآمد ثابت خارج شده است.

سکاندار جدید تالار شیشه ای مشخص شد 
 حجت اله صیدی کیست؟

جلســه شــورای عالی بورس برای تعیین رییس جدید سازمان 
بورس برگزار شد و خروجی آن انتخاب دکتر حجت اله صیدی 

بود؛ اما هفتمین رئیس سازمان بورس کیست؟
حجت اله صیدی به عنوان رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار 
منصوب شد. او به جای مجید عشقی و به عنوان هفتمین رئیس 
سازمان وارد ساختمان نبش قائم مقام می شود. مشخص است 
تحویل گرفتن ویرانه حال حاضر بازار، مسئولیت بسیار سنگینی 
را ایجاد می کند که برای پیش بینی و ترســیم آینده، ســوابق 

صیدی را بررسی خواهیم کرد.
سوابق تحصيلی رئيس جدید ��

تحصیلات آکادمیک صیدی قابل دفاع اســت. وی تمام مقاطع 
خود را در رشــته حســابداری و در دانشــگاه علامه طباطبایی 
گذرانده اســت. لازم به ذکر اســت رئیس سابق سازمان بورس، 
مدرک ارشــد خود را از دانشــگاه، اما صادق و دکتری خود را از 

پیام نور اخذ کرده است.
 Business همچنیــن صیــدی دارای مــدارک حرفــه ای
Accountant و CIMA از انجمن حسابداران خبره انگلستان 

است که وی را به یک شخصیت برجسته علمی بدل می کند.
سوابق کاری رئيس جدید ��

او عمده فعالیت های خود را در بخش بانکی کشــور مشــغول به 
فعالیت بوده و در شرکت های سرمایه گذاری بورسی نیز انجام 
وظیفه کرده و دارای تجربیات ارزشمندی در این حوزه است:

• عضویت موظف در هیأت مدیره بانک صادرات ایران و معاون 
بین الملل

• مدیر عامل شرکت سرمایه گذاری خوارزمی
• قائم مقام مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری غدیر

• نایب رئیس هیأت مدیره شرکت ایران خودرو
• سرپرست حسابرسی در مؤسسه حسابرسی بنیاد مستضعفان

• مدیرعامل بانک صادرات ایران
• عضو هیئت مدیره شرکت توسعه سرمایه و صنعت غدیر
• عضو هیئت مدیره شرکت سرمایه گذاری بانک مسکن

• عضو هیئت مدیره شرکت بیمه کوثر
• رئیس هیئت مدیره شرکت سیمان سپاهان

• رئیس هیئت مدیره شرکت سیمان کردستان
پر رنگ ترین قسمت کارنامه صيدی ��

به عقیده اکثر کارشناســان، صیدی عملکرد خارق العاده ای در 
بانک صادرات از خود به یادگار گذاشت. او بانک صادراتی را که 
در زیان غرق شده بود تحویل گرفت و به پشتوانه جرائم، وجوه 

التزام و صد البته تجدید ارزیابی دارایی ها نجات داد.

تالار

رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه رشــد اقتصادی 
فصل بهار ۴.۲ درصد شــد، گفت: وظیفه اصلی بانک 

مرکزی کنترل تورم و حفظ ارزش پول ملی است.
محمدرضــا فرزیــن رئیس کل بانک مرکزی دیروز در 
همایش بانکداری اسلامی اظهار کرد: با توجه به شرایط 
کشور قصد دارم که موضع خود را در چند حوزه مربوط 
بــه سیاســتهای کلان و پولــی و بانکی و اجرای قانون 

جدید بانکداری اسلامی بیان کنم.
وی افــزود: در قانــون جدیــد بانــک مرکزی به جای 
بانکداری بدون ربا از بانکداری اســلامی استفاده شده 
است. همچنین این قانون وظایف مشخصی را بر عهده 
بانک مرکزی گذاشــته است که وظیفه اصلی کنترل 
تورم و حفظ ارزش پول در کنار تحقق رشد اقتصادی 

و عدالت اجتماعی است.
فرزین ادامه داد: از ســال قبل با تکانه های سیاســی و 
امنیتی رو به رو شــدیم ولی خوشــبختانه با رهبری 
مناســب در کشــور و همکاری مــردم و وفاق ملی با 
شوک هایی که رو به رو شدیم، در شرایط با ثباتی قرار 
داریــم. در متغیرهای پولی و ارزی تکانه ها را مدیریت 

کردیم اگرچه همچنان نگرانی هایی داریم.
وی در ادامه گفت: در خصوص رشد اقتصادی برآوردها 
نشان می دهد که فصل بهار رشد تولید ناخالص داخلی 
به ۴.۲ درصد رســید که البته از ۵.۷ پیش بینی شــده 
کمتر اســت. همچنین ترکیب رشد نشان می دهد در 
کشاورزی وضعیت بهتری داریم و از ۰.۶ درصد به ۳.۴ 
درصد رسیدیم. در نفت هم رشد خوبی داشتیم تولید 

نفت ۵ ماهه مناسب بوده است.
فرزین افزود: در صنایع و معادن شاهد کاهش نرخ رشد 

بودیم. کارگاه های بزرگ صنعتی در سه ماهه شاخص 
کل ۳.۲ بوده ولی در بخشــی از صنایع رشــد خوبی 
داشــته ایم؛ رشد در بخش فلزات اساسی ۴.۵ درصد و 
در بخش شیمیایی ۴.8 درصد بود. در بعضی بخش ها 
مثل خودرو هم وضعیت خوبی نداشــتیم.وی با اشاره 
بــه میزان صادرات و واردات صورت گرفته در کشــور 
تصریح کرد: براســاس آمارهای گمرکی در پنج ماهه 
امســال صادرات غیرنفتی به ۲۱.۹ میلیارد دلار رسید 
که رشد ۱۰ درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل 
است. همچنین در موضوع واردات ۲۶.۳ میلیارد دلار 
واردات غیرنفتی کشــور در این مدت بود که در قیاس 
با ســال گذشته رشد ۵.۵ درصدی داشته است.فرزین 
گفت: برآوردها نشان می دهد که اگر همین مسیر ادامه 
یابد ما در پایان سال جاری با رشد ۳.۵ درصدی روبرو 
هستیم که نسبت به اهداف ما نرخ رشد راضی کننده ای 
نیست.به گفته فرزین، تا پایان سال نرخ رشد ۳.۷ درصد 
خواهیم داشت که با توجه به اهداف قانون برنامه نرخ 
رشــد راضی کننده ای نیست.رئیس کل بانک مرکزی 
گفت: تا پایان ســال تولید نفت وضعیت خوبی خواهد 
داشت و کشاورزی هم همینطور ولی نگرانی اصلی ما 
در حوزه رشد، مربوط به بخش صنعت خواهد بود. دو 
نگرانی اصلی داریم که با همکاری دولت باید رفع شود؛ 
یک موضوع ناترازی )بودجه و بانک ها( و دیگری تأمین 
مالی پایدار حوزه رشد است.رئیس کل بانک مرکزی با 

تاکید بر اینکه باید برای تأمین مالی پایدار رشــد فکر 
اساسی داشته باشیم، گفت: نرخ رشد پول در مردادماه 
۲۳ درصد بوده است. شبه پول ۲۹ درصد و نرخ رشد 
نقدینگی ۲۷.۵ درصد رسیده که کمی از هدفمان دور 
شــدیم، امیدواریم با سیاست گذاری هایی که تعریف 
می کنیم به هدفمان نزدیک شــویم.وی به نقدینگی و 
ثبات ارزی در بازار ارز اشاره و تصریح کرد: هر دو مورد 
برای ما مهم است؛ هدف اساسی ما کنترل تورم است؛ 
همین مسیر را ادامه می دهیم و در سال جاری به هدف 
تورم در کانال ۳۰ درصد و نقطه به نقطه در کانال ۲۰ 
درصد خواهیم رسید. نسبتاً به کانال مورد انتظارمان 
رسیده ایم.رئیس کل بانک مرکزی در ادامه به تسهیلات 
تکلیفی ازدواج اشاره کرد و گفت: انتظاری که از بانک ها 
وجود دارد فراتر از منابع موجود نظام بانکی اســت که 
در صورت رفع تمام آن انتظار، بانک مرکزی از اهداف 
مهار تورمی دور خواهد شــد چرا که منابع کافی برای 

درخواست های تسهیلات ازدواج وجود ندارد.
وی افزود: در ســال جاری ۱۴۴ همت برای تسهیلات 
ازدواج پیش بینی شده که با تسهیلات فرزندآوری در 
مجموع به ۲۰۰ همت می رسد. تا امروز نیز ۵۳ درصد 
آن یعنــی ۲۲۷ هــزار نفر از متقاضیان وام گرفته اند. با 
این حال ۳۵۵ هزار نفر در صف انتظار هستند که منابع 
8۰۰ همتی را می طلبد.فرزین ادامه داد: از آنجا که در 
بودجه ۲۰۰ همت به این تســهیلات اختصاص داده 

شــده نظــام بانکی ارقام موجــود در قانون را پرداخت 
می کند اما آنچه برعهده نظام بانکی است با آنچه که از 
شبکه بانکی انتظار می رود تفاوت دارد چرا که تأمین 
انتظارات منابع بســیار بالاتری را می طلبد.رئیس کل 
بانک مرکزی با اشاره به موضوع قانون جدید بانکداری 
نیز اظهار کرد: این قانون از مردادماه امســال اجرایی 
شــده که نقاط قوت و ضعفی دارد با این حال افزایش 
اختیــارات بانک مرکزی در حوزه نظارت یکی از نقاط 
قوت آن به شمار می رود.فرزین درباره حوزه رمزارزها 
هــم گفت: در حوزه رمزارزها وظایف جدیدی به بانک 
مرکزی داده شده است و از آنجاکه رمزارز یک دارایی 
ناپایدار است و همه نظام های بانکی دنیا با آن چالش 
داشــته در حال حاضر یک ســند اولیه تهیه شده که به 
موضوع رمزارزها و سیاست های بانکی و قانونی در این 
حــوزه می پردازد.وی ادامه داد: در حوزه رمزارز ما باید 
به یک جمع بندی سیاستی مشخص برسیم. البته این 
موضوع نقاط قوتی در حوزه تحریم ها دارد که می تواند 
بــه مــا کمک کند. با این حال ما باید در این حوزه یک 
سیاست گذاری چند وجهی داشته و همه جوانب آن 
را با یک نگاه جامع در نظر بگیریم. فرزین در خصوص 
موضوع ناترازی شبکه بانکی هم تصریح کرد: در سال 
گذشته به هشت بانک برنامه اصلاحی دادیم که برخی 
از ایــن بانک هــا مــوارد را رعایت کرده و برخی دیگر با 

روند ضعیفی در رابطه با اصلاح حرکت می کنند.
ت: قانون برنامه هفتم توســعه صراحت دارد که باید 
ناترازی بانک ها کاهش یابد و افزایش ســرمایه صورت 
بگیــرد. در این خصــوص برنامه ما، اجرای برنامه های 

اصلاحی در نظام بانکی کشور است.

فرزین با اعلام خبر رشد ۴.۲ درصدی اقتصادی بهار  مطرح کرد

 پیش بینی ورود تورم به کانال ۳۰ درصد

پیش نیاز رونق بازار سرمایه

در دوره جدید مدیریت سازمان بورس، باید اقداماتی 
برای فراهم آمدن شرایط ایجاد رونق در بورس انجام 
گیرد. این اقدامات از طریق حضور رئیس ســازمان 
بورس در کمیسیون اقتصادی دولت با هدف انعکاس 
آثار احتمالی تصمیمات و نیز امکان پیگیری خواسته 
فعالان صنایع مختلف به تیم اقتصادی دولت فراهم 
شــود.با توجه به رشــد و توسعه بازار سرمایه در یک 
دهــه اخیر، شــاهد حضور تعداد قابــل توجهی از 
شرکت های صنایع مختلف در بازار سرمایه هستیم، 
همچنیــن با اجرای سیاســت های کلی اصل ۴۴ و 
تخصیص ســهام عدالت به صورت مســتقیم و غیر 
مستقیم در قالب شرکت های سرمایه گذاری استانی 

به ســرمایه گذاران، بخش عمــده ای از مردم ایران 
)حدود ۵۰ میلیون نفر( در تعامل با این بازار و متأثر 
از آن هســتند که به دنبال چنین مســاله ای باید 
مطالباتی برای بازگشت رونق به بورس صورت بگیرد.
ماهیت بازار ســرمایه، هدایت سرمایه های خرد به 
سمت تولید و بنگاه های اقتصادی سرمایه پذیر است، 
بنابراین بهتر است تا مسوولان در این راستا اقدامات 
لازم برای ایجاد رونق در بازار را در دســتور کار قرار 
دهند.روند نوسانی و عمدتاً نزولی شاخص کل و به 
ویژه شــاخص هم وزن حاکــی از وجود تکانه های 
اقتصادی و بی ثباتی در سیاست های کلان اقتصادی 
است استمرار خروج نقدینگی از بازار، نشانه حرکت 
جریان نقدی به بازارهای رقیب به ویژه طلا، رمز ارز 
و در واقع فعالیت های غیرمولد اســت.بیانات رهبر 
معظم انقلاب و و برنامه های رییس جمهوری مبنی 
بــر توجــه به حــوزه تولید و لزوم ایجــاد ثبات در 

سیاســت های اقتصادی با هدف پیش بینی پذیری 
اقتصــاد می توانــد نشــان دهنده انســجام و اراده 
سیاســت گذاری اقتصادی هماهنگ در حاکمیت و 
نیز بازگشــت رونق به بازار سرمایه باشد.همچنین 
عوامل تاثیرگذار در بهبود روند بازار سرمایه در دوره 
مدیریت جدید مسایلی مانند جهش نرخ سود بانکی 
)متأثر از ناترازی بانک ها و سیاست بانک مرکزی با 
هدف کنترل نرخ ارز(، قیمت گذاری دســتوری )با 
هدف سیاست یارانه ای به منظور مهار تورم( و شکاف 
قابل توجه در نرخ ارز نیما و بازار آزاد )با هدف کنترل 
تورم و متأثر از تحریم و عدم دسترسی به ارز ناشی 
از نپیوســتن به FATF( به عنوان عوامل مؤثر بر 
سیاســت سرمایه گذاری فعالین این بازار محسوب 
می شوند که باید تدابیری در این زمینه اتخاذ شود.
براســاس شواهد موجود و اراده حاکم، می توان افق 
مثبتی را برای بازار ســرمایه متصور بود لازمه این 

اتفاق، بازگشت اعتماد به فعالان بازارسرمایه است، 
این امر به غیر از اجرای اقدام های عملی و ملموس 
توسط سیاست گذاران محقق نمی شود.کنترل نرخ 
بهره و حرکت به سمت کاهش فاصله نرخ ارز نیمایی 
و آزاد، بازگشت شرایط عادی بر ریزساختارهای بازار 
از جمله محرک های کوتاه مدت، فراهم شدن شرایط 
بــرای پرهیــز از قیمت گــذاری دســتوری، ثبات 
سیاست گذاری در حوزه نرخ خوراک و حقوق مالکانه 
پس از بررسی کارشناسی و مدیریت آثار آن بر بودجه 
دولــت از جملــه اقدامــات اساســی و محــرک 
ســرمایه گذاری جدید و بروز رســانی تکنولوژی در 

شرکت ها و صنایع خواهد بود.
: در سال های اخیر به منظور تغییر روند بازار، فعالان 
بازار سرمایه ضرورت حضور رئیس سازمان بورس و 
اوراق بهادار را در جلسات هیات دولت اعلام داشتند 

اما تاکنون این امر محقق نشده است.

مهدی پارچینی
مدیر اسبق نظارت بر بورس  ت
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امیر رضا سولقانی
روزنامه نگار
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قرعه رياست 
تالار شیشه ای 
به نام »صیدی«

در گفتگوی »نقش اقتصاد« با یک 
کارشناس  انتخاب چهاردهمين 
سکاندار بازار سرمایه بررسی شد

این تحلیلگر بازار سرمایه در گفتگو با »نقش اقتصاد« 
بیان کرد: آن چه که در شرایط فعلی برای بازار سرمایه 
و ســهامداران مهم است مشکلات عدیده ای است که 
تقریباً می توان گفت در ۳ سال گذشته انباشته شدند 
و در حال حاضر، مشکلات این بازار در اوج خود هستند 
و بورس در رکودی ترین و نزولی ترین شــرایط خود به 
سر می برد؛ یعنی در فضای تورمی کشور، یک بازدهی 
بسیار نامطلوب در مقایسه با سایر بازارها داشته است؛ 
بنابراین قطعاً فردی که ریاســت ســازمان بورس را در 
چنین شرایطی پذیرفته است به مشکلات موجود کاملًا 
واقف است و بدنبال آن، حتماً مذاکراتی با ارکان تصمیم 
گیرنده به ویژه وزیر اقتصاد به منظور پذیرش این سمَت 
داشته است. یعنی با توجه به شناختی که آقای صیدی 
از بازار سرمایه دارد گلوگاه های مشکلات را شناسایی 
کــرده و پیــش از پذیرفتن این ســمَت با آقای همتی 
صحبت هایی در خصوص حل این مشــکلات داشــته 

است.
حسین نیا تأکید کرد: آن چه که به صورت مستقیم به 
رئیس ســازمان بورس مربوط می شــود و برای فعالان 
بازار سرمایه بسیار حائز اهمیت است بسترهایی هستند 
که باعث شکل گیری بی اعتمادی بسیار زیادی در میان 
فعالان بورس شده اند؛ انباشته ای از سال ۹۹ که در ۱۷ 

اردیبهشت ماه ۱۴۰۲ به اوج خود رسید.
این کارشناس بازار سرمایه با اشاره به اهمیت شفافیت 
تصریح کرد: شــفافیت از دیگر موضوعات بســیار مهم 
است؛ این که سهامداران و فعالان بازار سرمایه به عنوان 
ذینفعان کاملًا در جریان امور و مصوبات شورای عالی 
بورس قرار بگیرند کما این که آخرین موردی که منجر 
به استعفای آقای عشقی شد مسئله نبود شفافیت بود 
که مشــکلات متعددی را برای فعالان بازار ســرمایه و 
ســهامداران به وجــود آورد. به همیــن دلیل، آن ها 
همچنان منتظر هستند که به صورت شفاف از پشت 
پرده ها و تصمیماتی مطلع شوند که منجر به اتفاق ۱۷ 
اردیبهشت ماه ۱۴۰۲ شدند؛ به طوری که افراد پشت 
پرده از رانت اطلاعاتی بهره برده بودند یا مکانیزم افشای 
اطلاعات و شفاف سازی باید به صورتی پیش می رفتند 
تا چنین معضلاتی رخ نمی دادند؟ هرچند متأســفانه، 
به هیچ عنوان به این موضوع پاســخ درستی داده نشد 
و از طرفی، نحوه برخورد و تعامل با فعالان بازار سرمایه 
در ســال های اخیر بســیار موردنقد بود و علاوه بر این، 
پرونده ســازی های متعددی صورت می گرفت و باعث 
می شد فضای امنیتی در بازار سرمایه شکل بگیرد در 
حالی که بهتر بود فضای بازار سرمایه آرام تر و از تعامل 

بیشتری برخوردار باشد تا مشکلات حل شوند.
این تحلیلگر بازار سرمایه اظهار کرد: یکی از موضوعات 
مهم دیگری که وجود دارد این است که باید همکاری 
و تعامل با بخش های اقتصادی و وزرای اقتصادی کابینه 
به همراه مجلس و مســئولان و تصمیم گیران مؤثر بر 

تصمیمات اقتصادی وجود داشته باشد. زیرا همان طور 
که آقای همتی، وزیر اقتصاد اعلام کرد با مشــکلات 
متعددی از جمله قیمت گذاری دســتوری تا دخالت 
دولت در اقتصاد و مشکلات مربوط به نرخ دلار نیمایی 
و صادرات و... دســت و پنجــه نرم می کنیم؛ بنابراین 
انتظار می رود برای این مشــکلات راهکارهای موثری 
اندیشــیده شود. چون هرقدر دولت در اقتصاد دخالت 
نکنــد و برای ایــن منظور اقداماتی صورت بگیرد بازار 

سرمایه شکوفاتر خواهد شد.
حسین نیا تأکید کرد: از دیگر مشکلاتی که وجود دارد 
این است که توازن در بازار سرمایه بهم خورده و به این 
موضوع نقد جدی وارد است؛ چراکه بازار سرمایه بیشتر 
از این که به صورت مستقیم و از طریق افزایش سرمایه ها 
و حضور و ورود شرکت های بزرگ در آن به سمت بازار 
ســهام و تأمین مالــی بنگاه های تولیدی حرکت کند 
بیشتر به سمت رونق بازار بدهی پیش رفته است؛ یعنی 
شــاید به نظر برســد که بازار سرمایه، بخش زیادی از 
انرژی و پتانســیل خود را در اختیار بازار پول و بدهی 
قرار داده است که نرخ بهره بالای فعلی به عنوان یکی 
از مسائل مورد نقد باعث شد تا بازار سهام و فعالان آن 
بیشتر تحت فشار قرار بگیرند و شاهد افت جذابیت و 
ارزش در کلیت بازار سرمایه باشیم.این کارشناس بازار 
ســرمایه تصریح کرد: اگرچه در ســال های گذشــته، 
تشکیل کارگروه های مربوط به میز صنعت شروع شده 
است ولی به نظر می رسد که عملیاتی کردن برنامه ها 
و ارائه راهکارهای مفید و نتیجه بخش می توانند برای 
بازار سرمایه مفید باشند. زیرا در غیر این صورت فایده 
خاصی برای بازار نخواهد داشت. از طرفی، بازار سرمایه 
در سال های اخیر به ویژه در دوران آقای عشقی با رشد 
و گسترش صندوق های سرمایه گذاری متنوعی همراه 
بود و اگرچه ذات این عمل؛ هم در خصوص پوشــش 
ریســک ها و هم به منظور توســعه بازار سرمایه خوب 
است و موجب رونق سرمایه گذاری غیرمستقیم به ویژه 
برای افرادی می شود که با سرمایه گذاری و مفاهیم آن 

آشــنایی زیــادی ندارند ولی قطعــاً برای بهره بردن از 
صندوق های سرمایه گذاری نیاز به یک نسخه کامل آن 
اســت. زیرا اجرای یک نســخه ناقص از یک ابزار مالی 
مثل صندوق های سرمایه گذاری یا سایر ابزارها باعث 
آفت های زیادی خواهد شــد که در حال حاضر نیز، با 
آن ها روبرو هستیم.حســین نیا گفت: درمورد صندوق 
های اهرمی، موضوعاتی در هفته های گذشــته مطرح 
شــدند که در این رابطه، قطعاً نحوه تعامل با مدیران 
صندوق ها بســیار مهم اســت؛ یعنی اجرای قوانین به 
صورت کامل و با نظارت دقیق و سیستمی که هوشمند 
و به دور از نظر و انگیزه شــخصی فرد ناظر باشــند. زیرا 

می توانند منجر به کاراتر شدن بازار سرمایه شوند.
آن چه که فعالان بازار سرمایه و سهامداران در سال های 
گذشــته به آن تأکید داشــتند و از وظایف بسیار مهم 
رئیس ســازمان بورس به عنوان حامی منافع ذینفعان 
محسوب می شد حاشیه سود شرکت ها بود که به شدت 
کاهش پیدا کرد و قوانین متناقض با رشد تولید و حتی 
شــعار ســال، مصوب و اجرایی شد و حتی برخی از این 
قوانین به صورت غیر اصولی به کار گرفته می شدند و 
اعلام مواضع مسئولان ذیربط نیز باعث ایجاد شائبه در 
تصمیم گیری فعالان بازار سرمایه و سهامداران می شد. 
بــه طــور مثال؛ ســال گذشــته، برای نــرخ خوراک 
پتروشیمی ها و گاز صنایع یک قانون نوشته می شد و 
آن را عطف به ماسَبَق می کردند که اصلًا با روح قانون 
تناقض داشــت و باعث شــد ترمز رشد کشیده شده و 

بازار سرمایه با روزهای سختی روبرو شود.
این تحلیلگر بازار ســرمایه خاطرنشــان کرد: به نظر 
می رسد آقای صیدی باید بیشتر تلاش کرده تا به طور 
مجدد، ماهیت بازار سرمایه را تعمیر کند و روند مطلوبی 
برای آن رقم بزند که این موضوع مشــروط بر تعامل با 
سایر ارکان قدرت و تصمیم گیری است و اگر بتواند با 
سیاست گذاران پولی و مالی چالش ها را برطرف کنند 
حتماً شاهد رشد حاشیه سود و پویاتر شدن بازار سرمایه 

خواهیم بود.

فاطیماه دخت میرزایی دخت
روزنامه نگار

روز گذشــته سه شنبه ۲۰ شــهریور ماه ۱۴۰۳، 
چهاردهمین سکاندار بازار سرمایه ایران انتخاب 
شــد و مجید عشقی با اســتعفایش در روزهای 
گذشته، جای خود را به حجت الله صیدی داد که 
شــانس او در مقایســه با دیگر گزینه های مطرح 

شده بیشتر بود.
حسن حســین نیا، کارشــناس و تحلیلگر بازار 
ســرمایه در خصوص مشکلات بورس و اقداماتی 
که رئیس جدید بازار سرمایه باید در دستور کار 
خود قرار دهد، گفت: بعد از کش و قوس های زیاد 
درمورد انتخاب رئیس جدید سازمان بورس پس 
از استعفای جناب آقای عشقی و حواشی که ایجاد 
شــده بودنــد آقای حجت الله صیــدی به عنوان 

ریاست سازمان بورس انتخاب شد.
اگرچه بعضی از نقل قول های منتشر شده از ایشان 
برای بازار سرمایه جالب بودند. اما عملیاتی نشدند. 
از جملــه این که آقــای صیدی، پیش تر درمورد 
ارزشــمندی سهام به ویژه سهام بانکی اظهارنظر 
کرده بود و از آن جایی که ایشان در فضای مجازی 
فعال است برخی از مواضع مطرح شده اش در این 

بستر مشاهده و شنیده شد.

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آيین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

 برابر رای شماره 140360329015000159- مورخ 1403/05/13 هيات اول/دوم موضوع قانون 
تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حــوزه ثبت ملک ایوانکی تصرفات مالکانه بلامعــارض متقاضی آقای/ خانم  فرهاد عرب 
سرهنگی فرزند اسحق  به شماره شناسنامه 61 صادره از ایران در ششدانگ یک قطعه زمين 
مزروعی به مســاحت 17411/7متر مربع  مفروز و مجزی شــده از پلاك 1194 فرعی از 164 
اصلــی واقع در ایوانکی خریداری از مالک رســمی آقــای / خانم  مهدی و فرناز زارع محرز 
گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب  در دو  نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود 
در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشار اولين آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسليم و پس 
از اخذ رسيد ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسليم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی 

تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 
سند مالکيت صادر خواهد شد. 

شناسه آگهی: 1775631
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/06/05 -  تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/06/21

محمد رضا دهقانی عشرت آبادی- رئيس ثبت اسناد و املاك ایوانکی   

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آيین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر رای شــماره 140360329012004469- مورخ 1403/06/17 هيات اول/دوم موضوع 
قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی حوزه ثبت ملک گرمســار تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/ خانم  
محمد عشراقيه کاشی فرزند احمد علی به شماره شناسنامه 5157 کدملی 0055987656 

صادره از تهران در ششدانگ یک قطعه زمين محصور با اتاقک احداثی به مساحت 87/24 
متر مربع پلاك 1 فرعی از 32 اصلی واقع در قشلاق حاجی آقا محمد  خریداری از مالک 
رسمی آقای / خانم مع الواسطه از کریم عزالدین محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب  در دو  نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولين 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسليم و پس از اخذ رسيد ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسليم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 
اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکيت 

صادر خواهد شد. شناسه آگهی :1785901
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/06/21 -  تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/07/07

حسين چلوئی- رئيس ثبت اسناد و املاك گرمسار   

مفقودی مدارک خودرو 
سند کمپانی برگ سبز و کارت  خودروی سواری سيستم پژو تيپ PARSXU7 به رنگ 
ســفيد مــدل 1399 به شــماره موتــور 124K1481951به شــماره شاســی 
NAAN01CEXLK045323به شماره پلاك 97س 933 ایران 60 به نام فيروز جاوید 
دولت آباد به شماره ملی 4231694753 مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد. یاسوج

آگهی مفقودی
 75HPتيپ  475 رنگ قرمز -روغنی مدل 1393 ظرفيتش ITM برگ سبز تراکتور کشاورزی سيستم 
به شماره موتورMT4A2W8260B و به شماره شاسی N3HKSAD2CEEP_14171 به شماره 
پلاك 19  742 ك 22 متعلق به آقای سيد اقبال محمودی با کد ملی 3370052350 محل صدور قصر 
کرمانشاه شيرین نام پدر سيد محمد مفقود و درجه اعتبار ساقط است. 



به منظور جلوگیری از گازسوزی صورت می پذیرد؛
تأمین و ساخت توربین گازی با بهره گیری از توان 

داخلی کشور

 نقش اقتصاد- خوزستان- 
حسين عســکری گراوند: 
وحید زارع، معاون مدیر 
تولید » خدمات مهندسی 
تعمیرات« شــرکت ملی 
مناطق نفتخیز جنوب با 
حضور در جمع خبرنگاران 

با اشاره به تأمین و ساخت دو مجموعه ۴ دستگاهی توربین گازی 
راستون TB-۴۰۰۰ و کمپرسورهای گازی دلاوال اظهار کرد: این 
تجهیزات در ایستگاه های گازی مورد استفاده هستند و عملکرد 
ضعیف آن ها به دلیل فرسودگی موجب شد تا کارایی لازم را نداشته 
باشند و همیشه بخشی از گاز استحصال شده از میدان نفتی اهواز 
به مشعل ها فرستاده و سوزانده شود. وی عنوان کرد: این موضوع 
با دو شــرکت توربین ماشــین خاورمیانه و ایرســا جهت تأمین و 
ساخت ۴ دستگاه توربین گازی راستون TB-۴۰۰۰ و کمپرسور 
گازی دلاوال در میان گذاشــته شــد. معاون مدیر تولید » خدمات 
مهندسی تعمیرات« شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب خاطرنشان 
کرد: براساس مذاکرات صورت گرفته بنا شد تا این شرکت ها بخشی 
از کار را بــه صــورت تأمیــن و بخش قابل توجه دیگر را به صورت 
ســاخت داخــل فراهم نمایند. زارع در پایــان گفت: با نصب این 
توربوکمپرسورها در ایستگاه های مورد نظر، شاهد افزایش کارایی 
ماشــین آلات دوار و پایــداری تولیــد و جلوگیــری از هدر رفت 

سرمایه های ملی خواهیم بود.

مدیر منطقه سه شهرداری اصفهان خبر داد:
 پیشرفت ۳۰ درصدی گذر صنایع دستی

 در اصفهان

نقــش اقتصاد- اصفهان- 
پيــره زالی: مدیر منطقه 
سه شهرداری اصفهان از 
پیشــرفت ۳۰ درصدی 
عملیات سنگ فرش گذر 
صنایع دســتی واقع در 
پارک شهید رجایی خبر 

داد.به گزارش پورتال اطلاع رســانی شهرداری اصفهان، روح الله 
ابوطالبی با اعلام این خبر اظهار کرد: یکی از اقدامات مهم منطقه 
سه توسعه محورهای گردشگری در بافت تاریخی است و در این 
راســتا، اقداماتی همچون پیاده راه ســازی خیابان حافظ، تکمیل 
ســرویس بهداشــتی مناســب با اســتانداردهای روز در پارک 
توحیدخانه و نیز احداث گذر صنایع دستی در پارک شهید رجایی 

در حال اجرا است.
وی افزود: گذر صنایع دســتی حدفاصل خیابان باغ گلدســته و 
چهاربــاغ عباســی ایجــاد و در آن رویدادهای فرهنگی، هنری و 

گردشگری با محوریت صنایع دستی اجرا می شود.
مدیر منطقه ســه شــهرداری اصفهان با اشــاره به پیشرفت ۳۰ 
درصدی سنگ فرش کف این گذر تاکید کرد: حدود دو هزار متر 
مربع از این محور با اجرای ۲۰۰ متر سنگ جندق )سنگ مرغوب( 
به ضخامت هفت ســانتی متر در دو محور مســیر رفت و برگشت 

حد فاصل باغ گلدسته تا چهار باغ عباسی در حال انجام است.
وی با بیان اینکه مبلغ قرارداد این مجموعه حدود چهار میلیارد 
و ۷۰۰ میلیون تومان و مدت زمان اجرای آن تا پایان شهریورماه 
ســال جاری است، خاطرنشــان کرد: یکی از دلایل تغییر سنگ 
فرش این گذر فرســودگی ســنگ فرش قبلی بود که تا کنون ۳۰ 

درصد پیشرفت داشته است.
وی خاطرنشان کرد: سازمان زیباسازی نصب نمادها، مجسمه و 
نورپــردازی ایــن محــل را بر عهده دارد و پــس از پایان عملیات 

سنگ فرش، نصب نمادها و المان های شهری آن آغاز می شود.

معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی قزوین:
طرح آهن یاری و ویتامین دی در مدارس قزوین 

تقویت شود
نقش اقتصاد- قزوین -آزاده 
بهداشــت  معاون  مافی: 
دانشــگاه علوم پزشکی 
قزویــن گفت: طرح آهن 
یــاری و ویتامیــن دی با 
هــدف ارتقای ســلامت 
دانش آموزان و پیشگیری 

از بیماری ها باید بدون هیچگونه نقصی در مدارس تقویت شود.
دکتر جلال رحمانی، معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی قزوین 
گفت: برنامه ارتقای سلامت دانش آموزان از طریق آموزش تغذیه 
 ســالم و مکمل یاری در ســال تحصیلی جدید انجام می شــود تا 
دانش آموزان قدرت انتخاب آگاهانه ماده غذایی سالم و مناسب 

را بیابند و با دقت نظر اصول خودمراقبتی را به کار ببندند.
وی اضافه کرد: به استناد بررسی های انجام شده در وزارت بهداشت 
در خصــوص کــم خونی فقر آهن و شــیوع کمبــود ویتامین D در 
دانش آمــوزان دختــر، اجرای این برنامه برای تأمین ریزمغذی های 
لازم در گروه ســنی نوجوانان، ضروری است.دکتر رحمانی با تاکید 
بر اولویت پیشگیری از بیماری ها و نقش مکمل یاری گفت: قرص های 
آهن در رفع کم خونی دختران دانش آموز و اهمیت آن در سلامت 
باروری در آینده و همچنین مکمل ویتامین D در پیشگیری از پوکی 
استخوان در سنین بزرگسالی و پیشگیری از افسردگی نقش بسیار 
موثری در سلامت جسم و روان دانش آموزان دارند.معاون بهداشت 
دانشــگاه علوم پزشکی قزوین بیان کرد: نحوه اجرای برنامه ارتقای 
سلامت دانش آموزان در سال گذشته همراه با نواقصی انجام شد که 
از مدیران و مجریان برنامه مذکور در مدارس خواهشــمندیم تا به 
درســتی و دقت لازم این برنامه را برای ســال تحصیلی جدید اجرا 

کنند.

بیش از ۱۱5 میلیارد ریال تسهیلات برای نوسازی ناوگان حمل و نقل مسافر استان قزوین تخصیص یافت
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قزوین:

ملاقات کاری مدیر عامل شرکت گاز استان البرز با مدیر عامل شرکت گاز استان چهارمحال و بختیاری

نقــش اقتصاد- قزوین-آزاده مافی: مدیرکل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای اســتان قزوین گفت: ۱۱۵ میلیارد و 8۳۰ میلیون ریال 
تسهیلات از محل بند الف تبصره ۱8 قانون بودجه برای نوسازی 

ناوگان حمل و نقل عمومی مسافر این استان تخصیص یافت.
جواد حق لطفی افزود: با پیگیری های انجام شده و برگزاری جلسات 
با صندوق کارآفرینی امید استان، اداره کل امور اقتصادی و دارایی 
و استانداری و همچنین متقاضیان دریافت تسهیلات، ۱۰۰ درصد 
تسهیلات بند الف تبصره ۱8 قانون بودجه سال ۱۴۰۱ در استان 
قزوین به صورت کامل پرداخت و کل بودجه تخصیصی جذب شد.

وی اضافه کرد: تعداد طرح های مصوب اســتان قزوین ۲۴ مورد 
شامل ۶ فقره تسهیلات نوسازی مینی بوس و ۱۷ فقره اتوبوس بود 
کــه بــا اعلام صندوق کارآفرینی امید مبلغ تخصیصی به اســتان 
قزویــن جهــت این تعداد طرح ۱۱۵ میلیارد و 8۳۰ میلیون ریال 

بوده است.
حق لطفی ادامه داد: از مجموع تســهیلات پرداخت شــده از سوی 
بانک، ۱۰۵ میلیارد و ۳۰۰ میلیون ریال مربوط به ناوگان اتوبوس 

و ۱۰ میلیــارد و ۵۳۰ میلیــون ریال برای ناوگان مینی بوس بوده 
است.

وی گفت: تســهیلات تبصره ۱8 قانون بودجه از جمله طرح های 
حمایتی دولت در قانون بودجه اســت که با هدف توســعه کسب و 
کارها و اشتغال زایی به متقاضیان واجد شرایط پرداخت می شود 
و ارائه آن در بخش حمل و نقل به منظور بهبود کیفیت حمل ونقل 
برون شهری و افزایش ظرفیت ترابری برای بازسازی و تعمیر ناوگان 

مسافری اتوبوس و مینی بوس انجام می شود.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان قزوین افزود: در 
این طرح که در جهت رونق کسب و کار تصویب شده است دولت 
آورده خــود را از محــل منابع بودجه با اعتبارات برخی بانک های 
عامل و در واقع به صورت مشارکتی با عنوان تسهیلات یارانه دار 

به اشخاص حقیقی و حقوقی اعطا می کند.

نقش اقتصاد- چهارمحال و بختياری- زهرا مصطفوی: با توجه به اهمیت گاز 
به عنوان یکی از منابع انرژی حیاتی در کشــور، تشــکیل، ملاقات های 
کاری میان مدیران ارشد شرکت های گاز استان ها امری ضروری و مهم 
تلقی می شود.در این راستا، ملاقات مدیر عامل شرکت گاز استان البرز 
با مدیر عامل شرکت گاز استان چهارمحال و بختیاری امروز در شهرکرد، 
فرصتــی مغتنم برای تبادل نظر، بررســی چالش ها و پیشــبرد اهداف 
مشــترک فراهم آورد.در این نشســت، موضوعاتی از قبیل بهبود کیفیت 
خدمات، ارتقاء زیرســاخت ها، و توســعه پروژه های مشــترک به بحث 
گذاشــته شــد. از دیگر محورهای مهم این گفتگو، تبادل تجربیات در 
زمینه بهینه ســازی مصرف گاز و اســتفاده از فناوری های نوین به منظور 
کاهش هزینه ها و افزایش بهره وری بود.مدیران ارشد دو استان به بیان 
تجربیات و دستاوردهای خود در زمینه های مختلف پرداختند و در این 

زمینه راهکارهایی برای همکاری های متقابل ارائه کردند.علاوه بر مباحث 
فنی و اجرایی، به اهمیت توسعه پایدار و نقش شرکت های گاز در حمایت 

از محیط زیســت نیز اشــاره شد. در این راســتا، مدیران بر لزوم رعایت 
استانداردهای زیست محیطی و اجرای برنامه های آموزشی برای کاربران 

تأکید کردند.
 همچنیــن به اشــتراک گذاری اطلاعــات در زمینه تأمین گاز و مدیریت 
بحران ها، به ویژه در فصول ســرد ســال، به عنوان یک نیاز ضروری مطرح 
شد. این همکاری ها می تواند به افزایش ایمنی و بهبود خدمات رسانی به 
مشترکان دو استان منجر شود.در پایان این جلسه، مدیران بر لزوم استمرار 
اینگونه ملاقات ها و ایجاد یک شبکه ارتباطی قوی میان شرکت های گاز 
مختلــف تأکیــد کردند تا با بهره گیری از توانمندی های یکدیگر، خدمات 
بهتری به شــهروندان ارائه دهند و در راســتای اهداف کلان کشــور گام 
بردارنــد. ایــن ملاقات، گامی نیکو در جهــت تقویت ارتباطات و برقراری 

همکاری های ارزنده میان دو استان بود.

پیشرفت 96 درصدی قطعه اول پروژه مهم خط 
دومداره 230 کیلوولت ایلام – سیمره

 نقش اقتصاد- کرمانشــاه- 
ناهيد ویسی: قطعه اول خط 
دومــداره ۲۳۰ کیلوولت 
ایلام – سیمره با ۹۶ درصد 
پیشــرفت در حال تکمیل 

شدن می باشد.
پــروژه خط دومداره ۲۳۰ 
کیلوولت ایلام – ســیمره 
کــه یکــی از مهم تریــن 
برق  پروژه های شــرکت 
غرب می باشــد از پســت 
۲۳۰ کیلوولــت نیروگاه 
سیمره شروع و پس از عبور 

از نواحی روســتایی و با عبور از جاده مهم ایلام – ایوان به پســت ۲۳۰ 
کیلوولت ایلام متصل می شود.

 شایان ذکر است ارزش ریالی قطعه اول پروژه حدود ۵۰۰۰ میلیارد ریال 
می باشد.

 گفتنی اســت پیشــرفت این پروژه شــامل: احداث فونداسیون %۱۰۰، 
دکلبندی ۱۴۶ دکل از ۱۴۶ دکل معادل ۱۰۰%، سیم کشی ۴۲ کیلومتر 
از ۴۹ کیلومتر معادل 8۵% و پیشرفت کلی پروژه ۹۶% می باشد که در 

آینده ای نزدیک عملیات اجرایی قطعه اول به اتمام می رسد.

 امسال کل نقاط حادثه خیز آذربایجان غربی
 رفع خطر می شود

نقش اقتصاد- آذربایجان 
غربی: مدیر کل راهداری 
وحمــل ونقل جــاده ای 
آذربایجان غربی گفت: از 
۲۴ نقطــه حادثــه خیز 
اســتان تاکنون ۱۴ نقطه 
اصلاح و رفع خطر شده و 
تا پایان سال جاری نیز کل 
نقاط حادثه خیز رفع خطر 

خواهند شد.ایرج دست نشان با اشاره به اینکه یکی از دغدغه های اصلی مجموعه 
راهداری و حمل و نقل جاده ای استان، کاهش تصادفات در محورهای مواصلاتی 
اســت، تصریح کرد: نصب بالغ بر ۷۰۰۰ عدد تابلوی کامپوزیتی، اجرای بالغ بر 
۱۵۰۰ کیلومتر خط کشی، اورهال ۵ کیلومتر روشنایی طولی و نصب ۲۷ کیلومتر 
 نیوجرســی از جملــه اقدامــات اداره کل در جهــت اصــلاح و رفــع نقــاط 
حادثه خیز استان است.دست نشان در خصوص برنامه های آتی اداره کل درجهت 
رفع نقاط حادثه خیز محورهای مواصلاتی آذربایجان غربی نیز اظهارکرد: تکمیل 
8 تقاطع دوربرگردان در محورهای ورودی مرکز اســتان، اجرای ۵۰ کیلومتر 

نیوجرسی و رفع ۱۲ نقطه پرتصادف از جمله این اقدامات است.

 برگزاری نوزدهمین جشنواره تعاونی های برتر 
استان یزد

نقش اقتصــاد- یزد- دره 
نـوزدهمـیـن  شيــر: 
تعاونی های  جشــنواره 
برتر استان یزد با معرفی 
و تجلیــل مســئولان 
استان از یک تعاونی برتر 
ملــی، هفت تعاونی برتر 
اســتانی و شش تعاونی 
شایسته تقدیر استان از 

مجموع ۳۴۰ تعاونی شرکت کننده در این دوره از جشنواره، برگزار شد.
مهران فاطمی اســتاندار یزد ضمن گرامیداشــت هفته تعاون و تبریک این 
مناســبت به فعالان این عرصه، از فعالان و بسترســازان این عرصه در اســتان 
یزد قددرانی و ظهار کرد: یزد می تواند به بهشت تعاونی ها تبدیل شود و سهم 

۲۵ درصدی این بخش در اقتصاد ملی را تحقق بخشد.
وی خاطرنشــان کرد: یزد می تواند مهد و زایشــگاه تفکر نوین و به روز حوزه 
تعاون هم در عرصه اندیشه و هم در عرصه عملیات باشد چرا که دیگر پیشبرد 
تعاونی ها به ســبک ســنتی و گذشته جوابگو نیست و باید مدل های جدیدی 

که تجربیات موفقی از آن در استان وجود دارد را ارائه کنیم.
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با توجه به لزوم 
ساماندهی 
شهری به منظور 
رفع نیازهای 
شهروندان 
محترم و تبیین 
برنامه های 
مدیریت شهری 
به صورت مدون 
و مفصل، شورای 
اسلامی شهر 
کرج پس از 
برگزاری جلسات 
متعدد 
کارشناسی طرح 
تفصیلی آتی این 
شهر را با رویکرد 
توسعه پایدار به 
تائید رساند
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نقش اقتصاد- اراك- عبدی: مدیر مخابرات منطقه 
مرکــزی دربرنامه زنــده رادیویی گلبانگ صبح 
گفتگــو کــرد . در این مصاحبه علی رضا لطفی 
ضمن گرامیداشــت هفته دولت و یاد و خاطره 
شــهیدان رجایی و باهنر و شــهدای خدمت، به 
تشریح اقدامات یک ساله شرکت مخابرات منطقه 
مرکزی پرداخت و گفت: از نمونه پروژه های های 
بهره برداری شــده در بخش ارتباطات و فناوری 
اطلاعــات، می توان به اجرای لینک انتقال فیبر 
نوری در ســطح اســتان از ابتدای سال جاری تا 
کنــون بــا ظرفیت ۱۰۵۶ پورت و توســعه لایه 

اکســس در 8 مرکز در ســطح استان با ظرفیت 
۳۹8۰ شماره اشاره کرد.

مدیر مخابرات منطقه مرکزی ادامه داد: ایجاد 8 
ســایت جدید روســتایی همراه اول و توسعه و 
بهســازی باتری و شارژرهای ۱۶ مرکز در سطح 
اســتان، اجــرای ۵۷ کیلومتر فیبــر نوری در ۷ 
شهرســتان و ظرفیت ســازی تعداد ۱۲ پروژه و 
توسعه لایه کر دیتا در ۱۲ مرکز در سطح استان 
از جمله اقدامات صورت گرفته در نیمه نخست 
ســال جاری بوده اســت که بــا همت و تلاش 

همکاران تحقق یافته است. 

وی هم چنین به احداث و ارتقا تکنوژی دو سایت 
همراه اول و توســعه ۷ شــبکه اکتیو در ۳ مرکز 
ســطح اســتان به عنوان اقدامات مهم در بخش 
مرتبط با فناوری اشاره کرد و افزود: این اقدامات 
ارزنده جز با مدد الهی و تلاش همکاران میســر 

نمی شد.
 مهندس لطفی بیان داشت: برنامه 8۰ درصدی 
پوشــش فیبر نوری شــهر اراک توسط شرکت 
مخابرات بوده که با همکاری شهرداری و شورای 
شــهر امکان توسعه بیشتر وجود دارد و تا پایان 

سال این مهم تحقق می یابد.

مدیر مخابرات منطقه مرکزی:

 تا پایان سال 8۰ درصد سطح شهر اراک زیر پوشش فیبر نوری می رود

طرح تفصیلی آتی شهر کرج به تأيید نهايی رسید
رئيس شورای اسلامی شهر کرج:

نقــش اقتصاد - البرز- حميــده احمد زاده: رئیس 
شــورای اسلامی شهر کرج گفت: طرح تفصیلی 
آتی شهر کرج به عنوان نقشه راه توسعه شهری 
پس از ماهها برســی کارشناسی به تأیید نهایی 

اعضای شورا رسید.
مســعود محمدی اظهارداشت: با توجه به لزوم 
ســاماندهی شــهری به منظور رفــع نیازهای 
شهروندان محترم و تبیین برنامه های مدیریت 
شهری به صورت مدون و مفصل، شورای اسلامی 
شــهر کرج پــس از برگزاری جلســات متعدد 
کارشناســی طرح تفصیلی آتی این شــهر را با 

رویکرد توسعه پایدار به تائید رساند.
رئیس شــورای اسلامی شهر کرج افزود: در این 
طرح، با طراحی شــهری و پهنه بندی ۱۳ هزار 
هکتــار از محدوده قانونی شــهر کرج توســط 
مهندســین مشاور ذی صلاح، تأمین سرانه های 
خدماتی مورد نیاز شهروندان از جمله فضاهای 
سبز، آموزشــی، ورزشــی، درمانی، فرهنگی، 
مذهبــی و... در مقیاس هــای محلی، ناحیه ای، 
منطقه ای و شــهری، متناسب با جمعیت شهر 
کرج، با معیارهای پیاده مداری و انسان محوری 

و در جهت دستیابی به اهداف پیش بینی شده 
تســهیل در عبــور و مــرور در معابر شــهری و 
ســطح بندی نظام دسترسی راه ها و روانسازی 
ترافیــک، بهبود و احیا کیفیت محیط زیســت 
مطلوب شهروندان، تعیین تراکم ساختمانی در 
جهت تأمین مسکن )متناسب با رشد جمعیت 
شــهری( و رفع نواقص و محدودیت های طرح 
تفصیلــی قبلی، از مهم ترین ویژگی ها و اهداف 

کارشناسی پیش بینی شده است.
محمدی با بیان اینکه تهیه این طرح ســال ها از 
مهم تریــن خواســته های شــهروندان و موارد 
پیگیری های ایشان از مجموعه مدیریت شهری 
بوده، تاکید کرد: همکارانش در شــورای ششم، 
در جهت رفع این دغدغه ها و در پاســخ به این 
پیگیریها، اســناد طرح تفصیلی را که شــامل 
دفترچه ضوابط و مقررات، پهنه بندی و کاربری ها 
و نیز شبکه معابر می باشند را با دقت برسی و به 
تائیــد رســاندند تا پس از تصویــب در مراجع 
ذی صلاح هرچه ســریعتر جهت اجرایی شدن 

ابلاغ گردد.
رئیس شــورای اسلامی شــهر کرج در پایان با 

قدردانی از زحمات ادوار گذشته شوراها و تقدیر 
از دقت عمل و اهتمام ویژه همکارانش در شورای 
ششــم و تلاش هــای بی وقفه مدیــران و بدنه 
کارشناسی شهرداری در به سرانجام رساندن این 

طرح تفصیلی ابراز امیدواری کرد با اجرایی شدن 
آن بخش عمده ای از مشــکلات شــهر مرتفع و 
انتظارات و نیازهای شــهروندان شریف محقق 

گردد.
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گزارش دیوان محاسبات در مورد دلایل ناترازی در برق
 ناترازی به معنای عدم توانایی تولید نیست!

دیوان محاســبات کشور اعلام کرد: بررســی ها نشان می دهد ناترازی های 
موجود در حوزه برق به معنای عدم توانایی تولید در مقابل تقاضاست.

توان تولید نیروگاههای برق در کشــور مجموعاً ۶۲ هزار مگاو وات اســت و 
ناترازی های موجود به معنای عدم توانایی تولید در مقابل تقاضا می باشد.

اواسط مردادماه سال جاری ناترازی به ۱8 هزار مگاوات رسیده و در شهریور 
ماه به دلیل کاهش آب ذخیره شده در مخازن سدها، تولید برق نیروگاه های 
برقابی به شــدت کاهش یافته و ناترازی در حال حاضر به ۱۹.۷۰۰ مگاوات 

رسیده است.
بررسی های فنی و تخصصی دیوان محاسبات نشان می دهد، مهم ترین دلیل 
ناتــرازی در صنعــت برق، عدم اجرای ماده ۶ قانون حمایت از صنعت برق – 
مصــوب ۱۳۹۴ و مــاده 8 قانون رفع موانع صنعت برق مصوب ۱۴۰۱ مبنی 
بر پرداخت بدهی دولت به وزارت نیرو ناشی از مابه التفاوت قیمت تمام شده 

و قیمت تکلیفی فروش برق است.
در حال حاضر نیز افزایش بدهی دولت به صنعت برق به ۶۳ همت رســیده 
و ســالانه درحال افزایش اســت و در نتیجه این موضوع، موجب عدم تمایل 
بخش خصوصی به سرمایه گذاری در صنعت برق و کاهش توان تولید گردیده 

است.
براساس این گزارش، به منظور حل مشکل ناترازی و جلوگیری از بحران در 
آینده نزدیک، دولت می بایست هرچه سریعتر نسبت به تسویه کامل بدهی 
خود به وزارت نیرو اقدام نماید تا این وزارت بتواند در راستای کاهش ناترازی، 
بدهی های خود به تولیدکنندگان برق را پرداخت و فضای مناســب تری را 

برای جذب سرمایه گذاری بخش خصوصی فراهم کند.

از یک کاتالیست ایرانی رونمایی شد
 شکستن انحصار کشورهای غربی

مدیرعامل یک شرکت پتروشیمی از رونمایی کاتالیست C۲ هیدروژناسیون 
اســتیلن به عنوان عامل تســریع کننده واکنش های شــیمیایی در صنعت 

پتروشیمی خبر داد.
سیدســعید صادقی در حاشــیه هجدهمین نمایشگاه ایران پلاست، با بیان 
اینکه اینکه این کاتالیســت با همکاری شــرکت پتروشیمی امیرکبیر و یک 
شرکت دانش بنیان طراحی و ساخته شده است، اظهار کرد: توانستیم هزینه 
نجومی ۱8 میلیون یورویی این کالا را در شرایط تحریم از میان برداشته و 

با یک هشتم قیمت یک محصول تمام ایرانی را تولید کنیم.
وی مدت زمان آغاز به کار تا تولید نهایی این محصول را ۱۰ ماه عنوان کرد 
و افزود: انحصار این محصول در اختیار آمریکا و چند کشور اروپایی بود اما 
حالا ایران نیز به این دانش دست یافته است.صادقی به تشریح ماجرای زیاده 
خواهی دلالان و واسطه ها در خریدهای خارجی این محصول اشاره کرد و 
افزود: اگر می خواستیم نمونه خارجی این کاتالیست را خریداری کنیم، اولاً 
باید ریسک خرابکاری صنعتی را می پذیرفتیم و از سوی دیگر نیز احتمال 
عدم تحویل محصول نیز وجود داشت؛ چراکه واسطه ها تا ۱۰۰ درصد قیمت 
محصول را برای پیش پرداخت طلب می کردند.مدیرعامل شرکت پتروشیمی 
امیرکبیر خاطر نشــان کرد: این کاتالیســت به تأیید معاونت فناوری رئیس 
جمهور هم رسیده و گواهی انحصار نیز برای آن صادر شده است.کاتالیست 
 ۱۱-ACF که با نام کاتالیست )Front-end( هیدروژناســیون استیلن
معرفی شد در اشباع استیلن در راکتور واحد الفین )فرانت اند( به کار می رود 

که نقش مهمی در تکمیل فرایند پتروشیمی دارد.

مقایسه مصرف انرژی در ایران و کشورهای پیشرفته

در صورت تجمیع کل انرژی مصرفی سالانه در بخش خانگی ایران و تبدیل 
آن به واحد کیلووات ساعت، محاسبات نشان می دهد معادل ۶۹۰ میلیارد 
کیلووات ساعت انرژی در بخش خانگی ایران مصرف می شود که ۲.۳۶ برابر 

آمریکا، ۱.8۵ برابر انگلیس و ۱.۷ برابر فرانسه است.
مقایســه بین مصرف انرژی در بخش خانگی ایران با تعدادی از کشــورهای 
پیشرفته جهان نشان می دهد میزان مصرف انرژی خانگی در ایران به مراتب 
از این کشورها بیشتر است.بر اساس این بررسی و مطالعه که در سال ۱۳۹۷ 
مبتنی بر اطلاعات مصرف انرژی در ســال ۱۳۹۵ انجام شــد، میزان مصرف 
انــرژی شــامل بــرق، گاز طبیعی، گاز مایع، نفت گاز، نفت ســفید و منابع 
تجدیدپذیر قابل احتراق در منازل مســکونی ایرانی ها معادل ۶۹۰ میلیارد 
کیلووات ســاعت اســت که در صورت مبنا قرار دادن مساحت زیربنای مفید 
منازل مسکونی در ایران که برابر با ۲.۴ میلیارد مترمربع بوده است، میزان 
مصرف انرژی به ازای واحد ســطح زیربنا در ایران ۲8۵ کیلووات ســاعت بر 
مترمربع برآورد می شود.با استفاده از این شاخص، می توان وضعیت مصرف 
انرژی در ساختمان های مسکونی در کشورهای مختلف را با یکدیگر مقایسه 
کرد که بر اســاس آن مصرف انرژی به ازای هر مترمربع در منازل مســکونی 
ایران ۲.۳۶ برابر آمریکا، ۱.8۵ برابر انگلیس، ۱.۷ برابر فرانســه و ۱.۶۵ برابر 
آلمان است.مصرف انرژی بر اساس متر مربع در ایران در حالی ۲8۵ کیلووات 
ساعت محاسبه می شود که در کشورهای پیشرفته ای مانند ایتالیا، انگلستان، 
فرانسه، آلمان، چک، فنلاند، لهستان و آمریکا این رقم به ترتیب ۱۴8، ۱۵۴، 

۱۶8، ۱۷۲، ۲۰۳، ۲۰۹، ۲۱۲ و ۱۲۱ است.

پول نفت
 در جیب 
ما فیا 

 9 درصد از درآمد هر نفتکش 
به جيب  چه کسی می رود؟

گرچه بسیاری از دولت ها با شعار آوردن پول نفت 
در ســفره ایرانیان روی کار آمدند، اما آن طور که 
افراد مطلع می گویند، اکنون این درآمدهای نفتی 
یا ســر از جیب مافیای نفتی درمی آورد یا به چین 

و برخی از آقازاده ها می رسد.
اخیــراً ویدئویی از اظهــارات غلام علی جعفرزاده 
ایمن آبــادی، نماینده ادوار مجلس و عضو ســتاد 
مســعود پزشــکیان، منتشر شــد که در آن تاکید 
داشــت ایــران نفت خــود را ۳۰ درصد زیر قیمت 
جهانی به چین می فروشد و مابه ازای ۷۰ درصدی 
هــم که قیمت گذاری می کند، ارزی وارد کشــور 

نمی شود.
بر اساس گفته های او، ۹ درصد از پول هر محموله 

نفتی که به وسیله کشتی ها صادر می شود به جیب 
آقازاده هــا مــی رود و آنهــا علنــاً از تحریم تغذیه 

می کنند.
پیش تر نیز مجید انصاری، عضو مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام، گفته بود ایران در فروش نفت روزانه 
۲۶ میلیــون دلار به چیــن تخفیف می دهد. این 
موضوع نه تنها روند فروش نفت را در کشور تحت 
تأثیــر قــرار داده بلکه انحصار چین در خرید نفت 

ایران را تقویت می کند.
بنــا بــر گزارش رویتــرز، چین با خریــد نفت از 
کشــورهای تحت تحریم مانند ایران و روســیه، 
تاکنون ۱۰ میلیارد دلار پس انداز کرده است. طبق 
این گزارش، ایران روزانه حداقل ۱۵ دلار به چین 

به ازای فروش هر بشکه نفت تخفیف می دهد.
نکته جالب توجه در این زمینه آن است که موضوع 
انحصار چین تنها به مشکل تخفیف ها برنمی گردد. 
چیــن در ایــن زمینــه با ادعای مشــکل وصول 
مطالبــات، ارزی به ایــران پرداخت نمی کند و به 

جای نفت به ایران کالا می دهد.
تحریم هــای آمریکا در ایــن زمینه، اجازه وصول 
مطالبات را به ایران نمی دهد و ایران طلب بزرگی 
از کشــورها دارد. عمدتاً این مطالبات با ورود کالا 
به کشــور جبران می شــود که خود این روند نیز 
آســیب های فراوانی به کشور وارد می کند. آمریکا 
بارها چین را نسبت به مبادله نفتی با ایران تهدید 
کرده و همین موضوع باعث شده چینی ها تمایلی 
به پرداخت ارز به ایران نداشــته باشند و مبادلات 

تهاتری در همین زمینه رونق گرفته است.
حضور مافيا در صنعت نفت ��

تاکنون درباره حضور مافیا در صنعت نفت و انجام 
معاملات نفتی، صحبت های بسیاری به میان آمده 
اســت. همان طور که جعفرزاده ایمن آبادی گفت، 
معامــلات بخش های قابــل توجهی از نفت ایران 
توســط مافیا انجام می شود. مافیای نفتی تاکنون 
ســهم زیادی از پول مردم و ســرمایه ملی کشور را 
بــه بــاد داده اســت. با این حال به نظر می رســد 

مسئولان قصدی برای برخورد با این مافیا ندارند.
محمود خاقانی، کارشــناس انرژی، در گفت وگو با 
تجارت نیــوز دربــاره مافیای نفتی توضیح داد، در 
جریان تغییر دولت هشــتم به نهم، رئیس دولت 
نهــم علناً اظهار کــرد در نفت یک مافیایی وجود 
دارد. امــا بعــداً، وزیر نفت دولت دهم این ادعا را رد 
کرد و گفت مافیایی وجود ندارد. وزیر نفت دولت 
یازدهــم نیــز اذعان کــرده بود مافیای بســیار 
گردن کلفتی در نفت مســتقر شــده و جلوی هر 
ابتکاری را می گیرد و دنبال منافع کوتاه مدت خود 
است. طوری که یکی از نمایندگان مجلس یازدهم 
اعــلام کرد روزانــه چهار میلیون تن ال پی جی در 
صنعت نفت از سوی مافیا برداشت می شود. مافیا 
به وضوح از تحریم ها استفاده می کند و سود می برد.

گزارش ها و مقالات متعددی طی چند سال گذشته 
بــه طور ویژه درباره فعالیت های اقتصادی مافیای 

نفتی در رابطه با دور زدن تحریم های نفتی منتشر 
شــده و از فســاد در شــرکت های صادرکننــده 
پتروشــیمی تا نقل وانتقالات مالی پرده برداشــته 
اســت. ایران به همراه مجموعه ای از واســطه ها و 
خرید و فروش از طریق ناوگان های تیره، شبکه های 
مالی به هم پیوســته ای نیــز راه اندازی کرده که به 
فــروش نفت به رغم تحریم های گســترده کمک 
می کند. این اقدامات در کنار تخفیف های گسترده، 
فروش نفت در شرایط تحریمی را میسر کرده است.

ســؤال اینجاســت که آیا فروش نفت در شرایطی 
تحریمی و با استفاده از اقدامات ذکرشده، ظهور و 
بروز مافیای نفتی را گسترده تر نکرده است؟ حال 
اگر این شــرایط به همین منوال ادامه پیدا کند، 
مافیای نفت روزبه روز قدرتمند خواهد شــد و این 
بدان معناســت که پول مردم و ســرمایه کشور نیز 

روزبه روز بیشتر به جیب مافیا می رود.

سارینا سیف
روزنامه نگار

نکته جالب 
توجه در این 

زمینه آن است 
که موضوع 

انحصار چین 
تنها به مشکل 

تخفیف ها 
برنمی گردد. 
چین در این 

زمینه با ادعای 
مشکل وصول 
مطالبات، ارزی 

به ایران 
پرداخت 

نمی کند و به 
جای نفت به 

ایران کالا 
می دهد.

مدیر عامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی گفت: 
ســال ۱۴۰۳ شــاهکار صنعت پتروشیمی به ثمر 
می رسد و با برنامه ریزی انجام شده برای بهره برداری 
از ۲۰ طرح پتروشــیمی، امســال بالاترین تعداد 
افتتاح طرح های پتروشیمی در طول تاریخ صنعت 
پتروشیمی تجربه می شود.مرتضی شاهمیرزایی 
دیــروزدر هجدهمیــن نمایشــگاه بین المللی 
ایران پلاست در نشستی خبری با بیان اینکه یکی 
از طرح های در دست بهره برداری تا پایان امسال 
طرح جمع آوری گازهای همراه اســت همچنین 
بخش اول طرح های تکمیل زنجیره به بهره برداری 
می رسد، اظهار کرد: طرح هایی همچون واحدهای 
پتروشیمی بوشهر، طرح های ایلام و سنقر، منطقه 
ویژه ماهشهر، عسلویه و بندر امام از جمله طرح های 

در دســت بهره برداری در سال جاری است. وی با 
بیان اینکه رأی اولین بار در منطقه مکران نیز شاهد 
افتتاح طرح پتروشــیمی خواهیم بود، اظهار کرد: 
امســال بالاترین میزان افتتاح و راه اندازی طول 
تاریخ پتروشــیمی را تجربه خواهیم کرد.او با بیان 
از ابتدای ســال تاکنون شــش طرح افتتاح شده و 
امسال بالاترین تعداد افتتاح طرح های پتروشیمی 
در طول تاریخ صنعت پتروشیمی تجربه می شود، 
اظهــار کــرد: ۶۶ ســال از آغــاز فعالیت صنعت 
پتروشیمی در ایران می گذرد، تولید واقعی صنعت 
پتروشیمی پیش از پیروزی انقلاب اسلامی بدون 
هیچ گونه محدودویتی تنها ســالانه یک میلیون و 

۵۰۰ هزار تن بود که این رقم اکنون به ۹۶ میلیون 
و ۵۰۰ هزار تن رســیده اســت.مدیرعامل شرکت 
ملی صنایع پتروشــیمی با بیان اینکه همســو با 
رونمایی از ســند جامع تکمیل زنجیره ارزش که 
پارســال از آن رونمایی شد، سند برنامه راهبردی 
توسعه صنعت پتروشیمی برای ۵۰ سال آینده نیز 
تهیه شده است، اظهار کرد: برای رقم زدن آینده ای 
پایدار برای ایران باید با بازارهای جهانی همکاری 
لازم را داشــته باشیم، ازاین رو صنعت پتروشیمی 
نیز رابطه راهبردی با فدراسیون روسیه دارد و این 
روند در حال گســترش است.شاهمیرزایی با بیان 
اینکه ایران آمادگی دارد روابط ایران و روســیه در 

حوزه صنعت پتروشیمی را ازجمله حضور آن ها در 
طرح های توســعه ای گســترش دهــد. صنعت 
پتروشــیمی بــا آمریکای لاتیــن، آفریقا، برخی 
کشورهای اروپایی، آسیای شرقی و میانه در حوزه 
پتروشــیمی همکاری دارد، گفت: این صنعت در 
سال ۱۴۰۲ حدود ۷۵ میلیون تن محصول تولید 
کــرده کــه حدود ۳۰ میلیون تن آن صادرات، ۱۳ 
میلیــون تــن فــروش داخلی و مابقــی خوراک 

بین مجتمعی بوده است.
وی با بیان اینکه تولید واقعی پتروشــیمی ها برای 
ســال ۱۴۰۳ بالغ بر 8۰ میلیون تن تخمین زده 
شــده اســت، گفت: امروز بیش از ۵۵۰ گرید انواع 
محصولات پتروشــیمی در کشــور تولید و به پنج 

قاره صادر می شود.

رویداد

فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا )ص( گفت: 
به دولت چهاردهم پیشــنهاد دادیم که در صورت 
حمایت دولت، می توانیم فاز نخست پالایشگاه مهر 
خلیج فــارس را تا پایان ســال جاری تکمیل و ۱۳ 
میلیــون لیتــر بنزین یــورو ۴ را به تولیدات روزانه 

بنزین کشور اضافه کنیم.
ســردار عابد دیروز در نشســتی خبری با اشاره به 
ناترازی بنزین و اقدامات قرارگاه در این راستا، اظهار 
کــرد: موضوع ناترازی بنزین اکنون موضوع مهمی 
است اما باید در مصرف نیز تجدیدنظر شود در هیچ 
کشوری میزان مصرف بنزین به اندازه ایران نیست.

او با بیان اینکه امســال شــرایط سختی را داشتیم، 
گفت: یکی از اقدامات قرارگاه برای رفع این ناترازی 
پالایشگاه مهر خلیج فارس بود که اکنون این پروژه 

اکنون پیشرفت ۷۰ درصدی دارد.
وی بــا بیــان اینکه با تکمیل فاز دوم این پروژه نیز 
در سال ۱۴۰۴ می توانیم بنزین یورو ۴ تولیدی این 
پالایشــگاه را به بنزین یورو ۵ تبدیل کنیم، اظهار 
کــرد: علاوه بــر این باتوجه به اینکــه در میادین 
مشــترک عقب ماندگی هایی در توسعه داشته ایم، 
قــرارگاه آمادگی خود را برای حضور حداکثری در 

میادین مشترک نفت و گاز اعلام کرده است.
اعــلام آمادگی قرارگاه برای آغاز حفاری در میدان 

آرش
ســردار عابد با تاکید بر اینکه توســعه میدان آرش 
برای ما واجب است و باید دستگاه دیپلماسی ما آن 
را مطالبه و وزارت نفت پیگیری کند که این مسائل 
در خصــوص میادین اســفندیار و فرزاد نیز وجود 
دارد، گفــت: ما آمادگی شــروع حفاری در میدان 
آرش را داریم، دکل هم داریم، اما باید وزارت نفت 

و وزارت امور خارجه شرایط را ایجاد کنند تا ما کار 
را شــروع کنیم، طرف کویتی با همکاری عربستان 
کار توســعه آرش را آغاز کرده و ما نباید نظاره گر 

باشیم.
وی در خصوص آخرین وضعیت ســد بختیاری نیز 
گفت: کارگاه ســد بختیاری فعال شــده اما از سوی 
طرف چینی که فاینانس آن را قرار است انجام دهد، 
تأخیر به وجود آمده که باید پیگیری شــود تا این 
پروژه مهم هرچه زودتر وارد مرحله اجرایی شود.

اتمام پروژه علاج بخشی سد لار تا سال ۱۴۰۴
فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا در خصوص 
آخرین وضعیت پروژه علاج بخشــی ســد لار برای 
رفــع ناترازی آب تهران گفت: از ۲۷ کیلومتر تونل 
ایــن پروژه، ۹ کیلومتر حفاری شــده و ما آمادگی 
داریم تا این پروژه را در سال ۱۴۰۴ به بهره برداری 

برسانیم.
ســردار عابد با اشــاره به صحبت های مقام معظم 
رهبری که قرارگاه بازوی توانمندی برای کمک به 
دولت هاســت، اظهار کرد: این فرصت هم برای ما و 
هم برای دولت اســت کــه بتوانیم از ظرفیت های 

قرارگاه برای کمک به کشور استفاده کنیم.
وی بــا تاکیــد بر اینکه قرارگاه از ابعاد مختلف خود 
را تجهیــز کــرده و این ظرفیت را داریم که بتوانیم 
در بخش های مختلف دولت را برای رفع مشکلات 
و توســعه کشور یاری کنیم، گفت: شهید رئیسی، 
رییس جمهور ســابق و پزشــکیان، رئیس جمهور 
جدید از ظرفیت های قرارگاه بازدید داشتند، نقش 
مهم قرارگاه در توســعه کشور و اجرای پروژه های 
بــزرگ عمرانــی موجب شــد تا روســای جمهور 
بازدیدهایــی به فاصله چند ماه از قرارگاه داشــته 

باشند.
او ادامــه داد: رئیــس جمهور بعد از شــروع دولت 
چهاردهم، با توجه به آشنایی که با توانمندی های 
قرارگاه داشت از پروژه های مختلف قرارگاه بازدید 
کــرد و با حضور در مرکز مانیتورینگ از نزدیک در 
جریان قرار گرفت و این بازدید موجب شد شناخت 
از مجموعه قرارگاه بیش از پیش شود و جمع بندی 
ما این اســت که امیدواری نســبت به ظرفیت های 
قرارگاه و افزایش کمک به دولت، ایجاد شده است.

ســردار عابد با اشــاره به پیشنهاد طرح تلاش برای 
ســازندگی ایران به دولــت چهاردهم، گفت: ۳8۰ 
پروژه در حال اجرا داریم و از بین این پروژه ها، 8۵ 
پــروژه اولویت دار را به دولت پیشــنهاد دادیم که 
می توانیم در بازه زمانی کوتاه با حمایت دولت، این 

پروژه ها را به انجام برسانیم.
وی افزود: توســعه ســواحل جنوبی کشــور، رفع 
ناترازی های انرژی و آب، توســعه میادین مشترک 
نفتی، توســعه ســواحل جنوبی و توســعه اقتصاد 
دریایــی در پروژه های اودویت دار دیده شــده اند، 
کارگروه مشترکی بین قرارگاه و دولت تشکیل شده 
که مســئول این کارگروه ســازمان برنامه و بودجه 
است.سردار عابد با بیان اینکه پروژه راه آهن چابهار 
به زاهدان در برنامه قرار دارد و تا پایان سال جاری 
تکمیل خواهد شــد، گفت: پیشرفت این پروژه ۷۰ 
درصد بوده و یکی از پروژه های اولویت داری که به 

دولت چهاردهم پیشنهاد شده، است.
به گفته او پروژه قطار سریع السیر حرم تا حرم دارای 
اولویت اســت که اســتان قم با یک خط مستقیم به 
مشــهد مقدس متصل خواهد شــد؛ همچنین در 
دولت سیزدهم بنا شد تا از طریق مولدسازی اعتبار 

این پروژه تأمین شود.

فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا )ص( خبر داد

امکان افزایش ۱۳ میلیون لیتری تولید بنزین تا پایان سال

بهره برداری از ۲۰ طرح پتروشیمی تا پایان سال
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 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند  رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی 
اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 140360318004003789 
مورخه 1403/03/30 موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتي اراضي ساختمانهاي 
فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي رودبار )تصرفات( فاطمه موسوی کلسفروش 

فرزند سيد باقر مورد تایيد قرار گرفت.
1 ششدانگ یک قطعه زمين مشجر به شماره پلاك 174 مجزی از پلاك 72 از اصلی 
26 بخش 18 گيلان به مساحت 687/85متر مربع از مالکيت یوسف پور صدر اله و 
غيرو به آدرس رودبار روستای مخشر محرز گردید.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت آگهی ميشــود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکيت 
متقاضی اعتراضی داشــته باشند ميتوانند از تاریخ انتشار اولين آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تسليم و پس از اخذ رسيد ظرف مدت یکماه از تاریخ 
تسليم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکيت صادر 

خواهد شد. 965رم الف
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/06/07
تاریخ انتشارنوبت دوم: 1403/06/21

رئيس ثبت اسناد و املاك رودبار - انوش اکبری  

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند  رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی 
اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 14030360318004004557 
مورخه 1403/04/18 موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی ساختمانهای 
فاقد ســند رسمی مســتقر در واحد ثبتی رودبار تصرفات گلناز ابراهيمی نصفجی 

فرزند محمود مورد تایيد قرار گرفت.
1- ششــدانگ یک قطعه برنجزار به مساحت 2384/77 متر مربع به شماره پلاك 
فرعی 1411 مجزی از پلاك 144 فرعی از اصلی 17 واقع در نصفی بخش 18 گيلان از 
مالکيت یوسف علی خوش جمال فکری و غيرو به آدرس شهرستان رودبار - نصفی 
- محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت آگهی ميشود در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
ميتوانند از تاریخ انتشــار اولين آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسليم و پس از اخذ رسيد ظرف مدت یکماه از تاریخ تسليم ،اعتراض دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکيت صادر خواهد شد. 967رم الف
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/06/07
تاریخ انتشارنوبت دوم: 1403/06/21

رئيس ثبت اسناد و املاك رودبار - انوش اکبری  

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای
 فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی 
اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 14030360318004004300 
مورخه 1403/04/13 موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی ساختمانهای 
فاقد ســند رسمی مســتقر در واحد ثبتی ،رودبار تصرفات مولود درخشان فرزند 

ابراهيم مورد تایيد قرار گرفت.
1- ششدانگ قسمتی از یک باب خانه و محوطه جهت الحاق به پلاك مجاور به مساحت 
65/18 متر مربع به شماره پلاك فرعی 9104 مجزی از پلاك 285 فرعی از اصلی 1 واقع 
منجيل بخش 19 گيلان از مالکيت آقا بيک نقی زاده منجيلی و غيرو به آدرس شهرستان 
رودبار - منجيل - محرز گردیده اســت.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
آگهی ميشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراضی 
داشــته باشــند ميتوانند از تاریخ انتشار اولين آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به 
این اداره تســليم و پس از اخذ رســيد ظرف مدت یکماه از تاریخ تســليم ،اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت 
مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکيت صادر خواهد شد. 980رم الف

تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/06/07
تاریخ انتشارنوبت دوم: 1403/06/21

رئيس ثبت اسناد و املاك رودبار - انوش اکبری  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای
 فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی 
اراضی وســاختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 140360318004004228 
مورخه 1403/04/11 موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی ساختمانهای 
فاقد ســند رسمی مستقر در واحد ثبتی ،رودبار تصرفات حشمت نظاميوند چگنی 

فرزند کوچک مورد تایيد قرار گرفت.
1- ششدانگ یک قطعه باغ به مساحت 1083/06 متر مربع قرار دارد به شماره پلاك 
فرعی 751 کجزی از پلاك 169 فرعی از اصلی 3 واقع در جمال آباد بخش 19 گيلان 
از مالکيت محمد تقی چگينی و غيرو به آدرس شهرستان رودبار - جمال آباد - محرز 
گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت آگهی ميشود در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراضی داشته باشند ميتوانند 
از تاریخ انتشار اولين آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسليم و پس 
از اخذ رسيد ظرف مدت یکماه از تاریخ تسليم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکيت صادر خواهد شد. 1027رم الف
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/06/07
تاریخ انتشارنوبت دوم: 1403/06/21

   رئيس ثبت اسناد و املاك رودبار - انوش اکبری
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1- نام و نشــانی مناقصه گزار: شــرکت ســهامی برق منطقه ای خوزستان به شناسه ملی 10100980544 ، کد اقتصادی 7698- 3167 – 4113 و کد پستی 
6137674764 ، به نشــانی : اهواز – گلســتان – بلوار کارگر شرقی – ساختمان امام رضا)ع( شرکت سهامی برق منطقه ای خوزستان- طبقه سوم- بلوك 

A  امور تدارکات و قراردادها 
2- مشخصات مناقصه: مناقصه عمومی یک مرحله ای به شرح ذیل:

شماره مناقصه
شماره فراخوان در سامانه 

تداركات الكترونیكی دولت
مبلغ تضمین)ریال(مبلغ برآورد)ریال(موضوع مناقصه

03/30120232003001262000064/م

خرید سیم مسی 

سیستم زمین كلید خانه 

132 كیلوولت مربچه

45/785/214/2702/289/260/714

نوبت دوم

روابط عمومی شرکت سهامی برق منطقه ای خوزستان

تجديد فراخوان برگزاری مناقصه عمومی يك مرحله ای

 )) با مصرف صحیح و بهره گیری از الگوی درست استفاده از برق ، از قطع آن جلوگیری كنیم((

3- محل انجام کار: اســتان خوزســتان – اهواز- انبارهای شرکت برق 
منطقه ای خوزستان

4- زمان ، مهلت ، مبلغ و محل دریافت اســناد: متقاضيان می توانند از 
ساعت 8 مورخ 19/ 06 /1403 لغایت ساعت 18 مورخ 25 /06 / 1403 به 
   www.setadiran.ir :ســامانه تدارکات الکترونيکی دولت به آدرس
مراجعه و با پرداخت مبلغ 500/000 ریال از طریق درگاه پرداخت اینترنتی 
در وجه حساب نسيم به شماره 4001122004023175  به نام تمرکز وجوه 
درآمد حق انشعاب و سایر درآمدهای شرکت برق منطقه ای خوزستان 
در بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران برای خرید اسناد مناقصه فوق 

اقدام نمایند.
5- زمان و محل تحویل پاکات اســنادمناقصه : مناقصه گران می بایست 
ضمن بارگذاری تصویر کليه مســتندات پاکات )الف، ب، ج( در سامانه 
تــدارکات الکترونيکی دولت تا ســاعت 18 مورخ 07/ 07 /1403 ، اصل 
ضمانتنامه شرکت در فرآیند ارجاع کار خود را نيز در پاکت الف( بصورت 

 لاك و مهر شــده بگذارند و نهایتا پاکــت مذکور را تا پایان وقت اداری 
1403/07/08  به نشانی مندرج در بند یک ، ارسال و رسيد دریافت دارند. 
تمامــی مراحل برگــزاری مناقصه ، از طریق درگاه ســامانه تدارکات 

الکترونيکی دولت انجام خواهد شد.
 6- گشــایش پيشنهادات: پيشــنهادات ارائه شده در ســامانه ، مورخ

  09 /07 / 1403  ســاعت 8 صبح در ســاختمان هشــت طبقه شرکت برق 
منطقه ای خوزستان – طبقه هشت- سالن مناقصات گشایش خواهد یافت.

7- سایرشرایط: 
به پيشــنهادهای فاقد اصل امضاء مشروط ، مخدوش و پيشنهاداتی که 

بعد از مدت مقرر واصل شود. مطلقا ترتيب اثر داده نخواهد شد.
علاقه مندان به شــرکت در مناقصه در صورت عدم عضویت قبلی ، می 
بایســت مراحل ثبت نام در ســایت مذکــور و دریافت گواهی امضای 

الکترونيکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
شناسه آگهی: 1783441  
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بازندگان وبرندگان تورم

تورم، یک نظام بازتوزیعی اســت. وقتی به طور طولانی و 
مزمن تورم بالا داریم، به این معناســت که به طور مرتبط 
از طبقــات و پاییــن ســلب مالکیــت می شــود و ارزش 
دارایی هایشــان کاهش پیدا می کند و یا از بین می رود و 
فاصله شان با حداقل ها بیشتر می شود. این ها اتفاقاتی است 
که به خصوص طی ۳۵ سال گذشته رخ داده است. یعنی 
بعد از جنگ سیاســت های اقتصادی کشور نوعا در همین 
جهت حرکت کرده اســت. این اتفاق امروزه به این جهت 
برجسته تر از هر زمان دیگر هست که بسیاری از ظرفیت های 
حکومت و دولت برای پاســخ گویی بــه نیازهای عمومی 
مســتهلک شــده اســت. امروز عمده درآمدهای کشور از 
فروش منابع طبیعی حاصل می شــود و محدودیت هایی 
هم که وجود دارد، خودبه خود سبب شده که سهم کار در 
تولید ناخالص داخلی به شدت کاهش پیدا کند. پیامدهای 
آن هم این شده که بخش قابل توجهی از مردم شغل ندارند 
و مشــاغلی هم که شــکل گرفته، مشــاغل بی کیفیت و با 
حداقل دستمزد است. به همین دلیل بخش قابل توجهی 
از بدنــه کارکنــان دولت اصولا جزو فقرا قرار می گیرند. در 
واقع درآمدی که این گروه دارند، بســیار نازل تر از ســطح 

خط فقر است.
این هــا همــه نارضایتی را دامن می زند و موجب ســقوط 
بهره وری نیروی کار می شود. به هرجهت نیروی کاری که 
دســتمزد نازلی می گیرد، خیلی هم قادر هم نخواهد بود 
کــه همــه توان و نیروی خود را در کار ارائه کند. به همین 

ما با مشکلات متعددی روبه رو هستیم.
تورم، نشــانه یک بیماری بزرگ تری اســت که در کشــور 
وجود دارد و این که تولید در کشور کار نمی کند، بازدهی 
ســرمایه های تجاری و مالی بســیار بالاتر از سرمایه های 
صنعتی و تولیدی است و به همین دلیل، اشتغال صنعتی 
در کشور شکل نمی گیرد؛ چراکه سرمایه گذاران، منابع شان 
را امروزه از بخش تولید خارج می کنند و یا در فعالیت های 
سوداگری و سفته بازی می آورند و یا این که از کشور خارج 
می کننــد. همین موضوع، ظرفیت های ســرمایه گذاری 
کشــور را به شــدت تقلیل داده اســت. وقتی هم که شما 
سرمایه گذاری در حوزه های تولیدی نداشته باشید، شغل 
خلق نمی شــود. آن زمان، ســالانه علاوه بر بیکاران، یک 

میلیون نفر به متقاضیان بازار کار اضافه می شود.
در همیــن حال تورم برندگانــی دارد که اتفاقا خیلی هم 
پرقدرت هســتند. یکی از کانون های اصلی تورم در ایران 
نرخ ارز است که عمدتا توسط دولت قیمت گذاری می شود 
و آن هم برحســب میزان ارزی اســت که در درون بخش 
عمومی قرار می گیرد. ما شــاهد بودیم در ســال های اخیر 
درآمدهای ارزی به طور نوســانی در بعضی ســال ها کمتر 
شــده اســت؛ البته سال گذشته شرایط این گونه نبود و ما 
بالــغ بر 8۰ میلیارد دلار درآمد ارزی داشــتیم، اما بخش 
قابل توجهی از این ها به داخل کشــور نمی آید. آنچه که 
می مانــد، ارز اندکی اســت و آن زمــان دولت برای تامین 
فعالیت های مالی خود، ناگزیر اســت که این ارز را مرتب 
گران تر کند تا بتواند تبدیل به ریال کند و هزینه های ریالی 
را تامین کند. به نظر من آن هایی که ارز را دریافت می کنند، 

همه منتفعان افزایش قیمت ارز هستند.
افزایش قیمت ارز یکی از اصلی ترین محرکه های تورم در 
کشور است، چون ۷۰ درصد تولید در داخل، ارزی تامین 
می شــود، یعنی نهاده های تولید، ارزی تامین می شــود و 
وقتی قیمت ارز بالا می رود، هزینه های آن ها افزایش پیدا 
می کند و قیمت ها بالا می رود. به دنبال آن هم گفته می شود 
کــه به دلیــل این که قیمت ها بالا رفته، باز دوباره باید ارز را 
گران تــر کنیــم. در عین حال، با قاچاق روبه رو هســتیم، 
بنابراین قیمت حامل های انرژی را هم بالا ببریم. در حالی 
کــه این منطــق، حفره های خیلی بزرگی دارد و منتفعان 
خیلی بزرگی هم این منطق دارد؛ کســانی هســتند که از 
تورم منتفع می شــوند. کســانی که ارز به طور عمده در 
اختیارشــان قرار می گیرد، به طــور طبیعی انتظار دارند 
قیمت ارز بالاتر برود تا اگر کالایی وارد می کنند، با قیمت 
بالاتری بتوانند در داخل بفروشند. اما این فرآیند هم یک 
آستانه ای دارد؛ نمی شود مرتب به افزایش قیمت ارز ادامه 

داد.
اما آنچه که به نظر می رسد خیلی از این گروه ها و منتفعان 
و حتی سیاســت گذاران به آن توجه نمی کنند، آســتانه 
تحمــل جامعه اســت که به نظــرم، در لبه های این غلیان 
اجتماعــی قــرار داریم. همه غلیان هــا و اعتراض ها هم به 
صورت حضور در کف خیابان ها صورت نمی گیرد. رشــد 
خودکشــی، جــرم و جرایم، مهاجــرت و ناهنجاری های 
اجتماعی مثل زنان خیابانی و کودکان خیابانی، اشــکال 
مختلف شورش است. واقعیت این است که این نارضایتی 
گسترده، اتفاقی حاصل نشده و برای این کار برنامه ریزی 
شده است. مسوولان کشور به نظر می رسد که تصورشان 
ایــن هســت که می توانند ایــن نارضایتی ها را کنترل و یا 
حتی ســرکوب کنند، اما به هر صورت هر جامعه ای یک 
آســتانه ای دارد و مهاجرت می تواند بخشــی از مســایل 
حاکمیــت و اعتراضات را حــل کند، ولی همه اعتراض ها 
پاســخ نمی دهد. به نظر می رسد واقعا باید یک تغییر ریل 
در اقتصاد کشــور صورت گیرد و انتظار مردم حداقل این 
است که تغییر ریل اتفاق بیفتد. اگر واقعا دولت چهاردهم 
نتواند به خواسته های مردم پاسخ دهد، تغییر ریلی حاصل 
نشــود و ســرمایه های ســرمایه گذار داخلــی در داخل 
سرمایه گذاری نشود، آن زمان باید انتظار داشت که شرایط 
و اعتراض ها، دیگر فقط به صورت مهاجرت و یا خودکشی 

و ورود جرگه های جرم و جرایم نخواهد بود.

حسین راغفر
اقتصاددان 

»نقش اقتصاد«  از توسعه ابزارهای پیشگیری از خودکشی در 
ایستگاه های شبکه ریلی گزارش می دهد

فناوری های هوش مصنوعی در شبکه ریلی
 
 

امروزه اقدامات فراوانی برای پیشگیری از بروز خودکشی در کشورهای مختلف 
جهان صورت گرفته است که از آن جمله می توان به آموزش کارکنان شبکه 
ریلی، اســتفاده از دوربین های نظارتی در ایســتگاه ها، سامانه های تشخیص 
خودکشــی )مرکــب از رادار، حســگرهای حرکتی و غیــره(، همکاری بین 
سازمان های مرتبط، استفاده و یادگیری از تجربیات بین المللی، تعامل میان 
شبکه ریلی، پلیس، آتش نشانی و مراکز روان درمانی و ارائه خدمات بهداشت 
روانی اشــاره نمود. بر اســاس اعلام آژانس حمل ونقل و ارتباطات فنلاند در 
صنعت حمل ونقل ریلی بیشترین تلفات ناشی از تجاوز به حریم ریلی و برخورد 
قطار با شــهروندان اســت. بر مبنای اعلام این آژانس ســالانه تا حدود ۶۰ نفر 
در این کشــور بر اثر تصادف با قطار جان خود را از دســت می دهند. بر اســاس 
ســایر گزارش ها، روندهای مشــابهی را می توان در آمارهای حمل ونقل ریلی 
اروپا مشاهده نمود. در میان انواع تجاوزها به حریم ریلی، ورود افراد غیرمجاز 
بیش از ۹۱% از کل تلفات انســانی در شــبکه ریلی اتحادیه اروپا را به وجود 
آورده است. بر اساس آمارهای منتشر شده توسط آژانس ریلی اتحادیه اروپا 
مرگ بیش از ۲۶۳۷ نفر بر اثر خودکشــی در شــبکه ریلی، بیش از ۷۵% از 

مجموع سوانح انسانی را در شبکه ریلی اتحادیه اروپا تشکیل می دهد.
همچنین آمار دیگری نشان می دهد که از مجموع خودکشی ها در کشورهای 
اروپایی، حدود ۵% آن در شبکه ریلی رخ می دهد که هرچند مقدار ناچیزی 
به نظر می رسد اما هزینه های بسیاری را بر جامعه به ویژه مدیریت شبکه ریلی 
تحمیل می نماید. که نه تنها بر روند زندگی فرد متوفی بلکه بر جامعه انسانی 
نیز تأثیر می گذارد. از سوی دیگر بروز این خودکشی ها در شبکه ریلی علاوه 
بر ایجاد تأخیرهای اولیه و ثانویه در سیر و حرکت قطارها، باعث ایجاد اختلال 
در ترافیک شــبکه ریلی و فشــار مضاعف کاری بر کارکنان درگیر می شــود. 
کارکنانی که خودکشــی افراد را در شــبکه ریلی از نزدیک می بینند، مشمول 
آســیب های روانی متعددی می شــوند. این مهم به طور ویژه درباره راهبران 
قطار که از نزدیک این پدیده را می بینند، مشــهودتر اســت. در مطالعه ای که 
توســط فارمر و تراناه )۱۹۹۴( در متروی لندن صورت گرفت نشــان داد که 
درصد قابل توجهی از راهبران قطار پس از تجربه ســانحه خودکشــی، دچار 
واکنش های شدید روحی و روانی می شوند. طبقه بندی آماره ها نشان می دهد 
که ۲۳% از قربانیان خودکشــی از افســردگی شــدید رنج برده اند، ۱۵% از 
ســلامت روانی برخوردار نبوده اند. همچنین بر اســاس شواهد پلیس اروپا تا 
۲۶ درصد از قربانیان در پرونده خود سابقه خودکشی داشته و نیز از مجموع 

کل قربانیان ۱8% دارای سنی زیر ۳۰ سال بوده اند.
مطالعات نشــان می دهد که عمدتاً خودکشــی ها در مناطقی رخ می دهد که 
تراکم جمعیت بالا بوده و ترافیک قطارها بالاســت. بنابراین شــبکه ریلی اروپا 
اقدامات بســیاری را برای پیشــگیری از این پدیده انجام داده است که برخی 
از آنها قابل توجه است. جلوگیری از دسترسی غیرمجاز به شبکه ریلی، بهبود 
زیرســاخت ها، حصارکشی خطوط ریلی، اســتفاده از دوربین های نظارتی و 
گشت زنی مستمر در ایستگاه ها و خطوط ریلی از آن جمله می باشند. برخی 
خبرگان صنعت ریلی بر این باور هستند که اقداماتی مانند محدودیت سرعت 
و طراحی مناسب دماغه قطار می تواند اثرات ضربه را تا حدود زیادی بر قربانی 
کاهش دهد. از ســوی دیگر آموزش کارکنان شــبکه ریلی به منظور شناسایی 
افرادی که قصد خودکشــی دارند، بســیار مؤثر است. در این راستا استفاده از 
دوربین های مداربسته به منظور پیشگیری از برخورد با افراد و یا کشف جرم 
از اهمیت ویژه ای در شبکه ریلی برخوردار است. در دیدگاهی دیگر پیشنهاد 
شــده اســت که در شــبکه ریلی به جای استفاده از دوربین مداربسته از پهباد 
استفاده نمایند. همچنین به روزرسانی و توسعه دستورالعمل های خودکشی 
به عنوان یک اقدام مؤثر شــناخته شــده است. همچنین در خصوص مدیریت 
حادثه، ارزیابی ریسک و به اشتراک گذاری دانش مرتبط با پدیده مواجهه با 

خودکشی به عنوان اقدامی برای مقابله با خودکشی معرفی شده است.
یک استارت آپ دانش بنیان با نام »پرپل ترانزفورم« با انجام تحقیقاتی گسترده 
نوآوری جدیدی را در زمینه در زمینه های پیشگیری از خودکشی در ایستگاه ها 
و خطوط شبکه ریلی به انجام رسانده است که با استفاده از آن می توان میزان 
مخاطرات ناشی از قصد خودکشی افراد در ایستگاه های مترو و اقدامات کنترلی 
ناشی از آن را تا حدود زیادی بهبود بخشید. »پرپل ترانزفورم« یک استارت آپ 
است که با مشارکت شرکت ابرداده های سیسکو و دانشگاه لنکستر ابزارهای 
هوشمند پیشگیری از خودکشی را برای استفاده در صنعت حمل ونقل ریلی 
در کنفرانس فناوری های نوآورانه در کسب وکار که بریتانیا برگزار گردید ارائه 
نمــود. در ایــن کنفرانس مدیران ارشــد پــروژه توضیح دادنــد که چگونه 
الگوریتم هــای »یادگیــری عمیق« می تواند از طریق مدل ســازی داده ها به 
افرادی که قصد خودکشی دارند کمک نماید. مهندس آلن رایلی مدیر ارشد 
اطلاعات و فناوری در شــرکت مزبور می گوید حمایت های مالی شــرکت های 
مختلف بریتانیایی و دولت توانسته تا حدود زیادی در تحقق اهداف مؤثر واقع 
شــود به طوری که شــرکت مزبور هم اکنون دارای ســایت آزمایشی یکپارچه 
اســت و هم اکنون نیز درحال توســعه سایت های آزمایشی جدیدی است. در 
این راستا محققان این پروژه اظهار داشتند که اطلاعات به دست آمده از طریق 
بررسی های میدانی یک سایت آزمایشی شبکه مترو بوده است و با موفقیت آمیز 
بودن نتایج آزمایش در تلاش هستند که آن را در سراسر شبکه ریلی بریتانیا 
پیاده ســازی و اجرا نمایند. دراین بین همراه با تأثیرات آشــکار انسانی پدیده 
خودکشــی در شــبکه ریلی و یا محیط بیرونی خطوط ریلی و نیز هزینه های 
مادی و معنوی مترتب بر آن ضرورت مقابله علمی با خودکشــی در شــبکه 
ریلی را برجســته تر نموده اســت. گزارش ها نشــان می دهد که سالانه به طور 
متوســط ۲۵۰ فقره خودکشــی در شبکه های ریلی بریتانیا رخ می دهد که بر 
اساس آمارها تا حدود دو و نیم میلیون دلار خسارت بر اقتصاد این کشور وارد 

می نماید.

اهداف فراموش شده 
صندوق توسعه ملی

صندوق توسعه ملی پیشترحساب ذخیره ارزی نامیده 
می شد و برای این بود که نوسانات درآمد نفت و اقتصاد 
کشــور گرفته شــود. یعنی اگر درآمد نفت بیشتر از 
پیش بینی ها حاصل می شد، مازاد درآمد نفتی به آن 
حســاب واریز می شــد تا هر وقت نیاز به آن داشت از 
آن حساب برداشت کند. در واقع حساب دولتی بود 
تا دولت دچار کسری بودجه مزمن نشود اما در سال 
سال ۱۳8۹ و به موجب ماده 8۴ قانون برنامه پنجم 
توســعه اقتصادی کشور، صندوق توسعه ملی جای 
حساب ذخیره ارزی را گرفت تا به جای حسابی دولتی، 
صندوق برای ســرمایه گذاری و سهم آیندگان باشد.
این صندوق مثل همه صندوق هایی که در دنیا رایج 
هســتند تأسیس شــد. همه کشور های نفت خیز یا 
گازخیز این صندوق را دارند. در روسیه، امارات، نروژ 

و... وجود دارد. در این کشــور ها به آن صندوق های 
بین نسلی می گویند، یعنی ثروت آن برای آیندگان 
اســت. نه اینکه منابع آن را مثل ما برداشــت و خرج 
کنند. بلکه این صندوق برای ایجاد درآمد مســتمر 
مدیریت می شود. نه اینکه منابع آن را به دست دولت 
بدهنــد. ایــن صندوق ها اهداف خیلی بلند و رفاهی 
زیادی دارند نه اینکه به دولت هایی داده شــود که از 
پول نفت و در واقع رانت منابع طبیعی یا انفال روزگار 
بگذرانند. سیاســت ها و رویکرد صندوق برای اهداف 
توسعه ای و اختصاص وام به بخش خصوصی است نه 
دولت. اکنون صندوق توسعه ملی از اهداف خود دور 
شده است و مخصوصاً که حالا به جای اختصاص به 
هزینه های عمرانی صرف هزینه های جاری می شود.

بعضی از کشــور ها از منابع صندوق، سرمایه گذاری 
می کنند و از سود حاصل از آن سرمایه گذاری استفاده 
می کنند. اما متأسفانه مدیران این صندوق در کشور 
توان بهره و استفاده مطلوب از این فرصت را نداشتند 
و آن را سودآور نکردند. اکنون نیز پس از دولت های 
مختلف دولت پزشکیان نیز از آن برداشت کرده است. 

البته ما اکنون در شرایط تحریم و کاهش فروش نفت 
قرار داریم و چاره ای جز این نیست. با این حال یکی 
از آسیب های برداشت از صندوق توسعه ملی، اثرات 
تورمی قضیه است. این رسم بدی است که در دولت ها 
باب شده است که از این صندوق برداشت می کنند. 
به نظرم یک هیأتی باید بالای این قضیه باشه که این 
پول های قرض گرفته شــده اکنون کجاســت و چه 
بازدهی دارد؟وقتی دولت کسری بودجه دارد و نفت 
هــم بــه فروش نمی رود مشــخص اســت که توان 
بازپرداخت را ندارد. دولت از بانک مرکزی هم قرض 
می گیرد اما برنمی گرداند. اگر هم رئیس صندوق زیاد 
انتقاد و گلایه کند وی را عزل و دیگری را به جای او 
می نشانند. اما با این اقدامات ماهیت صندوق عوض 
شــده اســت. این صندوق یک قلکی است که طبق 
قانون چند درصد درآمد مازاد نفت به حساب آن واریز 
می شود اما دولت مدام از آن برداشت می کند. به نظر 
می رســد این روند همچنان ادامه داشــته باشد و با 
تغییر چند باره رؤسای صندوق، ماهیت و اهداف آن 

هم فراموش می شود.
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زیردریایی هسته ای روسی ۲ بار غرق شد! آیفون ۱۳ به پایان راه رسید  ایرپاد پرو ۲ با ویژگی جدید
یکی از زیردریایی های شــوروی از کلاس چارلی به نام 
»کــی-K / ۴۲۹-۴۲۹« با موتور هســته ای و قابلیت 

شلیک موشک کروز دو بار غرق شد.
در ســال ۱۹8۳ میلادی در بحبوحه تنش های شدید 
بین ایالات متحده آمریکا و شــوروی، زیردریایی کی-
۴۲۹ با عجله و با خدمه ای بی تجربه به کار گرفته شد. 
اما هنگامی که این زیردریایی به زیر آب رفت، مشکلی 

رخ داد و باعث ورود آب به آن شد و ۱۶ نفر جان باختند.بر اساس گزارش یورونیوز، 
اگرچه که این زیردریایی غرق شــد، اما در نهایت دوباره ســرپا شــد و به خدمت 
بازگشت، اما در سال ۱۹8۵ دوباره غرق شد. این حوادث که تقلای اتحاد جماهیر 
شــوروی برای حفظ دارایی های نظامی خود را برجســته می کرد بر خطرات ناشی 

از فشارهای ناشی از جنگ سرد نیز صحه می گذاشت.

اپل در رویداد It's Glowtime خود از ســری 
آیفون ۱۶ در ۴ مدل رونمایی کرد. این ســری از 
آیفون های جدید قرار اســت تا چند هفته آینده 
روانه بازار شوند. اما هم زمان با ورود این آیفون ها 
به بازار، تولید و عرضه آیفون ۱۳ رسماً توسط اپل 
متوقف خواهد شد. سری آیفون ۱۳ اپل در سال 
۲۰۲۱ و با برخی ارتقاهای قابل توجه مانند باتری 

بهتر، دوربین جدید و ناچ کوچک تر معرفی شــد. این ســری از آیفون ها با 
قیمت پایه ۷۹۹ دلار روانه بازار شــدند، اما پس از عرضه ســری آیفون ۱۴ 
و ۱۵، قیمت آن ها به میزان قابل توجهی کاهش یافت و هم اکنون به حدود 

۵۹۹ دلار رسیده است.

اپل قابلیت سمعک باکیفیت بالینی را به ایرپاد پرو ۲ اضافه 
می کند.اپل در مراســم It's Glowtime اعلام کرد که 
اختلال شنوایی تأثیر مستقیمی روی کیفیت زندگی افراد 
می گذارد. طبق گفته ی این شــرکت، حدود ۱٫۵ میلیارد 
نفــر از جمعیت جهان، دچار کم شــنوایی هســتند.اپل 
به تازگی ویژگی جدیدی را برای ایرپاد پرو ۲ معرفی کرده 

اســت که این دســتگاه را به ســمعکی با درجه ی بالینی تبدیل می کند. این ویژگی به 
کاربران اجازه می دهد تا با اســتفاده از ایرپاد اپل و گوشــی آیفون خود، تســت شنوایی 
بالینی معتبری انجام دهند.اگر در این تست کاهش شنوایی تشخیص داده شود، حالت 
ســمعک فعال می شــود. همچنین، حالت حفاظت از شنوایی به طور پیش فرض فعال 

خواهد بود که در محیط های پرسروصدا، نویز را به صورت خودکار کاهش می دهد.
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